
روزنامه

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم خواستار شد؛

تعطیلی و قرنطینه کامل
 یک هفته ای قم 

8

  

آیت الله سید موسی شبیری زنجانی از مراجع تقلید در پاسخ به استفتاء جمعی 
از مقلدان آورده است: اقامه عزای اباعبدالله)ع( به عنوان یکی از شعائر الهی و 
از اوجب واجبات، با رعایت مسائل بهداشتی که متخصصان برای جلوگیری از 
انتشار بیماری لازم می دانند، انجام شود.  به گزارش کانال اطلاع رسانی دفتر آیت 
الله شبیری زنجانی، وی در پاسخ به این استفتاء که »با توجه به همه گیری ویروس 
کرونا، وظیفه مؤمنین و ارادتمندان به ائمه معصومین )ع( در ایام عزای محرم و 
نسبت به اقامه عزای حضرت سیدالشهدا علیه السلام چیست؟« پاسخ خود را 

استاندار قم گفت: اعمال خاموشی های در ماه محرم و در زمان برپایی محافل 
عزاداری باید به حداقل ممکن برسد. بهرام سرمست روز چهارشنبه در جلسه 
ستاد مدیریت بحران قم، افزود: دانشگاه علوم پزشکی قم نسبت به تامین بیشتر 
واکسن ایرانی از وزارت بهداشت رایزنی بعمل آورد. وی با اشاره به فعالیت ۱۳ 
مرکز تجمیعی تزریق واکسن، گفت: تعداد مراکز دریافت واکسن تا پایان مردادماه 
سالجاری باید به ۲۵ مرکز برسد. استاندار قم اظهار داشت: تزریق واکسن در قم 
طی روزهای گذشته با سرعت بالایی در حال انجام است. وی اضافه کرد: دانشگاه 

آیت الله  شبیری زنجانی: 
اقامه عزای حسینی با رعایت مسائل بهداشتی باشد

استاندارقم: 
خاموشی ها در زمان برپایی عزاداری به حداقل برسد 
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جلوی بدحجابی باید گرفته شود شاید فردا دیگر دیرباشد؛

شهر کریمه اهل بیت، زیرغبار بدحجابی

وضعیت شیوع کرونا بسیار نگران کننده است 
باید شیوه نامه های بهداشتی حداکثری رعایت شود 

ظرفیت بیمارستان ها تکمیل است

عکس:عباس فرامرزی
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شهردار قم تاکید کرد:

ضرورت اصلاح تصمیم مجلس در ادغام 
سازمان شهرداری ها و وزارت مسکن

سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم   سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم
 در نظر دارد یک باب غرفه را از طریق مزایده عمومی با مشخصات و شرایط کلی زیر به اشخاص واجد شرایط واگذار نماید.

موضوع مزایده: واگذاری سرقفلی و اعیانی غرفه با کار بری بار فروشی واقع در بلوک 12 میدان بزرگ میوه و تره بار شهید رجایی . 
مبلغ پایه مزایده طبق نظر کارشناس رسمی دادگستری و میزان تضمین شرکت در مزایده  و به شرح ذیل می باشد:

مبلغ و نوع تضمین شرکت در مزایده :
مبلغ تضمین شرکت در مزایده می بایست به صورت ضمانتنامه بانکی در وجه سازمان )با حداقل اعتبار 3ماه( یا واریز وجه نقد به حساب بانک انصار 

شعبه مرکزی  به شماره 351082491518231 بنام سازمان میادین میوه و تره بار می باشد که باید به ضمیمه  پیشنهاد تسلیم گردد.
-هزینه خرید اسناد مبلغ 500/000 ریال می یاشد که می بایست به شماره حساب 0113127588001 بانک ملی به نام سازمان میادین شهرداری 

قم واریز گردد)هزینه خرید اسناد مزایده غیرقابل استرداد می باشد( .
- فروش اسناد از مورخ ۱400/0۵/۲۵ لغایت ۱400/06/07 می باشد.

محل دریافت اسناد : قم- جاده قدیم قم تهران- روبروی بهشت معصومه - بلوار شهید رجایی میدان بزرگ میوه و تره بار شهید رجایی- ساختمان 
اداری سازمان میادین- امور قراردادها مراجعه نمایند ، تلفن 36641327 .

- هزینه درج آگهی بر عهده برنده مزایده می باشد.
نحوه پرداخت: برنده مزایده می بایست 50% مبلغ پیشنهادی را نقداً و الباقی مبلغ را بصورت ماهیانه و در 12 قسط پرداخت نماید.

-مشخصات غرف به شرح زیر می باشد:
مساحت عرصه :  126 متر مربع   -  مساحت اعیانی : 166/30 متر مربع.

الف ( اسکلت غرف فلزی سنگین با سقف ورق گانوانیزه و پوشش داخلی آن پشم شیشه می باشد . ب( غرف به شارع  30 متر  محدود می گردد. 
ج( غرف دارای انشعاب آب،برق و گاز می باشد .

مهلت تحویل اسناد و ارائه پیشنهادها : تا  پایان وقت اداری ۱400/06/09 می باشد .
-سایر شرایط مزایده و مشخصات غرف در اسناد و مدارک درج شده است. شرکت کنندگان مکلف اند کلیه اسناد و مدارک را امضاء کرده و به همراه 

پیشنهاد خود ارائه نمایند. امضاء اسناد و مدارک به منزله قبول تمامی شرایط می باشد.
محل تسلیم پیشنهادها :قم- بلوار امام موسی صدر- ساختمان شهرداری مرکز طبقه 4 - معاونت خدمات شهری و امور اجتماعی – واحد حراست 

تاریخ آگهی نوبت دوم:۱400/0۵/۲۵تحویل  نمایند.  

 در نظر دارد تعدادی محدود قطعات زمین واقع در شهرک صنوف به شرح ذیل را از طریق مزایده عمومی به اشخاص واجد شرایط بفروش برساند .
موضوع مزایده : فروش 4 قطعه زمین با کاربری  آهن فروشی.

 متراژ ، ، مبلغ پایه مزایده طبق نظر کارشناس رسمی دادگستری و میزان تضمین شرکت در مزایده  و به شرح ذیل می باشد:

تذکر: قطعات فوق  دارای زیر ساخت می باشد.
-مبلغ هزینه خرید اسناد مزایده 500/000 ریال می باشد و می بایست به شماره حساب 0113127588001 بانک ملی به نام سازمان میادین 

شهرداری قم واریز گردد)هزینه خرید اسناد مزایده غیرقابل استرداد می باشد(.
-دریافت اسناد از مورخ ۱400/0۵/۲۵ لغایت ۱400/06/07 می باشد.

- تضمین شرکت در مزایده به صورت ضمانتنامه بانکی در وجه سازمان )با حداقل اعتبار 3ماه( یا واریز وجه نقد به حساب بانک انصار شعبه مرکزی  
به شماره 351082491518231 بنام سازمان میادین میوه و تره بار می باشد که باید به ضمیمه  پیشنهاد تسلیم گردد.

محل دریافت اسناد : قم- جاده قدیم قم تهران- روبروی بهشت معصومه - بلوار شهید رجایی میدان بزرگ میوه و تره بار شهید رجایی- ساختمان 
اداری سازمان میادین- امور قراردادها ، جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 36641174 تماس حاصل فرمایید .

تذکر : برنده مزایده می بایست ۵0% مبلغ پیشنهادی را نقداً و الباقی مبلغ را بصورت ماهیانه  در ۱۲ قسط پرداخت نماید.
مهلت تحویل اسناد و ارائه پیشنهادها : تا  پایان وقت اداری ۱400/06/09 می باشد .

-سایر شرایط مزایده در اسناد و مدارک درج شده است. شرکت کنندگان مکلف اند کلیه اسناد و مدارک را امضاء کرده و به همراه پیشنهاد خود ارائه 
نمایند. امضاء اسناد و مدارک به منزله قبول تمامی شرایط می باشد.

- هزینه درج آگهی بر عهده برنده مزایده می باشد و سازمان در رد یا قبول هر یک از پیشنهادها مختار است.
محل تسلیم پیشنهادها :قم- بلوار امام موسی صدر- ساختمان شهرداری مرکز طبقه 4 - معاونت خدمات شهری و امور اجتماعی – واحد حراست .     
تاریخ آگهی نوبت دوم:۲۵ /۱400/0۵

     روابط عمومی سازمان میادین شهرداری قمروابط عمومی سازمان میادین شهرداری قم 

شناسه آگهی :1176262

فراخوان مناقصه عمومی یک مرحله ای واگذاری امور نقلیه

اداره کل زندانهای استان قم
 درنظر دارد مناقصه عمومی واگذاری امور نقلیه را ازطریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید 
. کلیه مراحل برگزاری مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه 
تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.Setadiran.ir  انجام خواهد شد و می بایست مناقصه 
گران در صورت عدم عضویت قبلی ، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی 

را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند . 
تضمین شرکت در مناقصه :  مبلغ 640/000/000 )ششصد و چهل  میلیون ریال(  بصورت ضمانتنامه 
بانکی یا وجه نقد به حساب شبا بانک مرکزی   390100004076013107895090 بنام تمرکز وجوه 

سپرده اداره کل زندانهای قم .

مبلغ برآورد : 12/675/554/892 ریال )دوازده میلیارد و ششصد و هفتاد و پنج میلیون و پانصد و پنجاه و 
چهار هزار و هشتصد و نود و دو ریال (  

تاریخ انتشار مناقصه در سامانه تاریخ ۱400/0۵/۲4 می باشد .
مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت :  ساعت 14:30 روز یک شنبه تاریخ ۱400/0۵/۳۱ 

مهلت زمانی ارائه پیشنهاد : ساعت  ۱4:۳0 روز چهار شنبه تاریخ ۱400/06/۱0 
زمان بازگشایی پاکت ها : ساعت 09:00 روز شنبه تاریخ ۱400/06/۱۳

-اطلاعات تماس و آدرس: قم – خیابان ساحلی – جنب دادگاه انقلاب – اداره کل زندانهای استان قم    
09125521894 )حمیدی(

آگهی مزایده ) نوبت اول (   آگهی مزایده ) نوبت اول (

علی صوفی: 

وزرای کابینه رئیسی باید کارآزموده 
باشند نه کارآموز!

وزیــر دولــت اصلاحــات اظهــار 
امیدواری کرد که رئیسی توانسته 
باشــد از زیر فشار ســهم خواهی 
خارج شــده باشــد. واکنش ها به 
لیست وزرای پیشنهادی رئیسی 
همچنــان ادامه دارد. لیســتی که 
با گمانــه زنی هــای مطرح شــده 
تغییرات چشمگیری داشت. علی 
7صوفــی از چهــره های سیاســی 

رئیس قوه قضائیه:

بازداشت غیرضرور متهم مانع رسیدن 
مردم به حقشان می شود

یک نماینده مجلس: 

امروز مردم نیاز به کار، تلاش
 و کارآمدی دارند

 رئیس قوه قضائیه گفت: در برخی 
غیرضــرور  بازداشــت  پرونده هــا 
متهم شرایطی را به وجود می آورد 
کــه مــردم به حــق و حقــوق خود 
نمی رســند و پرونــده هــم دچــار 
اطاله دادرســی بلاوجه می شــود.  
لمســلمین  ا م و سلا لا حجت ا
محســنی اژه ای  غلامحســین 
بعد از ظهر پنجشــنبه در جلســه 

عضــو  حــدادی  علــی 
کمیســیون شــوراها و امــور 
داخلــی در مجلــس گفــت: 
و  دولــت  همــکاری  امــروز 
مجلس برای رفع مشــکلات 
مــردم در بخش های مختلف 
از جملــه معیشــت، درمان و 
واکسیناسیون بسیار ضروری 
2است.    علی حدادی با اشاره  2
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مدیرعامل شرکت توزیع برق استان قم:

همکاری صنعت موجب کاهش خاموشی در بخش خانگی شد

مجلس  جدید  طرح  مهم  اشکال  چند  بیان  با  قم  شهردار 
شورای اسلامی گفت: با توجه به اهمیت شهرداری ها در زندگی 
مردم، تصمیم گیری در این زمینه باید با بررسی های کارشناسی 

کافی صورت بگیرد. دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد در گفت و 
گویی با اشاره به بررسی طرح » قانون انتزاع بخش ساختمانی 
و شهرسازی از وزارت راه و شهرسازی و تشکیل وزارت حمل 

شنبه 23مرداد1400 5محرم1443 14آگوست2021  شماره 5330  سال بیست وچهارم  2000 تومان

سردار شاهچراغی تاکید کرد:

سپاه قم در خدمت نظام سلامت

شناسه آگهی :1177128شناسه آگهی :1177125



شنبه بیست وسوم مردادماه 1400-    سال بیست  وچهارم -   شماره 25330

مدیر حوزه ها برای کمک حوزویان به مهار کرونا فراخوان داد؛

آغازحرکتی جدید و جهادی و گسترده 
برای مهار و پیشگیری کرونا 

 مدیرحوزه های علمیه در پیامی ضمن درخواست از همه حوزویان جهت کمک 
به بیماران کرونایی و کادردرمان آورده است: حرکتی جدید و جهادی و گسترده برای 
مهار و پیشگیری از کرونا، خدمت به مردم و همکاری با کادر درمان و سلامت آغاز شود. 

به گزارش مرکز خبر حوزه در پیام آیت الله علیرضا اعرافی آمده است: با درود به ارواح 
پرفروغ انبیا و اولیا و امامان معصوم )ع( بویژه روح تابناک حضرت امام حسین و یاران 
فداکار آن حضرت ، چند نکته را محضر شریف ملت بزرگ ایران و همه حوزویان گرامی 

یادآور می شوم.
پیام ادامه یافته است: سوگواری خالصانه و عزاداری صادقانه سرور آزادگان و سالار 
شهیدان و زنده داشتن عاشورا و مکتب انسان ساز و الهام بخش آن در طول تاریخ اندیشه 
اسلامی و ارزش های الهی را صیانت کرده است و از افضل قربات به شمار می رود و باید 
به آن اهتمام ورزید و البته باید همه برنامه ها با رعایت احکام دینی و مذهبی و فتاوای 

رهبری معظم و مراجع عظام تقلید دامت برکاتهم وشیوه نامه ها برگزار شود.
پیام می افزاید: حوزه های علمیه و گروه های جهادی و فرهنگی و اجتماعی و انقلابی 
حوزه های علمیه، براساس سنت و سیره دیرینه حوزه و روحانیت و با الهام گیری از 
تعالیم والای اسلام عزیز در تعاون و تکافل اجتماعی  و برپایه پیام حیات بخش عاشورای 
حسینی )ع( و وظیفه اسلامی و انسانی و اخلاقی و در کنار مردم و جوانان عزیز، به ندای 
رهبر معظم انقلاب اسلامی لبیک گفته، به یاری مردم شریف ایران و نیروهای بهداشت و 

درمان و سلامت خواهند شتافت.
پیام حاکیست: طلاب، فضلا و استادان حوزه و گروه های جهادی طلاب و نیز نهادها 
و مراکز و موسسه ها و تشکل های حوزوی در مراحل گوناگون و حوادث متعدد و در 
طول دوره بلای جهانگیر کرونا درکنار مردم و گروه های جهادی و مسئولان و کارگزاران 
سلامت و پزشکان و پرستاران ارجمند، به ارائه خدمت خالصانه و صادقانه پرداختند و 
برگ های زرین آفریدند و در این راه سختی ها و محنت ها و شهادت را به جان خریدند و 
به آن افتخار می کنند. در ادامه تصریح شده است: اکنون متواضعانه و فروتنانه در برابر 
همه گروه های جهادی و مردمی و جوانان عزیز و نیکوکاران و خیران و نیز طلاب و فضلا و 
گروه های جهادی و فرهنگی حوزوی سر تعظیم و تکریم فرود می آورم و سپاس می گزارم 
و همه عزیزان را به پاسخ سریع به فراخوان رهبری معظم انقلاب اسلامی و مراجع عظام 
فرا می خوانم و انتظار می رود حرکتی جدید و جهادی و گسترده برای مهار و پیشگیری 
کرونا و خدمت به مردم و مبتلایان به آن و حضور در عرصه کمک های مومنانه و مشاوره و 

آرام بخشی جامعه و همکاری و همیاری کادر درمان و سلامت آغاز گردد.
و  سلامت  نامه های  شیوه  به رعایت  ترغیب  کرده است:  تاکید  همچنین  اعرافی 
پیشگیری از گسترش کرونا در همه برنامه ها و عزاداری های سرور آزادگان و سالار 
برنامه ریزی  و  محترم  مسؤلان  با  هماهنگی  و  حضرت  آن  وفای  با  یاران  و  شهیدان 
هوشمندانه نکته هایی است که دوستان روحانی و حوزوی به آن اهتمام خواهند ورزید 
و به فضل الهی همه عزاداران حسینی و مردم شریف نیز در این زمینه و در گسترش 
کمک های مومنانه و رسیدگی به نیازمندان و آسیب دیدگان بذل توجه و مراقبت خواهند 
کرد.  مدیرحوزه ها خاطرنشان کرده است: از مسؤلان محترم انتظار اکید می رود با 
اولویت ویژه به برنامه ریزی جامع و کامل در پیشگیری و مقابله با کرونا وکاهش آلام و 
رنج های مردم و حمایت و ارتقای نظام سلامت بپردازند. در پایان آمده است: امیدوارم 
ستاد حوادث و همه نهادهای حوزوی و یکایک طلاب عزیز و گروه های جهادی از هم 

اکنون با توکل بر خداوند متعال و با هماهنگی های لازم کار خود را آغاز نمایند، 
توفیق روزافزون همگان را در سوگواری صادقانه امام حسین و خدمت خالصانه به مردم 
از خداوند مهربان خواستارم و دفع همه خطرها و بلاها و شر کرونا از جهان و امت اسلام 

و ملت بزرگ ایران خواهانم.
 

آیت الله  شبیری زنجانی: 

اقامه عزای حسینی با رعایت مسائل 
بهداشتی باشد

آیت الله سید موسی شبیری زنجانی از مراجع تقلید در پاسخ به استفتاء جمعی از 
مقلدان آورده است: اقامه عزای اباعبدالله)ع( به عنوان یکی از شعائر الهی و از اوجب 
واجبات، با رعایت مسائل بهداشتی که متخصصان برای جلوگیری از انتشار بیماری لازم 

می دانند، انجام شود. 
به گزارش کانال اطلاع رسانی دفتر آیت الله شبیری زنجانی، وی در پاسخ به این 
به  ارادتمندان  و  مؤمنین  وظیفه  کرونا،  ویروس  همه گیری  به  توجه  »با  که  استفتاء 
ائمه معصومین )ع( در ایام عزای محرم و نسبت به اقامه عزای حضرت سیدالشهدا 

علیه السلام چیست؟« پاسخ خود را خطاب به مقلدان اعلام کرد.
اهل بیت  عزای  اقامه  است:  آورده  استفتاء  این  به  پاسخ  در  تقلید  مرجع  این 
عصمت)ع(،خاصه حضرت سیدالشهدا )ع( از شعائر الهی و أفضل قربات إلی الله و از 

اوجب واجبات و مایۀ حفظ و بقای تشیع و اسلام راستین عزیز است.
این مرجع تقلید افزوده است: مردم عزیزمان با رعایت اموری که متخصصان برای 
جلوگیری از انتشار بیماری لازم می دانند، و اجتناب دقیق از انجام کارهایی که در آن، 
احتمال عُقلایی مبتلا کردن یا مبتلا شدن به این بیماری  وجود دارد، در اقامه باشکوه 
عزای آن حضرت و زنده نگه داشتن یاد و نام ایشان -به اَشکال و نحوه های مختلف- 
بکوشند و با تحصیل معرفت و اخلاص، موجبات رضایت حضرت ولیّ عصر )عج( و 

بهره مندی از برکات فراوان توجه به ساحت حضرت اباعبدالله )ع( را فراهم آورند.
آیت الله شبیری در ادامه تاکید کرده است: امید است که در ظل عنایات خداوند 
متعال و با توسل به حضرات معصومین )ع( و تمسک به ایشان، مشکلات و گرفتاری های 

متعدد مردم برطرف گردد.

همزمان با سومین روز ماه محرم :

پیکر نخستین روحانی شهید مدافع حرم 
در قم به خاک سپرده شد

 آیین تشییع و خاکسپاری پیکر حجت الاسلام محمد مهدی مالامیری نخستین 
شهید مدافع حرم صبح پنج شنبه در قم برگزار شد. 

 همزمان با سومین روز ماه محرم آیین تشییع پیکر این شهید مدافع حرم با حضور 
فضلا و طلبه های حوزه علمیه و مردم مومن، متعهد و قدرشناس قم در حرم حضرت 
معصومه )س( برگزار و پس از انتقال به گلزار شهیدان علی بن جعفر)ع( در کنار دیگر 

همرزمان شهیدش به خاک سپرده شد.
شهید مالامیری در 31 فروردین 1394، همراه با جمعی از مجاهدان افغانستانی 
و  رسید  به شهادت  سوریه  درعای  استان  الحریر  بصری  منطقه  در  فاطمیون  لشکر 

مفقودالاثر شد.
انجام  با  و  کشف،  تفحص  عملیات  طی  سال  از 6  پس  گرانقدر  شهید  این  پیکر 

آزمایش های مربوطه شناسایی شد.
 پیکر شهید مالامیری بیستم مردادماه  با استقبال جمع محدودی از مسئولان حوزوی 
و فرماندهان نیروهای مسلح وارد قم شد و عصر چهارشنبه بر روی شانه های مردم 

قدرشناس منطقه پردیسان قم از بلوار سلمان تا مزار شهید مبارک تشییع شد.
آیین وداع با این شهید والامقام نیز چهارشنبه شب در مسجد امام حسین)ع( منطقه 

نیروگاه و حرم حضرت معصومه )س( برگزار شد.
شهید مالامیری متولد 1364 بود که در 31 فروردین ماه 1394، همراه با جمعی از 
مجاهدان افغانستانی لشکر فاطمیون در منطقه بصری الحریر استان درعای سوریه 

به شهادت رسید و مفقودالاثر شد.

کرونا؛ آزمونی
 از جنس »قمه زنی«

استاد شهید مرتضی مطهری نقل می  کند که:» یادم 
یک  هم  آنجا  در  بودم  قم  در  که  سال  هایی  در  هست 

نمایش  ها و شبیه  خوانی های خیلی مزخرف در میان مردم رواج داشت. سال  های اول 
مرجعیت مرحوم آیت الله بروجردی )رضوان الله علیه( بود که قدرت فوق  العاده داشتند. 
قبل از محرم بود. به ایشان گفتم وضع شبیه  خوانی ما این جور است. دعوت کردند، تمام 
رؤسای هیئت نزد ایشان آمدند. از آنها پرسیدند: شما مقلد چه کسی هستید؟ همه 
گفتند ما مقلد شما هستیم. فرمودند: اگر مقلد من هستید، فتوای من این است که این 
شبیه  هایی که شما به این شکل در می  آورید حرام است. با کمال صراحت به آقا عرض 
کردند که آقا ما در تمام سال مقلد شما هستیم الا این سه چهار روز که ابداً از شما تقلید 
نمی  کنیم. گفتند و رفتند و به حرف مرجع تقلیدشان اعتنا نکردند. این نشان می  دهد 
که هدف، امام حسین علیه السلام نیست. هدف، اسلام نیست. نمایشی است که از آن 

استفاده  های دیگری و لااقل لذتی می  برند…« .
پس از انقلاب برخی هیئت ها و گروه های عزادارای در ایام محرم و صفر اقدام به قمه زنی 
می کردند. هنگامی که فتوای رهبر انقلاب مبنی بر حرمت قمه زنی صادر شد، آنها با 
استدلالی شبیه به استدلال فوق، قمه زنی را تعظیم شعائر حسینی می دانستند و حاضر 
به پذیرش این ممنوعیت قانونی نمی شدند. اما معترضان می گفتند حتی اگر بپذیریم 
که قمه زنی باعث ضرر زدن به خود نمی شود، به خاطر اینکه تصویر مذمومی از عزاداران 
در انظار بیگانگان ایجاد می کند، مشمول حرمت می شود. تقابل بین موافقان و مخالفان 

قمه زنی معمولا بین اقشار مخالف و موافق نظام در می گرفت.
اکنون باید بگوییم همه گیری ویروس کووید-19 آزمونی شبیه به پذیرش حکم قمه زنی 
را مقابل عزاداران ولایتمدار و انقلابی قرار داده است. نه تنها یقین داریم که در صورت 
بی توجهی به شرایط انتقال ویروس کرونا عواقب مرگباری برای خودمان و اطرافیانمان رقم 
می زنیم، بلکه عدم رعایت شیوه نامه های بهداشتی آنچنانکه عرف تخصصی و عمومی 
اقتضا می کند قطعاً باعث وهن جماعت های متدین و پیروان حسینی خواهد شد. 

همانطور که هردو مورد را تاکنون به وضوح شاهد بوده ایم.
از این گذشته، نه تنها مجاری قانونی کشور رسماً و علناً مقررات مشخصی را در این باره 
اعلام کرده اند، رهبری هم از باب تأکید اعلام کرده اند که آنچه ستاد ملی کرونا و نهادهای 
متصدی سلامت کشور اعلام کنند باید رعایت شود. با در نظر گرفتن همه موارد فوق، 
یعنی اینکه یقین داریم برگزاری مجالس حسینی به شیوه سابق، در محیط های سربسته 
و متراکم، هم عقلا، هم عرفا، هم قانونا، و هم شرعا نامشروع است، هیچ معنا ندارد که 
کسانی که ادعای انقلابی گری و ولایتمداری دارند باز هم با انواع و اقسام استدلال های 

مغالطه آمیز سعی کنند از پذیرش این مسئله شانه خالی کنند.
آری، کرونا آزمونی از جنس »قمه زنی« مقابل انقلابی ها قرار داده است تا مشخص شود 
در چند روز از سال مقلد ولی فقیه و پایبند به اقتضائات انقلابی شان هستند، یا اینکه دیگر 

گروه ها را به خاطر تشخیص شخصی به بی دینی متهم می کنند!
 مدیر پژوهشکده امام حسین)ع( و مناسک آیینی 

علل و عوامل رکوردهای کرونایی 
مرگ و ابتلا چیست؟

چند روزی است آمارهای ابتلا به کرونا و مرگ ومیر آن در کشور پی درپی شکسته می شود 
و این مساله سبب نگرانی مردم و مسئولان شده است. با پدیداری موج سهمگین پنجم 
همه گیری، به نظر می رسد این روند تا هفته های آینده ادامه خواهد داشت و متاسفانه 

تعداد بیشتری از هموطنان را مبتلا و به کام مرگ خواهد کشاند. 
اما چه شد که به این نقطه رسیدیم و چه عواملی باعث شد 18 ماه پس از آغاز ورود این 

ویروس منحوس، کشور درگیر این بحران بهداشتی شود؟
در  مبتلایان  میزان  نظر  از  حداقل  روند  این  داشت،  توجه  باید  نخست  درجه  در 
کشورهای دیگر نیز روندی مشابه دارد و آمارهای جهانی در این رابطه همچنان رو به 
افزایش است؛ سویه دلتای کروناویروس چنان قدرت سرایت و مقاومت بالایی دارد که 
تقریبا هیچ کشوری از همه گیری آن در امان نیست و از این منظر تبدیل به یک نگرانی 

جهانی شده است.
با این حال اگر از آمار مرگ ومیر در کشورهایی مانند اندونزی و روسیه بگذریم، به نظر 
می رسد در بسیاری از کشورهای ثروتمند جهان، با وجود میزان ابتلا، روند مرگ افراد 
رشد صعودی ندارد که عمده ترین دلیل آن واکسیناسیون گسترده در موج های قبلی 

بوده است.
به این ترتیب مهمترین دلایل آمار رکوردشکن در ایران را می توان حول دو محور تعلل در 

واکسیناسیون و سهل انگاری عمومی در رعایت شیوه نامه های بهداشتی دانست.
ماجرای غم انگیز واکسن

از ابتدای کشف واکسن کرونا در جهان، روند واردات، تولید، تزریق و عملکرد مسئولان 
بهداشتی کشور به گونه ای تاسف بار و درس آموز مورد انتقاد طیف های گسترده ای از مردم 

و نهادهای مختلف بوده است.
در  بویژه  غرب  ظالمانه  تحریم های  همچون  مشکلاتی  واردات،  بحث  ابتدای  در 
بحث انتقال پول و تامین مالی واکسن به گونه ای جدی خودنمایی کرد. همان زمان 
با عدم تحقق واردات واکسن های وعده داده شده، بسیاری از مسئولان، دلیل آن را 
محدودیت های تبادلات مالی و بانکی و قفل منابع پولی کشور در بانک های خارجی 

بیان کردند.
موضوع اما وقتی بغرنج تر شد که صحبت از خلف وعده برخی کشورها مانند روسیه 
در تامین و اختصاص واکسن وعده داده شده به میان آمد و کشور تا چند ماه درگیر این 

تعلل ها بود و »زمان طلایی« مهمی برای واکسیتاسیون از دست رفت.
نباید فراموش کرد که برخی تولیدکنندگان داخلی نیز با وجود وعده های فراوان اولیه که 
حتی صحبت از صادرات واکسن و امکان انتخاب آن در میان مردم داشتند، نتوانستند به 

قول های خود عمل کنند و حداقل تا کنون از برنامه اعلامی عقب تر هستند.
با این حال مهمترین حلقه ناکامی در این فرایند را باید متعلق به عملکرد تعلل آمیز و 
مدیریت نامناسب ارگان های مسئول در برنامه تزریقی دانست. و به همین دلیل جولان 

سویه های جدیدتر، مجال عرض اندام بیشتری در مرگ و بستری ها پیدا کرده است.
رعایت نکردن شیوه نامه های بهداشتی

مساله مهم دیگر در افزایش همه گیری، سهل انگاری بخش های بزرگی از جامعه در 
رعایت شیوه نامه های بهداشتی است که نباید به راحتی از کنار آن گذشت؛ طبق آمارها 
اکنون میزان رعایت ها به زیر 30 درصد رسیده و هر کس که اندک توجهی به اوضاع 
رهگذران و حاضران در اماکن عمومی کرده باشد، متوجه غیبت ماسک و فاصله گذاری 

اجتماعی شده است.
اگرچه بخشی از این سهل انگاری ناشی از خستگی و ملالت ناشی از طولانی شدن 
روند کروناست، اما نمی توان از سهم آحاد مختلف جامعه در این ساده انگاری غافل 
ماند. در این بحث نیز البته همچنان ضعف نهادهای متولی در نظارت، ضمانت و اجرای 
مقتدرانه شوه نامه های بهداشتی مشهود است. با گذشت 18 ماه از آغاز همه گیری این 
ویروس، مسئولان و نهادهای متولی هرگز تجربه موفق برخی کشورها در اجرای سفت و 
سخت پروتکل ها را در پیش نگرفتند و به طور غیرمستقیم این پیام به جامعه ارسال شد که 

رعایت نکردن شیوه نامه ها، برخورد قانونی در پی نخواهد داشت.
اگر در بحث قرنطینه و محدودیت های ادامه مشاغل، با معیشت مردم مرتبط دانسته 
با اجرای سختگیرانه ترین  شد و امکان برخی تعطیلی ها وجود نداشت، اما می شد 
دستورالعمل ها و مجازات واقعی خاطیانی که با جان خود و دیگران بازی می کردند )و 
می کنند(، تا حد زیادی مقابل شیوع و گسترش این ویروس ایستاد و جامعه را ملزم به 
رعایت شیوه نامه ها کرد. جربه چند کشور از جمله چین و  برخی اروپایی ها نشان می دهد، 
لازمه مبارزه موثر با این بلیه جهانی، وضع مقررات جدی در رفت وآمدها و حضور در اماکن 
عمومی و اخذ جریمه های سنگین مالی و غیرمالی برای خاطیان است؛ موضوعی که 

در کشور ما هرگز اجرایی نشد و بازهم زمان طلایی رعایت ها را به ورطه اتلاف کشاند.
اکنون و با ورود روزافزون واکسن های خارجی که چندین محموله آن را هلال احمر 
وارد کرده، لازم است در یک بسیج ملی برای تزریق گسترده تر آن اقدام کرد و در کنار 
تلاش برای تامین هرچه بیشتر دُزهای مورد نیاز، یکبار برای همیشه سخت گیری ها در 
مراعات عمومی بویژه در بحث استفاده از ماسک را در برنامه قرار داد تا از این بیشتر شاهد 
مرگ ومیر و ابتلا نشده و اندکی از فشار فرساینده بر کادر جهادگر درمانی کشور کاسته 
شود. استفاده از ظرفیت های مردمی مانند بسیج، نهادهای مدنی و داوطلب مانند 
هلال احمر و نیروهای انتظامی و حتی نظامی می تواند بخش مهمی از چرخه ابتلا و 
گردش ویروس را قطع کند و روند مراعات را به بالای 90 درصد برساند؛ میزانی که همه 
کارشناسان بر آن توافق دارند و چشم انتظار تحقق اش هستند. در کنار آن لازم است از هر 
راه ممکن، همه ظرفیت های دولتی و خصوصی کشور فعال شود و با تامین واکسن مورد 

نیاز، جمعیت میلیونی کشور را تحت پوشش قرار داد.

اخبار

 
 رئیس قوه قضائیه گفت: در برخی پرونده ها بازداشت غیرضرور متهم شرایطی را 
به وجود می آورد که مردم به حق و حقوق خود نمی رسند و پرونده هم دچار اطاله 

دادرسی بلاوجه می شود.
حجت الاسلام والمسلمین غلامحسین محسنی اژه ای بعد از ظهر پنجشنبه در 
جلسه مدیریتی بررسی راهکارهای تسریع در رسیدگی به پرونده های کثیرالشاکی و 
جلوگیری از تشکیل آنکه در دادگستری البرز برگزار شد، اظهار کرد: اصل این است 
که مردم ابتدا به حقوقشان برسند و اگر مجازات هم نیاز بود در جای خودش انجام 
شود، حتی الامکان با تدبیر صورت گرفته قضائی متهم بازداشت نشود و ابتدا حق 

مردم را بدهد بعد به مجازات برسد.
وی پس از طرح سؤالاتی تخصصی و فنی از طرفین پرونده کثیرالشاکی خودرویی 
هشتگرد برای روشن شدن هر چه بیشتر علل و عوامل و ابعاد شکل گیری آن بیان 
کرد: یکی از گله مندی های به حق مردم طولانی بودن روند رسیدگی به پرونده های 

قضائی است که یکی از علل آن وجود پرونده های کثیرالشاکی است.
رئیس قوه قضائیه به ذکر توصیه هایی به مردم پرداخت و از آنها خواست که مراقب 
باشند به هر کسی اعتماد نکنند و پول و اموالشان را به هر کسی ندهند و اگر قرار 

است معامله ای انجام دهند، حتماً قرارداد محکمی با طرف معامله منعقد کنند.
پرونده های کثیرالشاکی هم برای مردم و هم برای دستگاه قضا دردسرآفرین است
وی تصریح کرد: باید دقت کرد چنین مسائلی در پرونده های کثیرالشاکی تکرار 
نشود چراکه هم خود فرد ضرر می کند، هم برای دستگاه قضائی دردسر ایجاد 

می شود.
محسنی اژه ای تصریح کرد: انسان مدبر، با کسی که هیچ سابقه ای در کار تجارت 
و تولید ندارد و شغل او هیچ ارتباطی با کاری که ادعا می کند می خواهد انجام بدهد 
ندارد و حتی دفتر کار ندارد و فقط با یک خط تلفن و لپ تاپ کار می کند، معامله 
نمی کند؛ آن هم به نوعی که بدون عقد هیچ قراردادی یا حتی با عقد یک قرارداد 

غیررسمی به حساب او پول واریز کند.
رئیس قوه قضائیه با اشاره به مشکلات متعدد ناشی از پرونده های کثیرالشاکی که 
افراد زیادی را درگیر می کند، به همکاران قضائی هم متذکر شد: اگر به هر دلیلی 
پرونده ای کثیرالشاکی در قوه قضائیه مفتوح شد، تدبیر کنند تا آن پرونده زودتر به 

سرانجام برسد.
لزوم عدم بازداشت متهمان بدون ضرورت

وی یکی از این تدابیر را عدم بازداشت متهمان بدون ضرورت عنوان کرد و افزود: 
اگر بیم فرار و تبانی متهم نمی رود، نیازی نیست متهم بدواً بازداشت شود بلکه 
می توان شرایطی را به وجود آورد که فرد در یک پروسه زمانی معین و تحت نظر 

مسئولان قضائی حقوق مردم را اعاده کند.
رئیس دستگاه قضا خطاب به دادستان ها و بازپرس ها خاطرنشان کرد: اصل 
این است که مردم به حقوقشان برسند و اگر مجازات هم نیاز بود ایرادی ندارد در 
جای خودش انجام شود، اما ابتدا باید احقاق حق مردم در اولویت باشد یعنی 
حتی الامکان با تدبیر صورت گرفته قضائی متهم بازداشت نشود و ابتدا حق و حقوق 

مردم را بدهد بعد به مجازات برسد.
وی اضافه کرد: در برخی پرونده ها بازداشت غیرضرور متهم شرایطی را به وجود 
می آورد که مردم به حق و حقوق خود نمی رسند و پرونده هم دچار اطاله دادرسی 

بلاوجه می شود.
محسنی اژه ای همچنین تأکید کرد که برای کاهش اطاله دادرسی باید برای انجام 
کارشناسی ها در پرونده های کثیرالشاکی نیز زمان مشخصی تعیین شود و حتماً 
کارشناسی ها در موعد مقرر صورت گیرد تا روند رسیدگی به این پرونده ها سرعت 

یابد.
کلاهبرداران باید نقره داغ شوند 

رئیس قوه قضائیه به بازپرس ها و قضات هم متذکر شد: برای کسانی که حقوق 
مردم را تضییع می کنند، مجازات بازدارنده در نظر گیرند.

محسنی اژه ای افزود: مجازات باید اثرگذار باشد تا دوباره تکرار نشود که فرد بگوید 
اشکالی ندارد آبروی من رفت و زندان هم رفتم اما سود هنگفتی به دست آوردم؛ 
خصوصاً نسبت به افرادی که با وجود سودهای سرشار هیچ مالیاتی هم پرداخت 

نمی کنند در حالی که یک کارمند با حقوق اندک هم مالیات می پردازد.
رئیس قوه قضائیه تأکید کرد: کسانی که حقوق مردم را زیر پا می گذارند و صدها 
ساعت وقت دستگاه قضائی و ضابطان را که باید صرف تأمین امنیت مردم شود 
می گیرند و خسارات مادی و معنوی به خانواده ها و جامعه وارد می کنند، بدون 

هیچ گونه ملاحظه ای باید نقره داغ شوند.
وکلا از پذیرفتن هم زمان پرونده ها خودداری کنند

وی همچنین از وکلا خواست که برای کاهش اطاله دادرسی پرونده های حساس 
و کثیرالشاکی از پذیرفتن هم زمان پرونده ها خودداری کنند تا تکلیف مالایطاق 
برایشان ایجاد نشود و کمک کنند تا این نوع پرونده ها هر چه سریع تر تعیین تکلیف 

شوند.
امروز در خلال این جلسه مدیریتی اعلام شد روند ورود فنی و تخصصی و در عین 
حال عمل گرایانه رئیس قوه قضائیه به معضلات و مشکلات موجود در قوه قضائیه 
یک رویه ادامه دار و همراه با برنامه خواهد بود تا در کنار اجرای سند تحول قضائی 

بتواند به اصلاح برخی رویه های غلط در عدلیه منجر شود.
برگزاری جلسه واکاوی علل و عوامل ایجاد پرونده های کثیرالشاکی به منظور 
تسریع در حل و فصل و پیشگیری از تشکیل این نوع پرونده ها، نمونه ای از این 

دست اقدامات است. 

رئیس قوه قضائیه:

بازداشت غیرضرور متهم مانع رسیدن مردم به حقشان می شود

مجلس  در  داخلی  امور  و  شوراها  کمیسیون  عضو 
رفع  برای  مجلس  و  دولت  همکاری  امروز  گفت: 
مشکلات مردم در بخش های مختلف از جمله معیشت، 

درمان و واکسیناسیون بسیار ضروری است.   
وزیران  فهرست  ارسال  به  اشاره  با  حدادی  علی 
پیشنهادی رییس جمهوری به مجلس گفت: از آنجا که 
زمان زیادی نیست که لیست اعضای کابینه به دست 
درباره  تا  نیازمند فرصت هستیم  نمایندگان رسیده، 
گزینه های معرفی شده  بررسی های بیشتری انجام 

شود.
نماینده مردم طالقان، نظرآباد و ساوجبلاغ در مجلس 
افزود: همه تلاش ما این است که وزیران پیشنهادی 
سوابق  جهادی،  انقلابی،  روحیه  لازم،  توانمندی 
عملکردی، نگاه به ظرفیت های مختلف در داخل کشور 
را داشته باشند. ضمن اینکه تخصص و شناخت نسبت 
به مسئولیت و ماموریت برای افرادی که می خواهند در 
هر یک از وزارتخانه ها حضور داشته باشند، بسیار مهم 

است.
حدادی یادآور شد: اعضای کابینه باید از نیروهای 
قوی و کارآمد باشند چرا که ما امروز فرصت آزمون و خطا 

نداریم،  مردم نیاز به کار، تلاش و کارآمدی دارند.
وی ادامه داد: وزیران ضمن اینکه به معنای واقعی 
باید کنار مردم قرار گیرند و مشکلات آنها را درک کنند، 
از سوی دیگر باید تخصص و تجربه لازم در بخش های 

مختلف را داشته باشند.
افزود: فرصت چهار سال فعالیت و تلاش  حدادی 
امروز  وزیران فرصت کمی است. در عین حال مردم 
انتظارشان این است که خروجی خدمت مسئولین را در 

سفره های خود ببینند.
امروز  مسکن  و  درمان  و  بهداشت  کرد:  عنوان  وی 
دغدغه های مهم مردم است و دولت برای اینکه در این 
بخشها آورده ای داشته باشد، باید بتواند کار انجام دهد.

وزیران  لیست  که  آنجا  از  کرد:  اضافه  خدادی 
ارائه شده  به مجلس شورای اسلامی  روزچهارشنبه  

بررسی صلاحیت و برنامه های وزرا نیاز به بررسی بیشتر 
دارد تا مطمئن شویم وزیران تخصص  و تجربه لازم که 
بتوانند کارایی و کارآمدی را نه در بلندمدت بلکه در 

کوتاه مدت داشته باشند.
عضو کمیسیون شوراها و امور داخلی یادآور شد: تا 
زمانی که وزرای معرفی شده برنامه ارائه نکنند نمی توان 
از آنها ارزیابی کاملی داشت. باید ببینیم که برنامه ای که 
برای کوتاه مدت، میان، مدت و بلندمدت تدوین می 

کنند، براساس آمایش سرزمین ملی هست یا نه.
حدادی با بیان اینکه از روز شنبه، در سه روز کاری 
بررسی کمیسیون های تخصصی درباره برنامه وزیران 
آغاز خواهد شد، تصریح کرد:  امیدوارم روز سی و یکم 
مرداد در ارتباط با تصمیم و رای گیری بتوانیم کمک کار 

دولت باشیم که مشکلات مردم حل شود.
وی اظهار کرد: ما برای حل مشکلات مردم وظیفه 
میان  وحدت  و  انسجام  شالله  ان  داریم  را  سنگینی 

مجلس و دولت را در رای اعتماد شاهد باشیم.

یک نماینده مجلس: 

امروز مردم نیاز به کار، تلاش و کارآمدی دارند

 فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی تاکید کرد: برای شکست ویروس کرونا باید 
همه نیروها، نهادها، سازمان ها و مردم به میدان بیایند و به پروتکل های بهداشتی و مقررات 

پایبند باشیم. 
سرلشکر حسین سلامی فرمانده کل سپاه روز پنجشنبه در نشست ارتقا طرح شهید 
سلیمانی که در سازمان بسیج و به صورت ویدیو کنفرانس با سپاه های استانی در سراسر 
کشور برگزار شد، گفت:  کادر پزشکی در یکی دو سال گذشته با فدا کردن جان خود پناهی 

برای جان مردم شدند که از زحمات این عزیزان و جانفشانی های آنها تشکر کنیم.
فرمانده کل سپاه پاسداران افزود: اگر چه به ظاهر پایان مسئولیت آقای نمکی در وزارت 
است اما جا دارد از زحمات ایشان تشکر کنیم هرچند که خدمت به مردم همچنان ادامه 

دارد.
سردار سلامی تشکیل جلسه امروز را در پی دغدغه  رهبر انقلاب عنوان کرد و گفت 
: فرمایشات و تدابیر نورانی و فراوانی بود که از دغدغه های عمیق رهبر انقلاب اسلامی 
سرچشمه گرفت و در سخنرانی  دیروز ایشان به عنوان یک دستور کار جهاد فراگیر ملی 
انتشار یافت و ما را مکلف به یک حرکت عمیق و جدی به همبستگی و انسجام جدید برای 

غلبه کردن بر مخاطره ای که امروز جان و سلامت جامعه را تهدید می کند، کرد. 
وی گفت: امروز که صحنه سلامت یکی از صحنه های مجاهدت است امیدواریم که در این 

راه نقش خود را متناسب با بضاعتی که داریم برای اجرای فرامین ایشان ایفا کنیم.
سلامی با اشاره به ویژگی های ویروس کرونا گفت: این ویروس هوشمندانه تغییر شکل و 
قدرت مخاطره می دهد و بسیار مرموز و  پیچیده و خطرناک است و نمی شود ان را به حال 

خود واگذار کرد چرا که بسیار کشنده تر ظاهر شده است و تلاش جهانی را بی اثر کند. 
فرمانده کل سپاه تغییر رفتار اجتماعی و پایبند بودن به پروتکل های بهداشتی و مقررات 
را عمل مهمی در کنترل کرونا دانست و گفت: مردم باید این واقعیت را درک کنند که نمی 
شود این ویروس را به حال خود رها کرد و انتظار داشت که شرایط بهبود پیدا کند. باید سبک 

زندگی متناسب با نیاز امروز تغییر کند. 

وی ادامه داد: ما امروز جمع شده ایم تا همه تجارب گذشته و داشته ها را به میدان بیاوریم 
تا بتوانیم با همکاری و همراهی به موفقیت برسیم، چرا که مبارزه با این ویروس یک جنگ 

واقعی است آن هم با چیزی که آن را نمی بینیم اما تاثیرات مخرب و واقعی آن را می بینیم.
سلامی با بیان اینکه باید تلاش کنیم که بار از روی کادر درمان کاسته شود، عنوان کرد: 
عادی انگاری و بی تفاوتی نمی تواند نتیجه خوبی برای ما داشته باشد. ما نباید اجازه دهیم 

بیماری که می توانیم آن را کنترل کنیم زندگی افراد خانواده و جامعه ما را بگیرد.
فرمانده کل سپاه با اشاره به دغدغه های مقام معظم رهبری در خصوص سلامت جامعه 
گفت: ایشان از همه ما خواستند که برای نجات انسانها با قدرت بیشتر به میدان بیاییم 
بنابراین همه ما به میدان آمده ایم و از همه می خواهیم برای کمک به مردم و خودمان به 

میدان بیایند.
وی ادامه داد: اگر چه پایان دولت است اما هیچ کس سست نشده و همه مانند روز اول در 
میدان هستند و همه تلاش می کنند که به بهترین شکل ممکن پرچم را به دست مسوولان 

جدید بدهند.
قرارگاه های مقابله با کرونا در همه استان ها تشکیل شود 

سرلشکر سلامی با دستور به سپاه های استانی برای فعال شدن قرارگاه های بهداشتی در 
سطح هر استان گفت: این ویروس را باید با  جهاد همه جانبه شکست دهیم،  مردم باید این 

حرکت عظیم را ببینند و همه به عرصه بیاید تا این ویروس را شکست دهیم.
وی گفت: طرح شهید سلیمانی را دوستان عزیز با قوت اجرا کنید و منتظر گزارش های 
شما از سراسر کشور هستیم. وقتی مردم ببینند این حرکت اجتماعی سنگین با حرارت دارد 
اتفاق می افتد، آنها هم همراهی خواهد کرد همانطور که در دوران دفاع مقدس جوانان خود 

را هدیه می کردند.
وی درباره تعطیلات احتمالی هم افزود: هر تصمیمی توسط ستاد کرونا برای تعطیلات 
گرفته شد باید با همراهی نیروی انتظامی به دقت اجرایی کنیم و در کنار آن باید فشار را از 

دوش کسانی که آسیب دیده اند با کمک های مومنانه  کاهش دهیم.

فرمانده کل سپاه: 

برای شکست کرونا باید همه به میدان بیاییم

آیت الله رئیسی گفت: نجات مردم فلسطین از ظلم 
صهیونیست ها همواره دستورکار مشترک ایران و ترکیه 
خواهد بود و همکاری تهران – آنکارا منافع زیادی برای امت 

اسلامی به همراه دارد. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت، آیت الله دکتر سید 
ابراهیم رئیسی عصر چهارشنبه در تماسی تلفنی »رجب 
طیب اردوغان«   رئیس جمهور ترکیه، روابط دو کشور را 
فراتر از همسایگی خواند و گفت: همکاری های نزدیک 
میان ایران و ترکیه برای برقراری آرامش و امنیت و نیز صلح 

و ثبات در منطقه ضروری است.
آیت الله رئیسی روابط ایران و ترکیه را صمیمی، دوستانه 
و برادرانه خواند و گفت: ما برای همکاری دوجانبه و بین 
المللی با کشور دوست و برادر ترکیه اهمیت بسیار زیادی 

قائل هستیم.
رئیس جمهور  با تاکید بر ضرورت تسریع در تشکیل 
هفتمین نشست شورای عالی همکاری های دو کشور 
همکاری های  دارم  اطمینان  داشت:  اظهار  تهران،  در 
ایران و ترکیه پیشرفت و آرامش را برای دو کشور و امنیت و 
آرامش را برای منطقه و خیر و برکت را برای امت اسلامی به 
همراه خواهد داشت.  رئیس جمهور همچنین با اشاره به 
ظرفیت های متنوع ایران و ترکیه در گستره جهان اسلام، 
تاکید کرد: کمک به مردم مظلوم و بی پناه فلسطین و 
نجات آنها از ظلم صهیونیست ها هیچگاه از دستور کار 

مشترک ما خارج نخواهد شد.
این  در  نیز  ترکیه  رئیس جمهور  اردوغان  رجب طیب 
تماس تلفنی با تبریک مجدد انتخاب آیت الله رئیسی به 

عنوان رئیس جمهور اسلامی ایران و همچنین تسلیت 
شهادت حضرت امام حسین )ع(، گفت: تردید ندارم  که 
در دوره ریاست جمهوری شما همکاری های دو جانبه و 

منطقه ای ما در همه زمینه ها تقویت خواهد شد.
برای  همکاری  عالی  شورای  اینکه  بیان  با  اردوغان 
همکاری های دو کشور از نقش مهم و بسزایی برخوردار 
است، ابراز امیدواری کرد با برگزاری هرچه سریعتر این 
نشست در تهران، ضمن تلاش برای توسعه همکاری های 
ایران  اسلامی  جمهوری  رئیس  با  نزدیک  از  کشور  دو 
ملاقات و گفت و گو کند. رئیس جمهور ترکیه همچنین 
از کمک های انسان دوستانه جمهوری اسلامی ایران به 
ترکیه برای مقابله با حادثه آتش سوزی اخیر در این کشور 

تشکر و قدردانی کرد.

آیت الله رئیسی:

 همکاری تهران – آنکارا منافع زیادی برای امت اسلامی دارد
محمدرضا رئیسی *

مرتضی وافی*



3 شنبه بیست وسوم مردادماه 1400-    سال بیست  وچهارم -   شماره 5330
سلامت 

10 کاری که نباید بعد از آفتاب سوختگی انجام دهید؛ مدیرکلینیک دندانپزشکی سینا خبرداد: 

ارائه خدمات نوین دندانپزشکی با تسهیلات ویژه

مدیرعامل کلینیک دندانپزشکی سینا وی با اشاره 16 مرداد و سالروز تأسیس این 
مرکز اشاره کرد و گفت: در همین راستا از 16 مرداد تا 22 مردادماه خدمات این مرکز 
با تخفیف 16 درصدی همراه خواهد بود و شهروندان می توانند از این تخفیف بهره مند 
شوند.  وی با اشاره 16 مرداد و سالروز تأسیس این مرکز اشاره کرد و گفت: در همین 
راستا از 16 مرداد تا 22 مردادماه خدمات این مرکز با تخفیف 16 درصدی همراه خواهد 
بود و شهروندان می توانند از این تخفیف بهره مند شوند. سید محمدعلی تولیتی در 
گفت و گو با خبرنگاران با اشاره به 16 مرداد و سالروز تأسیس کلینیک دندانپزشکی 
تخصصی  کلینیک  اولین  به عنوان  سال 79  از  مجموعه  این  داشت:  اظهار  سینا 
خصوصی کار خود را شروع کرد که بحمدالله با اعتماد خوب همشهریان قمی همراه 
بود.  وی با بیان این که مکان اولیه کلینیک استیجاری بود، افزود: در ادامه اقدام به 
خرید زمین این مکان کردیم و در ادامه 540 متر بنا در 6 طبقه احداث کردیم. تولیتی 
بیان داشت: در ادامه 110 متر زمین به بنای ساختمان اضافه شد و به 1400 مترمربع 
رسید که هم اکنون این مرکز 30 یونیت دارد. وی با بیان این که بیش از 30 پزشک 
در این مرکز فعالیت دارند، گفت: سینا تنها کلینیکی است در شهر قم که تا ساعت 2 
نصفه شب خدمات می دهد و در ادامه ساعات شب نیز خدمات تعطیل نیست. تولیتی 
تصریح کرد: مشکلات اقتصادی و افزایش هزینه های دندانپزشکی موجب شده که 
مردم قدرت پرداخت هزینه دندانپزشکی را نداشته باشند اما بااین وجود این مرکز 
به صورت اقساطی خدمات ارائه می دهد.وی با اشاره 16 مرداد و سالروز تأسیس این 
مرکز اشاره کرد و گفت: در همین راستا از 16 مرداد تا 22 مردادماه خدمات این مرکز با 
تخفیف 16 درصدی همراه خواهد بود و شهروندان می توانند از این تخفیف بهره مند 
شوند. مدیرعامل کلینیک دندانپزشکی سینا خاطرنشان کرد: در این مرکز 50 پرسنل 

داریم که به صورت مستقیم مشغول به کار هستند.

محققان تایوانی می گویند؛
آب گوجه فرنگی در کاهش کلسترول موثر است

اثبات شده است که آب گوجه فرنگی در کاهش کلسترول موثر است. به گزارش 
خبرنگار مهر به نقل از دیلی اکسپرس، محققان دانشگاه پزشکی چین در تایوان، فواید 
سلامت مصرف لیکوپن، ماده شیمیایی گیاهی که بیشتر در میوه های قرمز یافت می 
شود را مورد بررسی قرار دادند. در این آزمایش، به 25 شرکت کننده روزانه 280 میلی 
لیتر آب گوجه فرنگی به مدت دو ماه داده شد. یک لیوان 280 میلی لیتری آب گوجه 
فرنگی حاوی 32.5 میلی گرم لیکوپن است. در طول مطالعه، همه شرکت کنندگان 
رژیم غذایی عادی و برنامه ورزشی خود را حفظ کردند. اندازه گیری کلسترول قبل و بعد 
از آزمایش از طریق نمونه خون مقایسه شد. مشخص شد که آب گوجه فرنگی سطح 
کلسترول خون را به میزان قابل توجهی کاهش می دهد. بعلاوه مشخص شد خوردن 
روزانه آب گوجه فرنگی باعث کاهش وزن بدن، چربی بدن، اندازه دور کمر و شاخص 
توده بدنی )BMI( می شود. به گفته محققان، چاقی یکی از فاکتورهای پرخطر ایجاد 
بیماری قلبی است. عامل خطر دیگر کلسترول بالا است. طبق نتایج این مطالعه، با 

نوشیدن آب گوجه فرنگی می توان دو عامل خطر بیماری های قلبی را حذف کرد.

هپاتیت به التهاب کبد گفته می شود. این بیماری اساسا به دلیل یک عفونت 
ویروسی یا مصرف الکل ایجاد می شود؛ اما می تواند نتیجه ی سموم، داروها و 

برخی از عوارض از جمله بیماری های خودایمنی هم باشد.
 D هپاتیت ،C هپاتیت ،B هپاتیت ،A هپاتیت پنج نوع اصلی دارد: هپاتیت

و هپاتیت E. هپاتیت B و هپاتیت C شایع ترین انواع هپاتیت هستند. 
در این مطلب به 11 باور اشتباه درباره هپاتیت می پردازیم:
باور اشتباه ۱: همه ی هپاتیت ها به یک اندازه خطرناک اند

برخی از انواع هپاتیت خود به خود برطرف می شوند؛ اما انواعی دیگر 
می توانند سبب سرطان کبد یا آسیب دائمی کبد شوند.

ویروس های هپاتیت در واقع بسیار متفاوت اند:
ناخوشی  احساس  بسیار  کوتاهی  مدت  برای  فرد  اغلب   :A هپاتیت   .
می کند؛ اما به ندرت پیش می آید که عارضه ی خطرناکی ایجاد شود یا بیماری 

خیلی طول بکشد.
. هپاتیت B: در صورتی که عفونت ویروسی اولیه فرد تبدیل به یک عفونت 
مزمن شود می تواند خیلی خطرناک باشد؛ اما این اتفاق تنها برای 2 تا 6 
درصد از بزرگسالان می افتد و برخی افراد طی عفونت اولیه هرگز علامتی 

ندارند.
. هپاتیت C: این نوع هپاتیت اغلب در ابتدا علامتی ندارد؛ اما تقریبا 60 تا 
80 درصد از افرادی که به هپاتیت C مبتلا می شوند، دچار عفونت مزمن نیز 
می شوند که در نهایت می تواند سبب سرطان کبد، سیروز کبد و در صورت 

عدم درمان منجر به مرگ شود.
به همین دلیل مهم است که برای هپاتیت A و B واکسیناسیون انجام شده 
و دست کم یک بار از جهت هپاتیت C غربالگری صورت بگیرد، حتی اگر 

احساس می کنید حالتان خوب است.

باور اشتباه ۲: هپاتیت C نادر است
طبق گزارش سازمان بهداشت جهانی )WHO(، 325 میلیون نفر مبتلا 
به هپاتیت B، C و یا هردواند. مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری ها می گوید 
در سال 2019، 115900 مورد هپاتیت حاد A، B و یا C در آمریکا وجود 

داشته است.
سازمان بهداشت جهانی در سال 2016 تخمین زده بود که 399000 نفر 
در تمام دنیا در اثر هپاتیت C جان خود را از دست داده  بودند. هپاتیت B و 
C شایع ترین علت های سیروز و سرطان کبد هستند که ضمنا موجب بیشتر 

مرگ های ناشی از هپاتیت ویروسی نیز می شوند.
از سال 2013 تا پیش از ظاهر شدن SARS-CoV-2 که عامل کووید – 19 
است، هپاتیت C اولین عامل مرگ و میر ناشی از یک بیماری عفونی در آمریکا 
بوده است. طبق تخمین ها، 71 میلیون نفر در سراسر دنیا و 2.4 میلیون نفر 
در آمریکا با هپاتیت C زندگی می کنند که این تعداد، دو برابر تعداد افرادی 
است که در آمریکا با HIV زندگی می کنند، هر چند هپاتیت C کاملا قابل 

درمان است.
باور اشتباه ۳: زنانی که هپاتیت C دارند نمی توانند به کودک شیر بدهند

ویروس هپاتیت C از طریق شیر مادر منتقل نمی شود؛ اما افرادی که نوک 
سینه شان ترک خورده یا خونریزی دارد باید موقتا شیردهی را متوقف نمایند 

تا زخم التیام پیدا کند.
باور اشتباه 4: هپاتیت از طریق بوسیدن و دست دادن منتقل می شود

هر چند این باور بسیار گسترده است اما واقعیت ندارد. افراد نمی توانند با 
بوسیدن، دست دادن، استفاده از ظروف مشترک، نیش پشه، سرفه و عطسه 

به ویروس هپاتیت C مبتلا شوند. 
ویروس هپاتیت C زمانی منتشر می شود که فرد با خون فرد مبتلا به این 

ویروس از طریق وسایل تزریقی، وسایل استریل نشده تتو، زایمان و به ندرت 
رابطه جنسی، تماس پیدا کند.

باور اشتباه ۵: کسانی که هپاتیت C دارند نمی توانند رابطه جنسی داشته 
باشند

مطمئنا این باور درست نیست اما مواردی را باید مد نظر داشت. ویروس 
هپاتیت C از طریق تماس با خون فرد مبتلا به ویروس منتقل می شود. 
فعالیت های جنسی که ریسک قرار گرفتن در معرض خون را افزایش می دهند 

)مثلا رابطه جنسی مقعدی یا رابطه جنسی طی قاعدگی(، پُرخطر هستند.
باور اشتباه 6: همه ی افرادی که هپاتیت دارند، یرقان دارند

یرقان علامتی از مشکلات کبد است؛ اما همه ی ویروس های هپاتیت فورا 
 C موجب مشکلات کبدی نمی شوند. تقریبا نیمی از افرادی که با هپاتیت
زندگی می کنند حتی شاید تا دهه ها هیچ علامتی نداشته باشند؛ اما وقتی 
ویروس به جایی می رسد که به کبد آسیب جدی می زند، یرقان یا دیگر علائم 

ظاهر می شوند.
باور اشتباه 7: هپاتیت ژنتیکی است

این تصور نادرست وجود دارد که هپاتیت ژنتیکی است و به همین دلیل 
می تواند از نسلی به نسل دیگر منتقل شود، اما این واقعیت ندارد. هپاتیت 
C یک ویروس است و از والدین به ارث برده نمی شود. در موارد نادر، هپاتیت 
می تواند حین زایمان از مادر به فرزند انتقال داده شود اما احتمال چنین 

رویدادی تقریبا 2 تا 8 درصد است.
باور اشتباه 8: برای تمام انواع هپاتیت، واکسن وجود دارد

این هم صحت ندارد. در حال حاضر برای هپاتیت های A و B واکسن هایی وجود 
دارد و هر دوی آن ها نیاز به چند دوز تزریق دارند تا واکسیناسیون کامل شود.
باور اشتباه 9: هپاتیت C نمی تواند در خارج از بدن انسان دوام بیاورد

محققان دانشگاه Yale در سال 2014 دریافتند هپاتیت C تا شش هفته 
بعد از خشک شدن روی یک سطح می تواند زنده بماند و آن قدر قابلیت ایجاد 
عفونت دارد که بتواند کسی را دچار عفونت کند. تا پیش از آن این تصور وجود 
داشت که هپاتیت C در خارج از بدن انسان فقط تا چهار روز می تواند زنده 

بماند. متاسفانه ویروس هپاتیت C یک ویروس بسیار قوی است.
باور اشتباه ۱0: کسی نمی تواند دو بار به هپاتیت C مبتلا شود

این هم نادرست است. فرد پس از درمان هپاتیت C می تواند دوباره به آن 
مبتلا شود. در واقع آنتی بادی های عفونت اولیه نمی توانند مثل واکسن از 
شما محافظت کنند. یعنی ابتلا به ویروس هپاتیت C، شما را در برابر ابتلای 
مجدد به این ویروس ایمن نمی کند و بعد از پاکسازی بدن از ویروس هپاتیت 
C به صورت طبیعی یا با کمک دارو، باز هم ممکن است به این ویروس دچار 

شوید.
باور اشتباه ۱۱: داروهای هپاتیت C عوارض جانبی بدی دارند

این هم درست نیست. داروهای فعلی برای درمان هپاتیت C معمولا شامل 
یک دوره هشت تا دوازده هفته ای درمان با قرص می شوند. نرخ درمان اکنون 
بالای 90 درصد می باشد. این داروهای جدید عوارض جانبی بسیار کمی 

دارند و خیلی خوب تحمل می شوند.
خلاصه

هپاتیت یک بیماری است که در تمام دنیا وجود دارد و دانستن نحوه انتشار 
و انتقال آن و چگونگی کاهش این احتمال، اولین قدم برای کاهش اثر ویروس 
هپاتیت است. مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری ها توصیه می کند همه ی 
افراد بالای 18 سال باید دست کم یک بار در طول عمر خود تست غربالگری 
هپاتیت را انجام دهند یا اگر ریسک فاکتور این بیماری عفونی را دارند، به 

دفعات بیشتری از این جهت چکاپ شوند.

همه  هپاتیت ها به یک اندازه خطرناک  نیستند ؛

یک متخصص تغزیه مطرح کرد؛باورهای اشتباه درباره هپاتیت

توصیه های تغذیه ای برای قبل و بعد از 
تزریق واکسن کرونا

رییس گروه بهبود تغذیه جامعه معاونت بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی همدان 
گفت: تزریق واکسن کرونا رژیم غذایی ویژه ای نیاز ندارد اما در صورت آشنایی با 
مواد غذایی موثر و تقویت سیستم ایمنی بدن، می توان علائم و عوارض احتمالی 

ناشی از واکسیناسیون را به حداقل رساند. 
آرزو کاوه ئی با بیان اینکه زمان واکسیناسیون کرونا نباید ناشتا باشید افزود: در 
صورت ناشتا بودن احتمال می رود زمان تزریق واکسن افراد دچار سرگیجه یا افت 
فشار شده و بیهوش شوند. وی بیان کرد: برای جلوگیری از بروز این مشکلات باید 
پیش از واکسن زدن صبحانه یا میان وعده ساده ای مصرف کنید و شب قبل از 
واکسیناسیون نیز غذای سبک مانند سوپ حاوی مرغ، سبزی های سبز تیره 
تازه، اسفناج، جعفری و کلم بروکلی مصرف کنید این موضوع به ویژه باید از طرف 

افرادی که از آمپول زدن ترس دارند رعایت شود.
رییس گروه بهبود تغذیه جامعه معاونت بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی همدان 
اضافه کرد: مصرف شیر، میوه، تخم مرغ، لقمه نان و پنیر همراه با سبزیجات مثل 
گوجه فرنگی یا خیار به عنوان صبحانه یا میان وعده قبل از تزریق واکسن توصیه 

می شود.
کاوه ئی با بیان اینکه افراد شب قبل از واکسیناسیون باید خواب خوب و راحتی 
داشته باشند ادامه داد: خواب کافی و آرام یکی از رازهای سلامت و طول عمر 
انسان همراه با زندگی با نشاط است و نقش مهمی در آماده سازی سیستم ایمنی 

بدن و تقویت آن ایفا می کند.
این متخصص تغزیه افزود: خواب خوب، آرام و پیوسته همچنین به دفع مواد زاید 
از بدن کمک می کند بنابراین از کار کردن با هرگونه دستگاه الکترونیکی همچون 
گوشی همراه و کامپیوتر و تماشای طولانی مدت تلویزیون حداقل یک ساعت قبل 

از خواب تا حد امکان پرهیز کنید.
رییس گروه بهبود تغذیه جامعه معاونت بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی همدان 
یکی از سوالهای رایج افراد را »مصرف چه مواد غذایی قبل و بعد از واکسیناسیون« 
عنوان کرد و گفت: نوشیدن آب و مایعات فراوان، خوردن مواد غذایی ضد التهاب، 
مصرف بیشتر سبزی ها و میوه ها و مصرف منابع غذایی پروتئینی مورد تاکید و 

توصیه است.
کاوه ئی بیان کرد: باید مقدار زیادی آب و مایعات نوشید چراکه تامین آب بدن به 
میزان کافی قبل و بعد از تزریق واکسن کووید- 19 بسیار مهم است و سبب عملکرد 

بهتر بدن در شرایط واکسیناسیون می شود.
وی افزود: نوشیدن مایعات همچنین از افت فشار خون در افرادی که ترس از 
آمپول و یا واکسن دارند نیز جلوگیری می کند؛ افرادی که مبتلا به بیماری های 
قلبی- عروقی، فشار خون بالا یا بیماری های ریوی هستند در خصوص میزان 

مصرف مایعات باید با پزشک خود مشورت کنند.
و  سوپ  انواع  ها،  سبزی  ها،  میوه  مانند  آبدار  غذایی  مواد  کرد:  اضافه  وی 
آبگوشت علاوه برکمک به تامین آب بدن، سیستم ایمنی بدن را نیز تقویت می 
کنند همچنین به ویژه در صورت ایجاد تب بعد از واکسیناسیون، توصیه می شود 

مایعات و غذاهای آبدار به میزان فراوان نوشیده و مصرف شود.
رییس گروه بهبود تغذیه جامعه معاونت بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی همدان 
تاکید کرد: نوشیدنی های شیرین مانند آب میوه هایی که دارای قند افزوده هستند 
و شربت های خیلی شیرین، نوشابه های گازدار و به طورکلی همه نوشیدنی های 

خیلی شیرین موجب تضعیف سیستم ایمنی و اختلال در عملکرد آن می شوند.
کاوه ئی با بیان اینکه بهترین نوشیدنی آب است گفت: مصرف آب میوه تازه و 
طبیعی، دوغ کم نمک و بدون گاز، شربت های خانگی کم شیرین نیز برای تامین 

آب بدن مناسب هستند.
وی گفت: رعایت طولانی مدت یک رژیم غذایی سالم، ایمنی بدن را بهبود می 
بخشد و به ما کمک می کند تا علاوه بر مبارزه بهتر با عفونت ها، پاسخ ایمنی قوی 

تری به واکسیناسیون داشته باشیم.
رییس گروه بهبود تغذیه جامعه معاونت بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی همدان 
ادامه داد: مصرف بیشتر غذاهای تازه و طبیعی مانند میوه ها، سبزی ها، ماهی 
های چرب، آجیل و مغز دانه ها به کارکرد بهتر سیستم ایمنی کمک و التهاب 

کمتری در بدن ایجاد می کند.
کاوه ئی اضافه کرد: مصرف غذاهای ضد التهاب قبل و پس از تزریق واکسن می 
تواند کمک کننده باشد در عین حال اضافه کردن چاشنی هایی مثل زنجبیل، 
نعناع فلفلی، دارچین، فلفل، زرد چوبه، سیر و پیاز در تهیه غذا به دلیل خاصیت 

ضد التهابی توصیه می شود.
وی با بیان اینکه زردچوبه را می توان به چای نیز اضافه کرد افزود: ماهی نوعی 
غذای ضد التهاب محسوب می شود و ماهی های چرب مانند ماهی آزاد، ساردین، 
شاه ماهی، قزل آلا، کپور و روغن کبد ماهی بیشترین امگا 3 را به عنوان عامل 

ضد التهابی دارند.
رییس گروه بهبود تغذیه جامعه معاونت بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی همدان 
درباره ضرورت مصرف بیشتر سبزی ها و میوه ها نیز گفت: مصرف روزانه سه تا 
پنج واحد از گروه سبزی ها و 2 تا چهار واحد از گروه میوه ها، آنتی اکسیدان ها 

شامل روی، سلنیم، ویتامین A و ویتامین C مورد نیاز بدن را تامین می کند.
از  پس  و  قبل  میوه  و  سالاد   ، سبزی  کافی  مصرف  داشت:  اظهار  ئی  کاوه 

واکسیناسیون همراه با وعده های غذایی و در میان وعده ها توصیه می شود.
وی افزود: مصرف روزانه مقادیر کافی از منابع غذایی پروتئین و جایگزین های آن 
شامل انواع حبوبات، تخم مرغ، انواع گوشت به ویژه گوشت سفید، مرغ و ماهی 

نیز برای عملکرد طبیعی سیستم ایمنی بدن توصیه می شود.
رییس گروه بهبود تغذیه جامعه معاونت بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی همدان 
اضافه کرد: منابع غذایی پروتئینی حاوی ریز مغذی هایی مانند روی و سلنیوم 
هستند که با خاصیت آنتی اکسیدانی به تقویت سیستم ایمنی بدن کمک می 
کنند؛ شیر و لبنیات شامل ماست، پنیر و کشک نیز علاوه بر تامین کلسیم و فسفر، 

از منابع تامین پروتئین هستند.
کاوه ئی تاکید کرد: مصرف فست فودها، غذاهای چرب، سنگین و پرنمک و 
تنقلات شور و نوشیدنی های خیلی شیرین موجب تضعیف سیستم ایمنی شده 
و زمینه را برای ابتلا به بیماری ها از جمله کرونا فراهم می کند و همواره باید از 

مصرف بی رویه آنها اجتناب شود.
وی توصیه کرد : به منظور عملکرد بهتر سیستم ایمنی بدن، قبل و پس از 
واکسیناسیون از مصرف روغن های نباتی جامد و نیمه جامد، روغن ها و چربی 

های حیوانی به دلیل تحریک و ایجاد التهاب پرهیز شود.
وی گفت: عوارض ناشی از تزریق واکسن کرونا شامل تب، بدن درد و خستگی، 
ضعف و بیحالی، تهوع و استفراغ، اسهال، یبوست و بی اشتهایی می شود که 
به طور معمول از 12 ساعت تا کمتر از 7 روز بعد از تزریق واکسن به طور متغیر و 

خفیف در بعضی افراد ممکن است رخ دهد.
رییس گروه بهبود تغذیه جامعه معاونت بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی همدان 
افزود: در صورت ایجاد تب، نوشیدن مایعات و غذاهای آبدار، خوردن میوه هایی 
همچون موز، آلو، زردآلو، طالبی، کیوی، پرتقال و سبزی ها و حبوبات برای تامین 

پتاسیم ناشی از تعریق زیاد در تب توصیه می شود.
کاوه ئی اضافه کرد: همچنین در صورت بدن درد و خستگی مصرف منابع غنی 
از امگا 3 مانند ماهی به ویژه ماهی های چرب، گردو، تخمه آفتابگردان و سایر مواد 

غذایی که خاصیت ضد التهابی دارند توصیه می شود.
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مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم تاکید کرد:

لزوم ایجاد پاسگاه هایی برای حفاظت 
از مناطق حساس ییلاقی 

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم گفت: در برخی از مناطق استان 
با  امیدواریم  که  دارد  وجود  خاصی  حساسیت های  ییلاقی  مناطق  ویژه  به  قم 
حمایت مسئولان ، پاسگاه هایی در این مناطق ایجاد کرده و بتوانیم منطقه را رصد 

و محافظت کنیم. 
محمد شعاعی روزچهارشنبه طی سخنانی در مراسم تودیع و معارفه فرمانده 
یگان حفاظت اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان، اظهار کرد: در حوزه 
حفاظت چهار محور اصلی به عنوان وظایف سازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداری 
کشور تعیین شده که نشان می دهد حفاظت مهم ترین وظیفه است ، از سال 1384 
یگان حفاظت در سازمان جنگل ها تعریف شد تا رسالت های مرتبط با حفاظت را به 

صورت ویژه دنبال کند.
وی اضافه کرد: استان قم یک میلیون و 123 هزار هکتار وسعت دارد که 950 
استان شاید جزو  این  است؛  منابع طبیعی  مدیریت  در  این مساحت  از  هکتار 
استان های پهناور کشور نباشد اما با توجه به نزدیکی به پایتخت، تراکم جمعیتی، 
موقعیت و غیره زمین از ارزش بسیاری برخوردار است به همین علت دست اندازی 

به عرصه های منابع طبیعی زیاد مشاهده می شود.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم خاطرنشان کرد: با توجه به ارزش 
بالای زمین در قم، نیازمند اهتمام جدی نیروهای یگان حفاظت هستیم هر چند 
با وجود همه تلاش ها و گاهی هم بخاطر کمبود امکانات این یگان با مشکل روبرو 
می شود اما امیدواریم با حضور فرمانده جدید یگان بتوانیم افزایش نیروهای یگان 

حفاظت را رقم بزنیم.
وی ادامه داد: در برخی از مناطق استان قم به ویژه مناطق ییلاقی حساسیت های 
خاصی وجود دارد که امیدواریم با حمایت مسئولان، پاسگاه هایی در این مناطق 

ایجاد و بتوانیم منطقه را رصد و حفاظت کنیم.
شعاعی عنوان کرد: در سال جاری با وجود خشکسالی بی سابقه آمار خسارت 
ناشی از حریق به صورت چشمگیر کاهش داشته است که امیدواریم این روند ادامه 
یابد. وی ضمن تقدیر از زحمات سرهنگ درودیان طی سه سال اخیر عنوان کرد: در 
دوره فرماندهی زینی وند فرمانده جدید یگان حفاظت تلاش می کنیم تا با تلاش و 
پویایی در حفاظت از انفال، همه ظرفیت ها را بکارگیریم  و به افزایش امکانات و نیروی 

انسانی این یگان برسیم.
دستگاه قضایی حامی یگان حفاظت منابع طبیعی است 

معاون قضایی دادستان عمومی و انقلاب قم نیز دراین مراسم بر لزوم اهتمام جدی 
نیروهای یگان حفاظت منابع طبیعی قم برای مقابله با متجاوزان به انفال تاکید 
کرد و گفت: دستگاه قضایی برای همکاری با منابع طبیعی آمادگی لازم را دارد و 
حمایت های لازم را هم از نیروهای یگان حفاطت اداره کل منابع طبیعی خواهد 
داشت.  علی اصغر سلطانی اظهار کرد: یگان حفاظت منابع طبیعی بر اساس ماده 
22 جنگل ها و مراتع کشور و 179 قانون برنامه سوم توسعه تشکیل شده که رسالت 
حفاظت از عرصه های منابع طبیعی را برعهده دارد و اقدامات پیشگیرانه و به موقع، 
مقابله با جرائم مرتبط برای حفظ منابع طبیعی، جلوگیری از تردد و چرای غیرمجاز 

مراتع، مقابله با افراد خاطی و جمع آوری اخبار و تولید گزارش ها را دنبال می کند.
وی اضافه کرد: تشکیل پروند قضایی برای متجاوزان به منابع طبیعی، همکاری با 
نیروی انتظامی و بازرسی از کارگاه های چوب، گشت ها و مراقبت ها برای جلوگیری 

از تخلف از دیگر رسالت های یگان حفاظت منابع طبیعی است.
معاون قضایی دادستان عمومی و انقلاب بر لزوم رفع تصرف از اراضی تصرف 
شده تاکید کرد و گفت: منابع طبیعی از سرمایه های ملی کشور محسوب می شود 
و متعلق به همه آحاد ملت است و ما باید از تجاوز افراد خاطی به منابع طبیعی 
جلوگیری کنیم.  وی اضافه کرد: سرهنگ درودیان فرمانده سابق یگان حفاظت 
منابع طبیعی قم در مدت فرماندهی خود پیگیری بسیاری داشته و توانسته برای 

حفاظت از منابع طبیعی قم حرکت های قابل تقدیری رقم بزند.
سلطانی بر لزوم اهتمام جدی نیروهای یگان حفاظت منابع طبیعی قم برای مقابله 
متجاوزان به انفال تاکید کرد و گفت: دستگاه قضایی برای همکاری با منابع طبیعی 
آمادگی لازم را دارد و حمایت های لازم را هم از نیروهای یگان حفاطت اداره کل منابع 

طبیعی خواهد داشت.
حفاظت از منابع طبیعی در کتب درسی ترویج می شود 

فرمانده یگان حفاظت سازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداری نیز دراین مراسم  
با تاکید بر اینکه کارکنان منابع طبیعی باید در مدارس، مساجد، دبستان ها و 
دبیرستان ها حضور بیشتری داشته باشند، گفت: اکنون تفاهم نامه هایی در حال 
انجام است تا در کتب درسی دبستانی ها شیوه ارتباط انسان با طبیعت برای کودکان 

تبیین شود. 
رضا اکبری اظهار کرد: 164 میلیون هکتار مساحت کشور است که 135 میلیون 
هکتار از این مساحت به اراضی ملی و منابع طبیعی اختصاص دارد و 5 هزار و 500 
نفر باید از این عرصه ها و منابع طبیعی حراست کنند و این روزها با توجه به افزایش 
ارزش زمین، متأسفانه بسیاری افراد در حال دست اندازی به منابع طبیعی هستند.

وی با اشاره به اینکه حلقه مفقوده حفاظت از منابع طبیعی، فرهنگ سازی، 
اطلاع رسانی و آگاهی بخشی است، تصریح کرد: متاسقانه در کتاب ها و رسانه ها 
رابطه میان انسان و طبیعت را تعریف نکرده ایم درحالی که باید به حوزه تعامل با 
دبستانی ها و پیش دبستانی ها ورود کنیم تا بتوانیم موضوع همیاری با طبیعت را 

برای کودکان و فرزندان خود ترویج دهیم.
اکبری با تاکید بر اینکه کارکنان منابع طبیعی باید در مدارس، مساجد، دبستان ها 
و دبیرستان ها حضور بیشتری داشته باشند، گفت: اکنون تفاهم نامه هایی در حال 
انجام است تا در کتب درسی دبستانی ها شیوه ارتباط انسان با طبیعت برای کودکان 

تبیین شود.
وی ادامه داد: ما به جای حفاظت از منابع طبیعی باید موضوع مدیریت منابع 
طبیعی را رقم بزنیم چراکه با تعداد امکانات و نیروهای موجود نمی توانیم حفاظت 
از منابع طبیعی را محقق سازیم اما وقتی از مدیریت صحبت می کنیم یعنی همه 

دستگاه ها و مردم به عرصه ورود می کنند تا بتوانیم مشکل را رفع کنیم.
اکبری اضافه کرد: اگر قم یک میلیون هکتار منابع طبیعی و یک میلیون و 300 
هزار نفر جمعیت دارد باید به همین میزان نفرات هم دیده بان و حافظ منابع طبیعی 
داشته باشد که این هدف در کوتاه مدت شدنی نیست اما اگر برای پنج تا 10 سال 

آینده رقم زده شود باز هم نتیجه بخش خواهد بود.
 

رئیس صنعت ، معدن و تجارت استان قم:

۹۲ درصد صنایع قم کوچک و متوسط است
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: 92 درصد صنایع قم 

کوچک و متوسط است و در توسعه صنعتی این استان نقش بسزایی دارند. 
محمود سیجانی روز سه شنبه در حاشیه آیین آغاز عملیات اجرایی و افتتاح چند 
طرح تولیدی صنعتی در گفت و گو با خبرنگاران اظهار داشت: صنایع کوچک  
از صنایع تاثیرگذار در توسعه صنعتی استان ها هستند، برای همین در موضوع 

اختصاص منابع نیز اولویت با این بخش است.
وی با بیان اینکه در احیا و راه اندازی واحدهای راکد نیز صنایع کوچک قطعا با 
تسهیلات و شرایط بهتر راه اندازی می شوند، گفت: به همین علت این موضوع مورد 

توجه کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید نیز است.
ایجاد شهرک های  از  بعد  را  الزام های توسعه در استان  از  وی  همچنین یکی 
صنعتی تامین زیرساخت ها دانست و گفت: در این موضوع نیاز داشتیم که علاوه بر 
تامین زمین که یکی از نیازهای استان بود، بحث تامین زیرساخت های زمین را نیز 
دنبال کنیم، که عملیات گازرسانی به شهرک صنعتی الغدیر، فراهم نمودن وسایل و 

تجهیزات ایمنی و آتش نشانی و همچنین تصفیه فاضلاب انجام شد.
سیجانی همچنین با اشاره به ضرورت تامین زمین مورد نیاز برای شهرک صنعتی 
برای  پُرتقاضا  شهرک های  از  یکی  شهرک  این  چون  کرد:  خاطرنشان  شکوهیه 

سرمایه گذاری است، تامین زمین آن نیز ضروریست.
وی  تامین زیرساخت های شهرک های صنعتی استان، به ویژه شهرک های صنعتی 
چاپ و نشر و الغدیر که سال ها از احداث آنها می گذرد را مهم خواند و گفت: این 
شهرک ها باید فعال شوند، از این رو دنبال این هستیم، این مسائل با پیگیری های 

مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی کشور مرتفع شود.

در گفتگو با پژوهشگر معارف اسلامی مطرح شد؛ 

نقش بی بدیل بانوان حسینی
 در قیام اباعبدالله الحسین )ع(

پژوهشگر معارف اسلامی با بیان نقش بانوان حسینی در قیام اباعبدالله )ع( گفت: 
اگر نقش زن را از حادثه کربلا حذف کنیم رسالت سید الشهدا ناتمام می ماند.

را  کربلا  واقعه  در  بانوان  نقش  اینکه  به  اشاره  با  حجت الاسلام حسن جعفری 
نمی توان حذف کرد؛ گفت: جای هیچ گونه شکی نیست که تاریخ کربلا را فقط 

مردان خلق نکردند بلکه زنان هم در آن نقش محوری داشته اند.
استاد حوزه تصریح کرد: به طور قاطع می شود گفت اگر نقش زن را از حادثه 
کربلا حذف کنیم می توانیم بگوییم که رسالت سیدالشهدا ناتمام می ماند. هم از 
زنان هاشمیان و هم غیر آنها در حادثه کربلا نقش آفرینی های شایسته ای داشتند. 
زنانی مثل ماریه دختر سعد، دیلم یادلهم همسر زهیر، طوعه، ام وهب، مادر عمر 
بن جناده و دیگر زنانی که در کربلا حضور داشتند. وی افزود: این زنان به قدری 
اسلام را می شناختند و در دین مطالعه داشته و با کمال اطمینان آن را باور نموده 
و پذیرفته بودند که هرگز، کم بودن همراهان امام حسین )ع( را در نظر نگرفتند و از 
سختی ها و مصائبی که در زمان سفر و واقعه عاشورا بر آنها رخ می داد نترسیده یا 
خسته نمی شدند. زیرا به نتیجه هدفشان واقف بوده و به سرانجام آن کاملًا آگاه و 
به آخرت ایمان داشتند. حجت الاسلام جعفری با بیان آنکه ایمان زنان همراه قیام 
حسینی چنان محکم بود که در برابر سرهای بریده فرزندان و همسرانشان هرگز 
سست نشدند، گفت: در آن زمان که بسیاری از مردان راه را به بیراه رفته و دچار 
شبهه شدند، لحظه ای از ثبات قدم درراه یاری خاندان پیامبر )ص( از پای ننشستند. 
این زنان در راه اهداف قیام امام زمانشان ایستادگی کرده و حتی در آن بحبوحه و 
کارزار بین حق و باطل، مشوق همسر و فرزندانشان بودند. استاد حوزه ادامه داد: 
از دیگر ویژگی های زنان عاشورایی می توان به دوستی با معرفت با اهل بیت پیامبر 
)ص( اشاره کرد. محبت به اهل بیت )ع( از جمله اهرم هایی است که می تواند عامل 
نجات انسان ها در سخت ترین و بحرانی ترین شرایط باشد.، وقتی انسان، در مسیر 
بهشت یا دوزخ قرار بگیرد با داشتن محبت اهل بیت )ع( همراه با معرفت، به انتخاب 
درست رسیده و رستگار می شود. پژوهشگر معارف اسلامی با اشاره به آنکه شجاعت 
و شهامت زنان عاشورایی در طول تاریخ مثال زدنی است، گفت: زنانی که با شمار 
اندک، در برابر هجوم گرگ صفتان و نامردانی که به زیورآلات طفلان نیز رحم نکرده 
و ددمنشانه به سمت آنها هجوم برده و از کشتن، سوزاندن و هر جنایت دیگری ابا 
نداشته اند، با شجاعت و شهامت ایستادند.  وی تصریح کرد: در تاریخ آمده است شب 
عاشورا که امام حسین )ع( اصحاب و یارانش را جمع کرد و خطاب به آنان فرمود: »من 
بیعتم را از شما برداشتم هر کس می خواهد اینجا را ترک کند، زیرا هر کس با من بماند 
فردا کشته خواهد شد«، این زنان با شجاعت و دلیر در محضر امام آمده و خطاب 
به ایشان گفتند می مانیم و هرگز خون ما از خون شما و اصحابتان رنگین تر نیست 
و اگر یک جان که نه صد جان داشته باشیم پیشکش خاندان پیامبر )ص( و اهل 
بیت مکرم ایشان، خواهیم کرد. حجت الاسلام جعفری با بیان آنکه زنان بزرگوار همراه 
قیام حسینی، حقیقتاً از سیدالشهدا حمایت کردند، گفت: شیر زنان دشت کربلا نه 
تنها حمایت کردند، بلکه مردان را به مبارزه ترغیب کردند. محافظت از درون خیام 
حسینی و توجه لازم به اطفال، چنان صبر و استقامت می طلبد که همه این نقش ها 
توسط زن در حادثه کربلا آفریده و اجرا شده است. وی ادامه داد: آنان نه تنها در کربلا 
به این وظایف، خوب عمل کردند بلکه حتی بعد از عاشورا هم به رهبری حضرت 
زینب کبری سلام الله علیها دستگاه غاصب یزید را محکوم نمودند به گونه ای که 
زنان قبایل مختلف از جمله، آل ابی سفیان تحت تأثیر شور و حرارت خطابه های 
زنان عاشورایی، به گریه و ندبه پرداختند. استاد حوزه در پایان با توضیح آنکه بر زنان 
امروز لازم است با بالا بردن سطح روحی و معنوی خود، روحیه جهاد و حماسه و 
دفاع از حق را در فرزندان و همسران خود ایجاد کنند، افزود: بلکه باید روحیه جهاد 
حسینی را در خانواده و جامعه خود بالاتر برده، بیداری، پایداری و حضور سیاسی 
را در جامعه ترویج نمایند. وی افزود: وقتی امام زمان عجل الله تعالی فرجه الشریف 
ظهور می فرمایند، خود را با نام امام حسین معرفی می نمایند: )الا یا اهل العالم ان 
جدی الحسین قتلوه عطشانا( این نشان می دهد وقتی، حضرت ظهور می کند که 
مردم عالم به نام حسین و اهداف او آشنا باشند. پس منتظر واقعی امام زمان کسی 
است که نسبت به معرفی امام حسین علیه السلام و عالم کوتاهی نکند و این نقش 

مهم از زن خانواده که محوریت خانه و خانواده را بر عهده دارد بیشتر انتظار می رود.
 

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم خبرداد:

برگزاری مراسم آیینی
 در مجموعه تاریخی گنبدسبز 

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم از برگزاری مراسم آیینی ویژه 
ماه محرم در مجموعه تاریخی گنبدسبز خبر داد.

به گزارش روابط عمومی اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم، 
علیرضا ارجمندی اظهار کرد: این مراسم شامل مراسم تعزیه، پرده خوانی و مراسم 
مقتل خوانی است که با همکاری و هماهنگی سازمان فرهنگی، هنری و ورزشی 
شهرداری قم برگزار می شود.  مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
قم با بیان این که تعزیه از جمله هنرهای نمایشی است که ریشه در آیین ها و مراسم 
مذهبی دارد، ادامه داد: تاریخچه تعزیه در قم بسیار طولانی است و تعزیه شهرستان 
قم و تعزیه روستای نویس در این استان در فهرست ملی میراث فرهنگی ناملموس به 
ثبت رسیده است.  ارجمندی گفت: پرده خوانی نیز نوعی نمایش مذهبی است که 
در آن فردی با عنوان پرده خوان از روی تصویر های نقش شده روی پرده، مصائب اهل 
بیت )ع( را با کلام آهنگین می خواند که این مراسم نیز در قم به ویژه در ماه محرم و 
صفر اجرا می شود.  او با بیان این که قم محور گردشگری مذهبی ایران است، تصریح 
کرد: استان قم علاوه بر اماکن متعدد مقدس و زیارتی دارای آیین ها و مراسم های 

معنوی خاصی است که آن را برای گردشگران داخلی و خارجی جذاب می کند.

همزمان با نخستین جمعه ماه محرم برگزارشد؛

عزاداری شیرخوارگان حسینی درقم
آیین جهانی عزاداری شیرخوارگان حسینی همزمان با نخستین جمعه ماه محرم 
در حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه)س( و مسجد مقدس جمکران برگزار که طی 
آن ندای لالایی اصغر)ع( به یاد مظلومیت های امام سوم شیعیان و طفل 6 ماهه 
حضرت علی اصغر)ع( طنین انداز شد.  آیین عزاداری شیرخوارگان حسینی در حرم 
مطهر بانوی کرامت با رعایت شیوه نامه های بهداشتی و در محوطه باز ترتیب یافت. 
همزمان با برگزاری آیین سوگواری حضرت علی اصغر)ع( مادران کودکان خویش را 
بر روی دست گرفته و هم نوا با مداحان به زمزمه »لالایی گل زهرا لالایی علی اصغرم« 
پرداختند و برای گریه ها و تشنگی این کودک تشنه لب اشک ماتم ریختند. در ابتدای 
این آیین خطبا طی مطالبی از عظمت و جایگاه حضرت علی اصغر)ع( سخن گفته و 
سپس مداحان اهل بیت)ع( به مرثیه سرایی پرداختند. گفتنی است به دلیل شرایط 
کرونایی حاکم بر استان مراسم امسال با حضور کمتری از علاقه مندان برگزار و این 
آیین بصورت مستقیم از شبکه های اجتماعی پخش شد. در این آیین مادران با 
در دست داشتن کودکان خود که سربندهای یا علی اصغر)ع( بسته بودند حضور 

داشتند. 
شرکت کنندگان در این آیین کودکان خویش را بر روی دست گرفتند تا مظلومیت 
طفل 6 ماهه کربلا را به تصویر بکشند. همچنین آیین مشابهی نیز صبح روزجمعه با 
رعایت پروتکل های بهداشتی و فاصله گذاری اجتماعی در شبستان کربلا مسجد 
مقدس جمکران با حضور جمعی از مردم ترتیب یافت. همایش شیرخوارگان حسینی 

مذهبی  مناسک  از  یکی 
است  عاشورا  بزرگداشت 
ماهه   6 طفل  یاد  به  که 
سوی  از  عاشورا،  روز  در 
نخستین  در  مسلمانان 
برگزار  محرم  ماه  جمعه 
همایش  این  می شود. 
ایران  در  همزمان  امسال 

و 45 کشور ترتیب یافت.

گزارش :سمیه حاجی احمدی

 استان قم را یکی از مذهبی ترین شهرهای کشور می دانند، اما این در حالیست 
که در سال های اخیر غبار بدحجابی بر چهره این شهر کهن بیداد می کند.

قدمی در خیابان ها می زنم، شهر پوست انداخته... انگار مردم این شهر از جای 
دیگری آمده اند؛ لباس هایشان، پوشش شان و حتی حرف زدن شان عوض شده؛ 
سبقت می گیرند از هم برای اینکه نوع لباس و پوشش شان دیگر مثل گذشته 
نباشد، گذشته که می گوییم منظور ده ها یا صد ها سال پیش نیست، منظور همین 
دو سه سال اخیر است که همه چیز در حوزه پوشش افراد تغییر کرده؛ چیزی شبیه 
به اینکه چشمانت را ببندی و باز کنی و ببینی همه شهر یک شبه به تاراج فرهنگی 

رفته است.
موریانه ای به جان شهرافتاده است

در لابلای خیابان ها و کوچه پس کوچه های شهر، چشمم به مغازه ای شلوغ 
افتاد، وارد شدم فروشنده زن بود، با موهای رنگ کرده که روسری اش تنها کف 
سرش را پوشانده بود، مانتو جلو بازی که پوشیدن و نپوشیدنش فرقی نداشت و 
بیشتر برای زیبایی بود و شلواری کوتاه که مچ پاهایش مشخص بود، داخل مغازه 

مشتریان مرد و زن با هم بودند.
حالت  در  نیز  صنفی  واحدهای  برخی  فروشندگان  ظاهری  پوشش  وضعیت 
هشدار است. شوخی و گپ و گفت دختران و پسران در این مغازه ها رنگ چهره 

قم را زرد کرده است.
با خانمی که برخلاف دیگران حجاب کاملی هم داشت و مشغول خرید بود وارد 
گفت و گو شدم، از او پرسیدم برای شما اهمیتی ندارد که دیگر خانم ها چرا اینقدر 
پوش شان تغییر کرده ؟! گفت: زمانه عوض شده و هر کسی می تواند آن طور که 

می خواهد لباس بپوشد.
پرسیدم چرا خودتان اینقدر حجاب کاملی دارید؟ گفت: من خودم انتخاب کردم 

اما شاید نسل های بعد از ما اینگونه انتخاب نکنند.
به سراغ خانم دیگری رفتم که چادر نداشت، اما پوشش مناسبی بر تن داشت، 
از او هم پرسیدم، می گفت: من چندین بار تذکر داده ام، در جاهای مختلف اما 
واکنش ها نسبت به تذکری که داده می شود اصلا خوب نیست، چون دیگر نسل 
های جدید شبیه به گذشته فکر نمی کنند و این متاثر از فضای مجازی و آزادی 

بیش از اندازه است.
راست می گفت، در این ولنگاری مجازی که صفحات را ورق بزنی انواع مدل هایی 
را در هر صفحه ای که پوشاک عرضه می کنند می توانی ببینی، مدلی که لباس 
های یک فروشگاه را تبلیغ می کند در واقع فرهنگ یک جامعه را تزریق می کند، 

فرهنگی که برای ما نیست.
در فروشگاه دیگری از فروشنده پرسیدم چرا فقط مانتو جلو باز دارید و یک مانتو 
دکمه دارد پیدا نمی شود، گفت: دیگر کسی به سراغ مانتو دکمه دار و جلو بسته 
نمی آید، نگاه مردم عوض شده و دیگر مردم قم مثل گذشته فکر نمی کنند، به 

همین خاطر آنچه مشتری طلب می کند ما هم عرضه می کنیم.
از او پرسیدم، اتحادیه ایرادی بابت این نوع لباس ها نمیگیرد، گفت: تا به حال که 

کسی سراغمان نیامد و چیزی نگفته است.
وقتی متوجه شدم که اتحادیه پوشاک و مسئولان فرهنگی شهر در خوابند، این بار 
به عنوان خریدار شلوار جین به محل عرضه پوشاک در خیابان صفائیه و 45 متری 
صدوق رفتم، باور کردنی نبود که تنها دو مغازه شلوار با قد 100 یعنی شلواری تمام پا 

را بپوشاند داشتند آن هم قدیمی و مربوط به گذشته که در مغازه داشتند.
از فروشنده پرسیدم، چرا قد شلوارها اینقدر آب رفته و قد 100 پیدا نمی شود، 
گفت: هر جا شلوار با این مشخصات دیدی سریع بخر که دیگه پیدا نمی کنی، 
گفتم سوال منم همینه که چرا نیست گفت، چون دیگر همه شلوار 90 می پوشند 

شلوار مدل دیگه را از ما نمی خرند.
به سراغ افرادی که کمی در پوشش دچار اشکال بودند و در اصطلاح به آنها 
بدحجاب گفته می شود رفتم، یکی از آنها مانتو نداشت یعنی بلوز و شلواری بود، با 
موهای بلندی که از پشت شالش دیده می شد، با آرایشی که مشخص بود ساعت 
ها برای آن وقت گذاشته، نامش بیتا بود از او پرسیدم دلیل انتخاب این پوشش 

چیست؟!
بیتا گفت، وقتی همه سلبریتی ها، بازیگرا و خیلی از افراد جامعه اینطوری میان 
بیرون، خب من هم دلم می خواهد همین طوری لباس بپوشم و زیباتر به نظر برسم.
او 19 ساله بود، و فضای مجازی و تبلیغات آن در انتخاب پوشش اش موثر بوده ، 
به طوری که لباس هایش را هم با توجه به مدل های خانم همان فروشگاه ها انتخاب 
می کرد و می پوشید، پرسیدم عرف جامعه چه می شود؟! گفت: عرف و جامعه به 
خصوص در قم به همین سمت می رود خیلی ها مانتویی شده اند، شبیه به خانم 

های تهرانی می گردند و از روش پوشش آنها تقلید می کنند.
با یک آقای جوان هم گفت و گو کردم، همین طور که راه می رفتیم، پاسخ سوالاتم 
را هم میداد، پرسیدم چرا شلوار کوتاه پوشیدی ؟ ، چرا دوستت شلواری زاب دار 
همان شلوارهای پاره را پوشیده؟ گفت: وقتی همه مغازه ها پر از این لباس هاست، 

ما هم به سراغ آنچه مد است و همه می پوشند می رویم.
رشد قارچ گونه بدحجابی در زیر پوست شهر مقدس قم قابل انکار نیست؛ به 
طوری که گفته می شود این تکثیر بی رویه بدحجابی از حالت شخصی و فردی 
خارج شده و گاه به صورت سازمان یافته در این شهر نمود می یابد و همین سبب 
شده تا برخی بگویند عده ای از افراد پول می گیرند تا مروج بدحجابی در بین مردم 

قم باشند.
سری به اینترنت و فضای مجازی می زنم تا ببینم چه مطالبی در مورد استان قم 
بیان شده است؛ موضوع رواج سازمان یافته بدحجابی، از جایی آغاز شد که آیت الله 
با انتقاد از  خاتمی، عضو شورای عالی حوزه های علمیه در درس اخلاق خود 
وضعیت بدحجابی در قم، گفت: یکی از مسئولان می گفت، این ها اعتراف کردند، 
به آن ها پول می دهند، اطراف صفائیه ساعتی قدم بزنند تا حریم بشکنند اما طلبه ها 

مواظب حریم شکنی باشند، نباید حریم ها شکسته شود.
عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم بار دیگر در جلسه اعضای جامعه مدرسین 
حوزه علمیه قم با رئیس دادگستری استان قم نیز به این نکته اشاره کرد و افزود: در 
قم هنجارشکنان برای شکستن فضای فرهنگی دینی شهر انگیزه دارند و کسی که 
می تواند مقابل این افراد بایستد قانون است و در این زمینه باید هم کار فرهنگی و 

هم کار اجرایی صورت گیرد.
او با ذکر این نکته که در عرصه فرهنگی همچنان کسانی خود را در حصار امن 
می بینند، اظهار کرد: ما باید نسبت به فضای فرهنگی قم بسیار هوشیار باشیم و 

نباید شاهد باشیم در مرکز شهر قم چهره هایی دیده شوند که با قم سازگار نیست.
این سخنان آیت الله خاتمی از سمت برخی از افراد تایید شد و برخی دیگر صحت 

آن را زیر سوال بردند.

ذوالنور نماینده مردم قم در گفت وگو با خبرنگار خبرگزاری ایکنا هم بر سخنان 
به چنین  یافته دست  افرادی سازمان  افزود:  و  آیت الله خاتمی صحه گذاشت 
اقداماتی می زنند و برای تخریب فضاهای انقلابی مذهبی دشمن تلاش و کار 

می کنند؛ متاسفانه چنین چیزی در قم وجود دارد.
پیش تر، آیت الله سبحانی از مراجع تقلید شیعیان در این زمینه گفته بود: »فکر 
می کنم برخی از این بی حجابی ها جنبه نیابتی دارد و برای خودشان نیست بلکه 
افرادی مبلغی را می گیرند که این گونه بچرخند والا زنان پاکدامن قم منزه هستند 
اما اینها که وضع شان ناگوار است ارتباطی به قمی های اصیل و علما و سکنه 

ندارند.«
وی با بیان اینکه نکته ای در باب حجاب در این شهر است که امیدوارم به گوش 
مسئولان برسد، گفت: »وضع حجاب قم در شان این شهر نیست، این شهر در 
حقیقت نماینده تشیع و ام القرای اسلام است. شهری است که حوزه علمیه در آنجا 
منعکس است و اعاظم و بزرگان در آن حضور دارند. این شهر، شهری است که در 

آن، کتاب ها و رساله های زیادی منتشر می شود.«
گلایه رهبری از وضعیت فرهنگی قم

اما آقای حسینی جانشین ستاد امر به معروف و نهی از منکر قم سازمان یافته 
بودن بی حجابی در قم را رد کرده و گفته: در حال حاضر بدحجابی در قم سازمان 
یافته نیست، با توجه به آمار و اطلاعاتی که از نیروی انتظامی و رئیس اطلاعات سپاه 

قم در دست داریم این موضوع صحت ندارد.
همه اینها در حالیست که مقام معظم رهبری در دیدار با مردم قم از وضعیت 
فرهنگی آن گلایه می کند و هشدار می دهد، همین امر سبب می شود تا قرارگاه 

19 دی در استان راه اندازی شود تا برنامه ریزی ها برای اصلاح آغاز شود.
آتش به اختیار، همچون دختران چهارشنبه های زهرایی

در همین راستا برخی ها آتش به اختیار شروع به فعالیت های فرهنگی کردند، 
هر کدام به مناسبت های مختلف، اما گروه چهارشنبه های زهرایی یکی از آنهایی 
است که آتش به اختیار فعال است و تنها مناسبت ها را بهانه ای برای امر به معروف 

نمی داند و در هر زمان در تلاش است با بیانی نرم و مهربانانه امر به خوبی ها کند.
به سراغ خانم حسینی رفتم، در فضایی کوچک در یک کانکس مشغول برنامه 
ریزی و هماهنگی بود که با او وارد گفت و گو شدم؛ خانم حسینی  کار ترویج فرهنگ 
حجاب و عفاف را با سه نفر آغاز کرده و حالا در شهرهای مختلف کشور گروه هایی 
مشغول به ترویج این فرهنگ خداپسند هستند، او گفت: امروز 500 نیروی آموزش 
دیده در شهر قم داریم و در شهرهایی همچون کرج، همدان، مشهد، دزفول و تهران 

نیز بالغ بر 150 نفر برای اجرای برنامه های فرهنگی با ما همکاری می کنند.
مسئول موسسه مردمی بهشت راه اطهر به اهداف اجرای این طرح اشاره کرد و 
گفت: این طرح ترویج حجاب و عفاف با مهربانی است که در آن هدیه هایی مانند 
چادر، گیره روسری، ساق دست، جوراب و کتاب های مربوط به زندگی شهدا به 

دختران و بانوانی که مقداری در زمینه حجاب مشکل دارند، اهدا می کنیم.
خانم حسینی ادامه داد: هدف ما آشنایی دختران و زنان با فرهنگ حجاب و 

عفاف و حجاب اختیاری است که خودشان آن را دوست داشته باشند.
او می گفن: در مدت 8 سالی که امر به معروف و نهی از منکر می کنم حتی یک 
»به تو چه!« از افراد نشنیده ام چرا که در طرح مهربانی امر به معروف و نهی از منکر 
بیان بسیار مهم است و هر کس می خواهد در این مسیر وارد شود در ابتدا باید بر 

روی خودش کار کند.
مسئول موسسه بهشت راه اطهر خاطرنشان کرد: این روش بسیار اثرگذار است و 
بارها شاهد بودیم افراد بد حجاب پس از صحبت  های ما حتی گریه کردند و ما را در 
آغوش گرفتند و به سمت چادر آمدند. خدا را شاکریم با فعالیتی که در محدوده حرم 
مطهر، خیابان صفائیه و دیگر نقاط پرتردد شهر انجام دادیم تا حدی توانسته ایم بر 

بهبودی وضع حجاب اثرگذار باشیم.
هر فرد یک مروج 

به سراغ جانشین دبیر ستاد امربه  معروف قم رفتم، آقای حسینی در خصوص 
تبدیل امر به معروف به یک فرهنگ عمومی گفت: زمانی که فرهنگ تذکر لسانی 
نسبت به بدحجابی به فرهنگ عمومی تبدیل شود، نیازی به حضور ستاد امربه  
معروف نیست و هر فردی منکر احتمالی را ببیند، می تواند تذکر دهد و به طور مسلم 

اثرگذار خواهد بود.
او افزود: مانورهایی با محوریت ستاد امربه معروف در مرکز شهر اجرا می شود 
تا فرهنگ تذکر لسانی پیرامون حجاب و عفاف را در جامعه نهادینه و به فرهنگ 
عمومی تبدیل نماییم، در این مانور از نیروهای خواهر استفاده می شود، زیرا معتقد 
هستیم اگر خواهران در زمینه حجاب به بانوان تذکر دهند نتیجه بهتر و حواشی 

کمتری در پی دارد.
حسینی اضافه کرد: در گذشته حتی به  اندازه تعداد انگشتان دست نیز بدحجابی 
در شهر قم مشاهده نمی شد، ولی امروز با ارتباطاتی که بین قم و استان های دیگر 
وجود دارد و با گسترش شبکه های اجتماعی، این اتفاق رخ داده که باید فکر 

اساسی نمود.
او می گفت: با توجه به بمباران شبهاتی که در فضای مجازی وجود دارد، بسیاری 
از افراد جامعه در زمینه لزوم رعایت حجاب و عفاف توجیه نیستند و باید بتوانیم 

اقشار جامعه به ویژه بانوان را نسبت به آسیب های بدحجابی آگاه نماییم.
جانشین دبیر ستاد امربه م عروف قم با بیان اینکه عفاف و حجاب فقط مختص 
خانم ها نیست، گفت: مردان هم باید محجبه باشند؛ ولی متأسفانه چهره و پوشش 

برخی مردان محجبه نیست.
به دادگستری قم رفتم، در معاونت اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم دادگستری 
قم با آقای کاویانی هم صحبت شدم، او که سال هاست مسئولیت این معاونت را بر 
عهده دارد گفت: در خصوص تغییر فرهنگی در استان چند کار را انجام می دهیم، 
راهکارهایی که هم ایجابی است و در راستای شناساندن امر حجاب و عفاف به زنان 

و مردان جامعه است.
او می گفت: کسانی که در حوزه عفاف و حجاب جرمی مرتکب می شوند، از 
آنها خواسته می شود تا در کارگاه های فرهنگی شرکت کنند، یا در محافل دینی 
و ارزشی حاضر شوند، و البته گاهی به تشخیص قاضی از فرد خواسته می شود تا 
پژوهشی در خصوص حجاب و کتاب با محوریت کتاب شهید مطهری صورت دهد، 
و در کارگاه های حضوری و مجازی در دادگستری و یا 20 جلسه مشاوره معنوی و 

مذهبی شرکت کند.
اما همه این تلاش ها در حالیست که آنچه در شهر همچنان نمود می کند 
گسترش فرهنگ بدحجابی است که همچون موریانه ای به جان شهر افتاده و باید 
هر چه زودتر ریشه کن شود؛ وگرنه جمع کردن موضوعی به این میزان اهمیت اگر 
در سایه بی توجهی ها قرار گیرد مانند آبی است که وقتی ریخته شد جمع کردن آن 
امکان پذیر نیست. همچون دیگر شهرها که کنترل بدحجابی انگار از دست خارج 

شده است.

جلوی بدحجابی باید گرفته شود شاید فردا دیگر دیرباشد؛

شهر کریمه اهل بیت، زیر غبار بدحجابی
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معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت اعلام کرد:

راه اندازی مجدد ۴۰۰ واحد صنعتی غیرفعال 
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت از احیاء و راه اندازی مجدد حدود 400 واحد 
صنعتی به بهره برداری رسیده غیرفعال از ابتدای سال 1400 تا کنون در شهرک ها 

و نواحی صنعتی کشور خبر داد. 
»علی رسولیان« اظهار داشت: با راه اندازی مجدد این واحدها، برای پنج هزار و 

291 نفر اشتغالزایی یا تثبیت شغل شده است.
وی افزود: اکنون در شهرک ها و نواحی صنعتی کشور بیش از 48 هزار واحد 
صنعتی کوچک و متوسط مستقر هستند که بیش از 83 درصد آن ها فعال و با 

ظرفیت های مختلف درحال تولید هستند.
رییس هیات مدیره و مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی 
ایران با اشاره به این که در سال جاری راه اندازی مجدد 1600 واحد در سراسر 
کشور در دستور کار قرار گرفته است، اضافه کرد: نرخ رشد تعطیلی واحدهای 

صنعتی در پنج ماهه گذشته نیز 17 درصد کاهش داشته است.
رسولیان ادامه داد: با بازگشت حدود 400 واحد صنعتی به چرخه تولید از ابتدای 
امسال، 23 درصد از برنامه تدوین شده برای احیای صنایع کوچک و متوسط در 

سال 1400 عملیاتی شده است.
وی بیان داشت: با توجه به برنامه ریزی احیای 28 هزار و 800 شغل در واحدهای 
صنعتی راکد، آمار تحقق یافته اشتغال در واحدهای احیاء شده بیش از 18 درصد 

از مجموع اشتغال مورد نظر از محل این برنامه است.
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: رشته صنایع فلزی با 25.8 درصد، 
شیمیایی با 22 درصد و غذایی با 16.9 درصد به ترتیب بیشترین تعداد راه اندازی 

مجدد واحدهای صنعتی را از ابتدای امسال به خود اختصاص داده اند.
رسولیان افزود: سرانه اشتغال هر واحد صنعتی که مجدد راه اندازی شده، به طور 
متوسط 18 نفر است و سرمایه گذاری انجام شده برای احیای این واحدها بیش از 

24 هزار میلیارد ریال بوده است.
وی اضافه کرد: راه اندازی مجدد واحدهای صنعتی به بهره برداری رسیده غیرفعال 
از طریق واگذاری به سرمایه گذار جدید، تامین مالی، اخذ شریک سرمایه گذار، 
تامین مواد اولیه، اجاره به شرط تملیک، حل مشکلات اختلاف شرکاء و غیره انجام 

شده است.
مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران به چرخه عمر 
فناوری و محصول در صنعت نیز اشاره و تصریح کرد: چرخه محصول نمایان گر دوره 
عمر فناوری و نمودار رشد بازار آن است؛ به طوری که از مرحله ایده پردازی در قالب 
یک طرح مهندسی تا تولید و رشد محصول و نحوه واکنش بازار نسبت به انتشار 
محصول، کسب و کارها با تحولات مختلفی در مراحل جنینی، رشد، بلوغ و زوال 

مواجه می باشند.
رسولیان ادامه داد: از این رو باید توجه داشت که یک محصول یک چرخه عمر 
مشخصی دارد و یک بنگاه همیشه نمی تواند فعال باشد، زیرا شاید درگیر تغییر 
فناوری، تغییر روش تولید، تغییر نوع محصول و … شود و مدتی راکد و سپس فعال 

شود.
وی یادآور شد: در سال 1399 نیز با تمهیدات اتخاذ شده و همکاری دستگاه 
تولید  موانع  رفع  و  تسهیل  کارگروه های  و  استانداری  بانکی،  شبکه  قضایی، 
استان ها، 1557 واحد صنعتی به بهره برداری رسیده غیرفعال با اشتغالزایی 25 

هزار و 988 نفر در شهرک ها و نواحی صنعتی کشور به چرخه تولید بازگشتند.

در گفت وگو با یک کارشناس اقتصادی تشریح شد؛

بازار ارز به کدام سمت و سو می رود؟ 
 یک کارشناس اقتصادی اظهار داشت: با وجود تمام این عوامل معتقدم فعلا 
امکان افزایش قیمت ارز وجود دارد و در این شرایط فعلی عامل جو روانی می تواند 

به رشد نرخ دلار کمک کند 
مرتضی افقه درباره واکنش بازار ارز به تعیین تکلیف برجام و احتمال طولانی 
شدن مذاکرات و پایان نافرجام آن اظهار داشت: با شناختی که از اقتصاد ایران 
دارم، بسیار بعید است که کسی بتواند بدون رفع تحریم ها با توجه به شرایط فعلی 

در کوتاه مدت، مشکلات حاد را رفع کند.
وی ادامه داد: اگر تحریم ها برطرف نشود و امکان مراوات مالی فراهم نیاید چه از 
طریق این مذاکرات احیای برجام و چه مذاکرات دیگر، دولت جدید هم نمی تواند 
مشکلات موجود را برطرف سازد. این کارشناسی تاکید کرد: از سوی دیگر ساختار 
سیاسی، اداری، اجرایی و بروکراسی حاکم بر این کشور هم اجازه حل مشکلات 
در میان مدت و بلند مدت را بدون رفع تحریم ها نمی دهد. وی با بیان اینکه تعیین 
قیمت ها در بازار ارز در اختیار کسی نیست، گفت: ارز یک کالا محسوب می شود و 
زمانی که عرضه یک کالا کاهش یابد طبیعتا قیمت آن هم بالا می رود و این افزایش 
قیمت با بحث میزان تقاضا مرتبط است و میزان افزایش تقاضا هم به نقدینگی 
موجود بستگی دارد. افقه افزود: البته ممکن است عرضه کالا کم باشد اما به دلیل 
کاهش درآمد ملی، فشاری برای تقاضا نباشد چراکه درآمد مردم کمتر شده است 
اما معتقدم همچنان احتمال افزایش قیمت ارز بسیار بالا است. نان خورهای بودجه 
بسیار بالا است، نان خورهایی که سود زیادی در تولید ملی ندارند بنابراین وجود این 
نا ن خورها و کاهش درآمد به دلیل تحریم، باعث افزایش کسری بودجه می شود و 

کسری بودجه هم زمینه را برای افزایش نقدینگی بالا می برد.
این کارشناس اقتصادی گفت: با وجود تمام این عوامل معتقدم فعلا امکان 
افزایش قیمت ارز وجود دارد و در این شرایط فعلی عامل جو روانی می تواند به 
رشد نرخ دلار کمک کند؛ حتی بدون تغییر در میزان تقاضا و عرضه، جو روانی 
می تواند باعث افزایش قیمت شود که دلیل افزایش قیمت دلار در این روزها هم 
همین موضوع است اما معتقدم با ادامه همین شرایط همزمان با فشار روانی و فشار 

نقدینگی احتمالا تا پایان سال نرخ دلار به 40 تا 50 هزار تومان هم می رسد.

وزیر پیشنهادی راه و شهرسازی: 

در مسکن و راه سابقه خدمت دارم
وزیر پیشنهادی راه و شهرسازی گفت: به دلیل مسئولیتی که سابقا در قرارگاه خاتم 
 ـوزیر پیشنهادی راه  داشتم با حوزه مسکن و حمل و نقل آشنایی دارم.  رستم قاسمی 
 ـدر گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: وزارت راه و شهرسازی  و شهرسازی دولت سیزدهم 
یک وزارتخانه بزرگ است که بخشهای مختلفی اعم از جاده، ریل، حمل و نقل 
دریایی، هوایی و حوزه مسکن را شامل می شود. بنابراین مسئولیت سنگینی است 
که امیدارم با دعای خیر مردم بتوانیم از پس کارها بربیاییم و شرایط مطلوبی را ایجاد 
کنیم. وی افزود: زمانی که در قرارگاه خاتم الانبیاء )ص( مسئولیت داشتم بسیاری از 
راههای کشور، راه آهن، بنادر و برخی فرودگاهها را احداث کردیم. تمام بنادر کشور 
را ما ساختیم و در حوزه مسکن نیز اقدامات زیادی انجام دادیم. وزیر پیشنهادی 
راه و شهرسازی درباره برنامه های مدنظر رییس جمهور برای بخش مسکن گفت: 
قطعا تلاش می کنیم اهداف مدنظر رییس جمهور را محقق کنیم. فعلا در حال تهیه 
برنامه جهت ارایه به مجلس شورای اسلامی هستم. قاسمی در پاسخ به این سوال 
که در صورت رای اعتماد مجلس آیا ممکن است از مدیران و معاونان فعلی وزارت راه 
و شهرسازی استفاده کند؟ گفت: به هر حال دولت آقای رئیسی دولت وفاق ملی 
است و طبیعتا ما نیز با همان نگاه باید وزارتخانه را بچرخانیم. سعی می کنیم افراد 

کارآمد را بدون نگاه سیاسی و جناحی به کار بگیریم.

مدیرعامل سازمان هدفمندسازی یارانه ها خبرداد:

اختصاص ۷ هزار میلیارد ریال دیگر
 برای مقابله با کرونا 

مدیرعامل سازمان هدفمندسازی یارانه ها از اختصاص 7000 میلیارد ریال از 
منابع سازمان ها به وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی بابت مقابله با بیماری 
کرونا خبر داد. حاجتی با اشاره به ضرورت مقابله با شیوع و درمان بیماری کرونا 
که تقریبا تمام کشور را با درصد بالا تحت تاثیر قرار داده است، گفت: این سازمان 
آمادگی در جهت کمک حداکثری به این بخش آمادگی دارد ضمن اینکه امیدواریم 
با عملکرد بموقع مسئولان و رعایت موارد بهداشتی شاهد کنترل هرچه سریع تر 

شیوع این بیماری باشیم.

 »محمود جامساز« استاد اقتصاد دانشگاه اصفهان معتقد است: ثبات سیاسی 
مسیر ثبات اقتصادی را هموار خواهد کرد مشروط بر آنکه به اصول و الزامات علم 
اقتصاد که با ابتناء بر آن کشورهای بسیاری به توسعه پایدار دست یافته اند، پایبند 

باشیم. 
در یک اقتصاد رقابتی که مبتنی بر اصول و الزامات علم اقتصاد بنا شده قیمت ها 
از سوی نظام بازار تعیین می شود. بدین مفهوم که سازوکار  نظام بازار قیمت ها را به 
سمتی سوق می دهد که مورد رضایت عرضه کنندگان و تقاضا کنندگان قرار می گیرد 
که به آن  just price یعنی قیمت عادله اطلاق می شود. برخی اقتصادها البته معلوم 
نیست مبتنی بر چه اصول و الزاماتی بنا شده از جمله اقتصاد ایران که ملغمه ای است 
از نظام اقتصاد سرمایه داری، سوسیالیستی و اصول و قواعد اسلامی که نمی توان به 
آن نظام اطلاق کرد زیرا مجموعه ای از مقررات و دستورالعمل هایی است که بر اقتصاد 
حاکم است و اغلب نیز از سوی تصمیم سازان اقتصادی - سیاسی بنا بر اقتضائات 
خاصی تغییر می کند. البته این تغییرات همواره در جهت حفظ منافع دولت ها و 
دولت های موازی که بخش عمده اقتصاد تحت مالکیت و تصدی آنان است انجام 
می شود. لازم به ذکر  است که بر اساس اصل 44 قانون اساسی اقتصاد جمهوری 
اسلامی دولتی است گرچه از بخش خصوصی هم نام برده شده، اما این بخش فی 
الواقع بخشی طفیلی است که از آن به عنوان مکمل بخش های دولتی و تعاونی یاد  

شده است.
اقتصاد کشور هیچگاه رسما  از کل  دولتی   اقتصاد  واقعی  گرچه درصد حجم 
محاسبه و اعلام نشده، اما شواهد امر و پژوهش های کارشناسی انجام شده حاکی 
از این است که بین 85 تا 90 درصد حجم اقتصاد  تحت مالکیت و تصدی گری 
دولت و بنیادها و نهادهای فرادولتی قرار دارد به طوری که می توان گفت که دولت 
و حاکمیت در تمام حوزه ها و فعالیت های اقتصادی مضاف بر آنچه که در صدر اصل 
44 قانون اساسی ذکر نام  شده اعم از صنایع، کشاورزی، خدمات و آی تی و حتی 
توزیع و برخی فعالیت هایی که متعلق به SME ها است، ورود کرده و بخش خصوصی 
هرچند کم حجم را به حاشیه رانده و لذا این مجموعه بزرگ اقتصاد دولتی که به عنوان 
بزرگترین تولید کننده و عرضه کننده مطرح است و کلیه بازارها را تحت سیطره و قدرت 
انحصاری خویش قرار داده است. لذا به لحاظ تحلیل سیستمی مفهوم بازار در این 

اقتصاد منحصر به فرد با تعاریف بازار در کشورهای توسعه یافته تحت نظام اقتصادهای 
سرمایه داری آزاد رقابتی دارای تمایز ماهیتی است. از این رو مکانیسم تعیین قیمت ها  
نیز از روند مشابهی تبعیت نمی کند. بازار در کشورهای پیشرفته سازوکاری است که 
کثیری از عرضه کنندگان و تقاضا کنندگان را در یک فضای آزاد و رقابتی اعم از فضای 
واقعی یا به یمن پیشرفت های شگفت آور تکنولوژی آی تی، در فضای مجازی  مقابل 
هم قرار می دهد و مکانیسم رقابت، قیمت ها را مشخص می سازد، اما در اقتصاد ما در 
نبود بازار به مفهوم واقعی آن، قیمت کالاها اغلب فاقد کیفیت استاندارد  به نفع عرضه 

کنندگان دولتی و فرادولتی در یک فرایند دستوری یا نورماتیو تعیین  می شوند.
از آنجایی که اقتصاد دولتی فساد آور و ناکارآمد است و به تجربه ثابت شده که در 
توسعه  و  پیشرفت  دار  طلایه  خصوصی  بخش  همواره  یافته  توسعه  اقتصادهای 
پایدار بوده، اما اقتصاد جمهوری اسلامی با رشد اندام فربه اقتصادی و بوروکراسی 
در فرایند توسعه با شکست روبرو بوده، لذا به منظور تحدید اقتصاد دولتی و تقویت 
بخش خصوصی قوانینی در جهت کوچک کردن اندام فیزیکی و اقتصادی دولت و 
واگذاری بخشی از مالکیت ها و تصدیگری های موسسات و نهادهای دولتی به بخش 
خصوصی تصویب و برای اجرا به دولت وقت ابلاغ نمود، اما گسترش فساد تحقق این 
قانون را با شکست مواجه کرد و این بار خصولتیها که خود زاده  مجموعه اقتصاد کشور 
بودند شرکتهای دولتی را با قیمتهای نازل و با استفاده از رانت و فساد مستولی شده 
بر ارکان بوروکراسی در اختیار گرفتند و به تاراج آنها پرداختند. بطوری که کارکنان این 
شرکت ها که با وضعیت اقتصادی و استخدامی نامطلوب وعقب افتادن ماه ها دستمزد 
روبرو شدند، با اعتراضات و اعتصابات خواهان بر گشت شرکت ها به وضعیت قبل 
از خصوصی سازی شدند که مصداق  بارز آن شرکت کشت وصنعت نیشکر هفت تپه 
است که نهایتا” سازمان خصوصی سازی که خود عامل اصلی این نابسامانی ها بود، 
خصوصی سازی شرکت هفت تپه را  با زیان انباشته ابطال کرد. اما هنوز اعتراضات و 
راهپیمائیهای  کارگران این شرکت در استیفای حقوق قانونی  و وضعیت استخدامی 

ناپایدار خود ادامه دارد.
شرکت های معظم دیگری که با استفاده از رانت و اقساطی به افراد خاصی واگذار 
شدند، نظیر ماشین سازی اراک، شرکت قند دزفول، ماشین سازی تبریز و امثالهم نیز 
با مشکلات زیادی مواجهند. عملکرد اقتصاد دولتی طی چهار دهه گذشته نه تنها 

توسعه گرا نبوده، بلکه در زمینه های مختلف اقتصادی، سیاسی، زیست محیطی، 
بهداشتی، کشاورزی، قدرت ارزش پول ملی و تورم و رکود و افزایش نرخ بیکاری و فقر 
و دیگر شاخص های کلان اقتصادی باعث افول شده است. از بحث اصلی که ثبات 
قیمت ها است دور نشویم. از عوامل مهمی که بر روی قیمت ها تأثیر گذارند تولید 
ناخالص داخلی حقیقی و نرخ ارز حقیقی است. نوسانات نرخ ارز اسباب بی ثباتی 
قیمت ها را فراهم می سازد، ضمن آنکه عوامل دیگری چون حجم پول و تورم ناپایداری 
قیمت ها را در پی دارد. در اقتصاد جمهوری اسلامی عوامل فوق که در ثبات اقتصادی 
و ثبات قیمت ها مؤثرند، به دلیل کاستی های ساختاری در نفس اقتصاد دولتی به 
سبب دستوری بودن برخی از متغیرها از هماهنگی برخوردار نیستند که خود را در 

شاخص های ضعیف ونامطلوب نشان می دهند.
بودجه های سالیانه که فی الواقع سند دخل و خرج دولت است همواره مشکل 
آفرین بوده و با کسری های پنهان متوازن شده اند که این کسری ها از نیمه دوم سال به 
تدریج خود را نشان می دهند. معمولا” در اقتصاد ما شیوه تأمین کسر بودجه  از منابع 
بانک مرکزی عمدتا” از طریق  نشر اسکناس صورت  می گیرد که باعث افزایش پایه 
پولی و نقدینگی و خلق پول از سوی بانک ها می شود که چون بلافاصله صرف تأمین 
کسر بودجه می شود، بر رشد تورم خواهد افزود و سطح عمومی قیمت ها را افزایش 
خواهد داد. متأسفانه همه دولت ها با چنین پدیده ای روبرو بوده اند حتی زمانی که از 
درآمدهای سرشار نفتی نیز برخوردار بوده اند، کسری بودجه را یدک می کشیده اند. 
یکی از دلایل ظهور پدیده کسر بودجه با وجود وفور درآمدهای نفتی، عدم آگاهی و 
دانش بودجه نویسان  در تدوین بودجه عملیاتی و نبود انتظام دولت ها در اجرای قانون  
بودجه، هزینه های مصرفانه و برداشت حدود 20 درصد از بودجه عمومی توسط 
نهادهای فرادولتی و حاکمیتی که نقشی در تولید ناخالص داخلی نداشته و صرفا” 

مراکز هزینه اند. 
رشد سرمایه گذاری و بهره وری منفی یا نزدیک به صفر ثبت شده است. کاهش 
درآمدهای ارزی ناشی از تحریم ها به کاهش واردات منجر شده و من حیث المجموع 
عرضه محصول کل به اضافه واردات، از تقاضای کل عقب مانده و رشد قیمت ها را از 
ناحیه فشار تقاضا افزایش داده است. البته نقش مخرب شرکت های دولتی و فرادولتی 
و مافیاهای وابسته ای را که در ورود و احتکار و توزیع قیمت گذاری در حوزه های 

مختلف نقش مؤثر ایفا می کنند نباید از یاد برد.
 طنز تلخ بزرگ اقتصاد ما وجود همین مافیا است که به سلاطین  هم مشهورند که از 
آنها به عنوان سلطان سکه، سلطان شکر، سلطان غله و امثالهم یاد می شود  که دم از 
اصلاح قیمت ها می زنند. برخی از کالاهای اولیه که مصرف آن ضروری و لازم است، 
توسط نهادهای دولتی و اتحادیه های صنفی تعیین نرخ  و توسط سازمان حمایت از 
تولید کننده  و مصرف کننده تأیید و ابلاغ می شود، اما نبود نظارت در اجراء قیمت ها 
تحت تأثیر تورم و نرخ ارز، راه خود را می روند و نهادهایی نظیر سازمان حمایت از تولید 
کننده و مصرف کننده و سازمان یا شورای رقابت عملا” فاقد ظرفیت های لازم حتی 
در اجرای تکالیف قانونی خود هستند . از سوی دیگر سیر تحولات اقتصادی به سبب 
نابسامانی اقتصادی به قدری شدید است که قیمت ها حتی در یک بازه زمانی یک 
هفته ای هم پایدار نیستند. لذا همچنان با بی ثباتی قیمت ها روبروهستیم که این امر 
پیش بینی پذیری آینده را در کارآفرینان و سرمایه گذارن غیر ممکن خواهد کرد و لذا 

نرخ سرمایه گذاری تنزل بیشتری خواهد داشت.
به اعتقاد من  از ثبات نسبی قیمت ها برخوردار شود؟  باید کرد که اقتصاد  چه 
دستیابی به ثبات نسبی قیمت ها بدون بسامان شدن و ثبات اقتصادی امری ناممکن 
است. ثبات اقتصادی هم در بستر ثبات سیاسی شکل می گیرد. متاسفانه در حال 
حاضر ثبات سیاسی از تحولات اقتصادی متاثر شده است. ثبات سیاسی مسیر ثبات 
اقتصادی را هموار خواهد کرد مشروط بر آنکه به اصول و الزامات علم اقتصاد که با 
ابتناء بر آن کشورهای بسیاری به توسعه پایدار دست یافته اند، پایبند باشیم. آنگاه با 
کاهش نوسانات اقتصادی در پی ایجاد تغییرات بنیادین ساختار اقتصادی دستیابی 

به ثبات نسبی قیمت ها میسر خواهد شد.

یک اقتصاددان پاسخ می دهد؛

 لازمه یک اقتصاد سالم و پویا چیست؟

آگهی افراز
خواهان افراز: آقای جواد گرامی مقدم

نشانی: خیابان جمهوری-کوچه 18-پلاک 50-طبقه همکف
1-زهره صحرانورد به نشانی: قم خ جمهوری کوچه 28 پلاک 50 طبقه زیرزمین
2-علیرضا صحرانورد به آدرس قم بلوار جمهوری کوچه 36 پلاک بیست و هشت

3-سایر مالکین مشاعی مجهول المکان و از طریق انتشار آگهی 
خواسته: افراز پلاک شماره 10994 اصلی بخش 1 قم

نتیجه اقدامات:
با توجه به درخواست شماره 1/7132_1400/4/29 بر افراز سهم خود از شرکا و با توجه به نظریه کارشناس ثبت ظهر ذیل 
نامه وارده 1/7463_1400/5/6 و گزارش 1/7463_1400/5/6 نماینده و اعلام نظر شهرداری منطقه مربوطه به شرح 

زیر نظریه اداری اعلام می گردد.
                                                 نظریه )تصمیم( اداری

چون شهرداری منطقه 4 قم طی نامه شماره 00/304/2/22992_1400/5/4با افراز پلاک مذکور به لحاظ وجود صغیر و 
زیر حد نصاب بودن مخالفت نموده است بنابراین به رد درخواست افراز خواهان و خواهانها اعلام نظر می گردد طبق این رای 
برابر ماده 2 قانون افراز مصوب سال 57 از تاریخ ابلاغ به مدت 10 روز از طرف هر یک از شرکاء در دادگاه شهرستان محل وقوع 

ملک قابل اعتراض می باشد. )م الف 14340(
رضا حسین خانی-سرپرست اداره ثبت منطقه یک قم

---------------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

آقای رحیم زند با ارائه دو برگ استشهادیه شهود مصدق در دفتر خانه 91 قم اعلام داشته که سند مالکیت مربوط به 5/7 
سهم از 240 سهم ششدانگ پلاک 2255 اصلی واقع در بخش دو ثبت قم در دفتر الکترونیک 139620330002008367 
ثبت و سند صادره مفقود گردیده و تقاضای صدور سند مالکیت المثنی را نموده اند. لذا مراتب طبق تبصره 1 اصلاحی از 
ماده 120 آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود 
و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت 10 روز کتباً به این اداره اعلام و ارسال 
و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی 

برابر مقررات اقدام خواهد شد.)م الف14339(
عباس پور حسنی-رئیس ثبت اسناد منطقه ۲ قم

شهردار قم با بیان چند اشکال مهم طرح جدید مجلس 
شورای اسلامی گفت: با توجه به اهمیت شهرداری ها در 
زندگی مردم، تصمیم گیری در این زمینه باید با بررسی های 

کارشناسی کافی صورت بگیرد.
دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد در گفت و گویی با اشاره به 
بررسی طرح » قانون انتزاع بخش ساختمانی و شهرسازی 
از وزارت راه و شهرسازی و تشکیل وزارت حمل و نقل و 
وزارت ساختمان، شهرسازی و آمایش سرزمین« در مجلس 
شورای اسلامی اظهار داشت: این موضوع از گذشته هم 

مطرح بوده اما طرح جدید اشکالات جدی دارد.
وی با اشاره به اینکه طرح تفکیک حوزه راه و ترابری از 
مسکن و شهرسازی در گذشته هم مد نظر مجلس شورای 
اسلامی بوده اضافه کرد: طرح جدید اما شکل جدید و 
الحاقاتی دارد که می تواند در مسیر حرکت شهرداری ها 

موانع جدی ایجاد کند.
و  شهرداری ها  سازمان  ادغام  به  اشاره  با  قم  شهردار 
دهیاری ها با وزارت مسکن و شهرسازی در طرح جدید 
و  دارد  گسترده ای  بسیار  تبعات  موضوع  این  داد:  ادامه 

تصمیمی است که باید با دقت بیشتری بررسی شود.
وی گفت: یکی از مشکلات اساسی ما این است که در 
نظام جمهوری اسلامی، شهرداری ها هنوز پس از چهار 

دهه جایگاه واقعی خود را ندارند.
سقائیان نژاد با بیان اینکه پس از تعطیل شدن انجمن شهر 
و اتحادیه شهرداری ها جایگاه این نهاد در کشور متزلزل 

شده است اظهار داشت: این درحالی است که پیش از 
پیروزی انقلاب اسلامی 38 درصد شهرنشین داشتیم اما 
امروز این رقم به 71 درصد رسیده است و اهمیت و نقش 
شهرداری ها در زندگی مردم، هر روز در حال افزایش است.

وی با اشاره به اینکه بیش از 31 هزار دهیاری و نزدیک 
به هزار و 400 شهرداری در کشور وجود دارد ادامه داد: 
بودجه شهرداری های کشور بالای 100 هزار میلیارد تومان 
است و تعداد کارکنان آنها به بیش از 300 هزار نفر می رسد.

زیر  شهرداری ها  انقلاب  ابتدای  در  گفت:  قم  شهردار 
مجموعه وزارت کشور بودند و این وزیر هم به نوعی شیخ 
الوزرا محسوب می شد؛ بعد از تصویب متمم قانون اساسی 
وزیر کشور به حاشیه رفت و جایگاهی مانند دیگر وزرا پیدا 

کرد که جایگاه شهرداری ها باز تضعیف شد.
وی با اشاره به طرح جدید مجلس شورای اسلامی برای 
انتقال سازمان شهرداری ها و دهیاری ها به وزارت مسکن 
و شهرسازی اضافه کرد: بردن سازمانی با این عظمت، در 

یک وزارتخانه ای که هزار مشکل دارد، جایگاه شهرداری ها 
را باز هم تقلیل خواهد داد.

سقائیان نژاد با بیان اینکه نوع کار این سازمان با وزارت 
داشت:  اظهار  ندارد  همخوانی  وشهرسازی  مسکن 
شهرداری ها مسئول نگه داشت شهرها هستند و وزارت 
مسکن مسئول ساخت شهرها و ادغام این دو وظیفه موجب 

تداخل های نظارتی می شود.
وی با اشاره به اینکه مطابق این طرح مسائل مربوط به 
شوراهای شهر در وزارت کشور باقی می ماند ابراز داشت: 
شورای شهر و شهرداری ها مکمل یکدیگر هستند و نباید 

امور آنها را میان دو وزارتخانه توزیع کرد.
شهردار قم با تاکید بر اینکه این موضوع با عجله در حال 
تصمیم گیری است گفت: مجلس شورای اسلامی باید با 
استفاده از نظرات کارشناسی اشکالات این طرح را برطرف 

کند.
وی ادامه داد: یکی از خطرات این تصمیم گیری دولتی 
شدن شهرداری ها و کاهش استقلال آنها است که در عمل 

موجب تضعیف شوراهای اسلامی شهر خواهد شد.
به اهمیت و سرنوشت ساز بودن  با اشاره  نژاد  سقائیان 
بنا بر  تصمیمات در حوزه کاری شهرداری ها ادامه داد: 
اعلام نهادهای بین المللی، تا پایان هزار سوم 90 درصد 
مردم کره زمین شهرنشین خواهند بود؛ در چنین شرایطی 
باید پشتوانه قوی کارشناسی  زمینه  این  در  هر تصمیم 

داشته باشد.

شهردار قم تاکید کرد:
ضرورت اصلاح تصمیم مجلس در ادغام سازمان شهرداری ها و وزارت مسکن

مصطفی کاویانی-مدیرکل تعاون،کار و رفاه اجتماعی استان قم

آگهی ثبت انتخابات کانون هماهنگی شوراهای اسلامی کار استان قم
به استناد ماده 131 قانون کار و آیین نامه مصوب 7۱/۱0/6 هیات وزیران 
و به موجب صورتجلسه مورخ ۱400/04/20 مجمع عمومی و انتخابات 
هیات مدیره و بازرسین و سایر مدارک تسلیمی،اسامی و سمت هریک از 
اعضا اصلی و علی البدل هیئت مدیره کانون هماهنگی شوراهای اسلامی 
کار استان قم که از تاریخ ۱400/04/۲0 به مدت 2 سال و بازرسین از تاریخ 

یاد شده به مدت یک سال انتخاب شده اند به شرح ذیل میباشد:
1-آقای محمد مطهری )رئیس هیئت مدیره(

2-آقای علیرضا جعفری )نایب رئیس هیئت مدیره(
3-آقای امیر زند )خزانه دار(

4-آقای جواد حدادی )عضو علی البدل هیئت مدیره(
5-آقای غفور گل محمدی )عضو علی البدل هیئت مدیره(

6-آقای موسی قاسمی )بازرس اصلی(
7-آقای حسن مقیمی) بازرس علی البدل(

8-آقای مراد مهربانی )دبیر(



شنبه بیست وسوم مردادماه 1400-    سال بیست  وچهارم -   شماره 65330
ورزشی

رییس فدراسیون کشتی گفت: با توجه به تعویق المپیک به دلیل شرایط کرونا 
این تهدید را فرصت تبدیل کردیم و اگر سال قبل اعزام می شدیم همین مدال ها 

را هم نمی توانستیم بگیرم. 
علیرضا دبیر با اشاره به شرایط کشتی گیران کشورمان در بازی های المپیک 
گفت: من قبل از اعزام هم گفته بودم قول مدال نمی دهم، هر چند مردم دوست 
دارند کشتی همواره مدال آور باشد اما باید قبول کنیم واقعیت کشتی ما همین بود 

که در المپیک دیدیم.  
وی ادامه داد: با یک یا دو سال نمی شود شاهکار کرد.  المپیک، المپیک است و 
این میدان خم زنگرزی نیست. برای المپیک باید سال ها برنامه ریزی و تلاش کرد تا 
بتوان در این آوردگاه بزرگ موفق بود. اگر ما سال قبل اعزام می شدیم همین مدال 
ها را هم نداشتیم. ما تیم خوبی داریم اما ایده آل نیست و در نظر داریم در روزهای 

آینده عملکرد کشتی ایران را در المپیک مورد بررسی قرار دهیم.  
رئیس فدراسیون کشتی در گفت و گو با برنامه دهکده المپیک خاطرنشان کرد: 
یزدانی که نقره گرفت مصدوم بود و از اردیبهشت روی تشک آمد. اگر سال قبل 
المپیک برگزار می شد، یزدانی می توانست کشتی بگیرد؟ من حتی گفتم تیم 

اعزامی تیم خوبی است اما ایده آل من نیست. آمریکا و روسیه با این همه شانس 
مدال طلا، 2 و 3 طلا گرفتند.  فرنگی می توانست مدال های بیشتری بگیرد، از تیم 
5 نفره فرنگی ما باید مدال های بیشتری می گرفتیم. اگر ساروی اشتباه نمی کرد، 
شانس طلا بود. من متخصص فرنگی نیستم اما او نباید می باخت. ساروی و رضا 
گرایی از نظر من شانس طلا بودند. نجاتی اگر دور اول را رد می کرد، شانس مدال 

داشت.  
دبیر درباره کشتی محمدرضا گرایی، گفت: رضا گرایی بسیار خونسرد بود و روز 
فینال، مسابقه رده بندی را تماشا می کرد. او 72 کیلو بود که در المپیک در وزن 
67 کیلو رقابت کرد و چند ساعت بعد از وزن کشی به تشک آمد. شاید بنا راضی 
نباشد اما من بگویم که مقام معظم رهبری پیام خصوصی به بنا دادند. من نقطه 
منفی از بنا ندیدم و او همه آیتم ها را دارد. اگر روز شانس ما بود، او باید چند طلا 

در المپیک می گرفت.
وی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آزادکاران در وقت دوم توانایی نداشتند و 
بدنسازی مشکل داشت، تصریح کرد: من باید از محمدی هم تشکر کنم، به نظرم 
به او کم لطفی شد چرا که زحمت خود را کشید. قبل از اینکه من بیایم او انتخاب 

شده بود. جاهایی من ورود کردم اما واقعیت این است مشکل وجود داشت اما باید 
آسیب شناسی شود.

رئیس فدراسیون کشتی همچنین در خصوص رقابت حسن یزدانی در فینال 
المپیک، خاطرنشان کرد: کشتی یزدانی یکی از بهترین ها بود. او چند ثانیه پایانی 
فکر می کرد مسابقه تمام شده و همان لحظه نتیجه را از دست داد. من به او گفته 
بودم اختلاف تو با حریف آمریکایی چند امتیاز بود. ما به حسن گفته بودیم حریف 
آمریکایی را 6 دقیقه مدیریت کند، البته حریف او به روزتر بود. حریف روسی جلوی 
حسن تاکتیک داشت بنابراین رقابت مقابل حریف روسی و آمریکایی متفاوت 

است.
اگر یزدانی طلا می گرفت، محمدی می شد غلام مورینیو!

دبیر با اشاره به عملکرد مربیان کشورمان در المپیک گفت: کادر فنی ما هر آنچه 
داشت هزینه کرد و جا دارد از همه آنها تشکر کنم. افرادی مثل محمد بنا یک نعمت 
برای کشتی و ورزش ایران هستند، غلام محمدی نیز از جمله مربیان شایسته 
ما است و در نظر داریم در روزهای آینده با بررسی کارشناسانه عملکرد کاروان 

کشورمان را تحلیل کنیم.  
رییس فدراسیون کشتی تصریح کرد: در این نشست ها به صورت جداگانه با 
دوستان صحبت می کنم چرا که شاید در نشست های گروهی برخی ها به هر 
دلیل نتوانند حرف های خود را بزنند اما در نشست های خصوصی راحتر می شود 

صحبت ها را انتقال داد.  
وی تاکید کرد: باید به یک نکته دیگر هم اشاره داشت، هر کشتی گیر یک سبک 
خاصی دارد و بر اساس آن با حریفان دست و پنجه نرم می کند. از سویی دیگر 
می بینم برخی از کشتی گیران سعی دارند سبک دیگران را تقلید کنند که این 
کار درست نیست. نسل طلایی ما در سال های 1996 تا 2003 ظهور کرد که 
حاصل یک کار 10 ساله بود. کشتی ما این پتانسیل را دارد و باید از این ظرفیت 

استفاده کرد.  
دبیر درباره ادامه همکاری با غلام محمدی و اینکه شایعه شده شما در حال 
بررسی گزینه های مختلف هستید، خاطرنشان کرد: هنوز بررسی نکردیم و من هم 
آدمی نیستم که زود تصمیم بگیرم اما همه چیز را در نظر دارم. باید با او روزهای 
آینده جلسه بگذاریم، غلام سرمایه ورزش و کشتی ما بوده و هست و نباید این نکات 
را نادیده گرفت،  اگر تصمیم گرفته شد ادامه می دهد و درغیر این صورت در جای 

دیگر از او استفاده می شود.
به غلام محمدی،  وارد شده  انتقادات  فدراسیون کشتی در خصوص  رییس 
غلام  می گفتیم  محمدی  غلام  به  می گرفت  طلا  حسن  اگر  کرد:  خاطرنشان 
مورینیو! او مربی زحمت کشی است. واژه سرمربیگری تیم ملی با قهرمانی جهان 
و المپیک فرق دارد. مربیگری باید از پایه بسازد و بالا برسد به همین دلیل می گویم 

غلام سرمایه است.

رییس فدراسیون کشتی: 

المپیک خم رنگرزی نیست، اگر کرونا نبود همین مدال ها را نمی گرفتیم
کادر فنی یک جاهایی به حرف من گوش نکرد

فرهاد مجیدی: 

با هیچ کس مشکل شخصی ندارم

سرمربی تیم فوتبال استقلال گفت: من با هیچ کس مشکل شخصی ندارم. اگر هم 
بحثی بوده بر سر منافع استقلال است. 

فرهاد مجیدی سرمربی استقلال در خصوص مسائل مختلفی صحبت کرد که مشروح 
آن به شرح زیر است:

وضعیت نقل و انتقالات استقلال به کجا رسید؟
در دو روز گذشته من با چند بازیکن مورد نظر مذاکرات فنی را انجام دادم و باهم به توافق 
رسیدیم. این بازیکنان از دوشنبه هفته آینده مذاکرات مالی و اصلی را با آقای مددی انجام 
خواهند داد تا به تیم اضافه بشوند. البته بازیکنان داخلی و خارجی دیگری هم احتمال 

دارد به استقلال بپیوندند و مذاکرات ما با آنها ادامه دارد.
تکلیف بازیکنان تمدیدی به کجا رسید؟

من امروز چندین مرتبه با باشگاه و آقای مددی درباره امور نقل و انتقالات صحبت کردم 
و باهم در تماس هستیم. به من گفته اند که در حال مذاکره هستند. برای تمدید چند 
بازیکن لازم است که منابع مالی تامین شود که امیدواریم تا اوایل هفته با کمک اسپانسر 

این مسائل حل شود.
آیا اختلاف نظرها بین شما و اسپانسر حل شده است؟

قبلا هم گفتم، من با هیچ کس مشکل شخصی ندارم. اگر هم بحثی بوده بر سر منافع 
استقلال است. من در مصاحبه ام گفتم که اسپانسر به تعهداتش عمل کرده اما بعدا 

اتفاقاتی افتاد که باعث شد، از کم کاری بگویم. این وسط عده ای هم شیطنت کردند.
الان زمانی نیست که ما بخواهیم درباره کدورت ها حرف بزنیم. استقلال در شرایط فعلی 

به حمایت حامی مالی نیاز دارد. سرنوشت تمام فصل در همین روزها مشخص می شود.
شنیده می شود که شما به امارات رفته اید.

من ظرف یکی دو روز آینده به تهران برمی گردم. مدام با تهران و همکارانم در تیم و 
باشگاه در تماس هستم. سفر من کاری هم بوده و به مسائل استقلال مربوط می شود اما 

صلاح نیست که فعلا درباره اش توضیح بدهم.
امید سینک، وحید محمدزاده،  پیوستن سجاد شهباززاده،  درباره  شایعاتی 
فلاح زاده، محمدی مهر و میثم تیموری به استقلال به گوش می رسد. آیا این اخبار 

صحت دارد؟
تمام بازیکنانی که نام بردید، از بهترین های لیگ ما هستند و حتما خواهان زیادی دارند 

اما تا این لحظه در لیست من قرار ندارند.

محسن حسن زاده: 

تیم فوتسال سن ایچ هفته به هفته
 بهتر خواهد شد

سرمربی تیم فوتسال سن ایچ ساوه پس از پیروزی مقابل مس سونگون گفت: هنوز 
ابتدای لیگ است و سن ایچ هفته به هفته بهتر خواهد شد. 

محسن حسن زاده سرمربی تیم فوتسال سن ایچ ساوه پس از پیروزی تیمش مقابل 
مس سونگون ، گفت: تیم مس قهرمان چند دوره لیگ برتر است و طبیعتا بازی سختی 
با این تیم داشتیم. خیلی با برنامه و با تمرکز بازی کردیم. یک بازی حساب شده و فنی را 
ارائه دادیم و با یک گل برنده شدیم. به بازیکنانم خسته نباشید می گویم که با همدلی و 

انسجام به پیروزی رسیدیم.
وی ادامه داد: رفته به رفته بهتر می شویم و روان تر از بازی قبل بازی می کنیم. هنوز 

ابتدای لیگ است و باید تیم بهتر و بهتر شود.
با اشاره به داوری بازی تیمش با مس سونگون تاکید کرد: به هر حال امسال  وی 
داورهای جوان زیادی اضافه شدند و خودمان باید به داوران کمک کنیم ولی خواهشم و 
توقعم این است که داوران هم با تمرکز بیشتر فارغ از اینکه مقابل چه تیمی سوت می زنند، 

قضاوت کنند.
حسن زاده ادامه داد: داوران در صحنه هایی تحت تاثیر مس و بازیکنان این تیم قرار 
گرفتند.توقع مان این است که داوری بهتر شده و داوران با اشتباهات کمتری سوت بزنند.
وی در مورد شانس قهرمانی سن ایچ در لیگ برتر فوتسال گفت: همیشه سعی کردم 
منطقی نگاه کنم. طرفدارهای سن ایچ هم باید منطقی نگاه کنند. سه یا چهار تیم هستند 
که بودجه زیادی صرف کردند و ما سعی می کنیم آن توانمندی و پتانسیلی را که داریم در 

راه موفقیت تیم قرار دهیم و قول می دهم با تمام وجود تلاش کنیم.

یک مقام آگاه در باشگاه استقلال :

مظاهری در استقلال می ماند
مدیران استقلال با رشید مظاهری صحبت های لازم را در این چند روز انجام دادند و به 

نظر می رسد، دروازه بان آبی پوشان پایتخت در استقلال ماندنی است. 
تیم فوتبال استقلال با شروع روزهای نقل و انتقالات تابستانی لیگ برتر، کار خود را برای 
جذب بازیکن و تمدید قراردادها آغاز کرده است. همان طور که مدیران استقلال طی این 
چند روز اظهار کردند، در حال حاضر طبق لیستی که مجیدی به باشگاه ارائه داده است،  

نقل و انتقالات باشگاه استقلال در حال پیگیری و انجام مذاکرات با بازیکنان است.
یکی از مسائلی که این روزها برای مجیدی و هواداران استقلال بسیار مهم بوده است، 
تمدید با بازیکنان کلیدی استقلال و ماندن آن ها در جمع آبی پوشان پایتخت است. 
رشید مظاهری نیز یکی از آن بازیکنانی است که در استقلال عملکرد بسیار تاثیرگذاری 
داشته است و با کلین شیت های خود در فصل گذشته توانسته بود امتیازات قابل 
توجهی برای استقلال بیاورد. این روزها گمانه زنی های زیادی درباره جدایی او از جمع 
استقلال شنیده می شود و حتی درباره مقصدهای آینده او نیز گمانه زنی هایی مطرح 

شده است.
بر اساس اطلاعاتی که یک مقام آگاه در باشگاه استقلال در اختیار ایسنا قرار داده، در 
2 روز گذشته، از طرف باشگاه استقلال با رشید مظاهری مذاکرات و صحبت های قابل 
توجهی صورت گرفته است و طبق این مذاکرات رشید مظاهری با توجه به این که یک 

فصل دیگر با استقلال قرارداد دارد، در جمع آبی پوشان ماندنی خواهد بود.

 بیرانوند چه زمان می تواند
 برای بواویشتا بازی کند؟ 

زمان  از  پرتغالی  روزنامه های 
دقیق ثبت شدن بازیکنان جدید 

باشگاه بواویشتا خبر دادند. 
فارس،  خبرگزاری  گزارش  به 
روزنامه اوجوگو خبر داد که مشکل 
ثبت بازیکنان جدید حل شده و 
بدون  می تواند  بواویشتا  باشگاه 
مشکلی از سوی فیفا، خریدهای 
جدید خود را من جمله »علیرضا 

بیرانوند« را ثبت کنند.
این تیم که در هفته اول لیگ 
پرتغال مقابل ژیل ویسنته شکست 
سنگینی را متحمل شد، می تواند 

از هفته آینده بازیکنان جدید خود را به ترکیب اضافه کند.
بواویشتا در تابستان کنونی به جز بیرانوند 4 بازیکن دیگر به نام های »فیلیپه فریرا«، 
»آباسکال« در خط دفاع، »ماکوتا« در خط هافبک و »گوره« در خط تهاجمی خریداری 
کرده است. رکورد پرتغال نیز نوشت که از هفته دوم به بعد دیگر مشکلی برای ورود 
بازیکنان جدید به ترکیب تیم بواویشتا وجود ندارد و به همین دلیل انتظار داریم از هفته 
آینده، بیرانوند به ترکیب تیم اضافه شود. باید دید دروازه بان ملی پوش کشورمان چه زمان 

می تواند به ترکیب اصلی راه پیدا کند.

تیم فوتسال فردوس قم در دومین هفته از نیم فصل نخست لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور برابر تیم فولاد زرند ایرانیان 
به سه امتیاز با ارزش دست پیدا کرد. 

برپایه این گزارش ، دومین هفته دیدارهای فصل 1400 لیگ برتر فوتسال باشگاه های ایران در حالی برگزار شد که تیم 
فردوس قم برابر تیمی به میدان رفت که یک مربی قمی هدایت آن را بر عهده داشت و توانست با شکست آن به یک برد 

ارزشمند و سه امتیاز دلچسب برسد.
شاگردان علی زندی پور در تیم فردوس قم میهمان تیم فولاد زرند ایرانیان بودند که تازه وارد لیگ برتر فوتسال شده و در پایان 
مسابقه ای که پنج گل داشت تیم فردوس قم سه بار دروازه حریف خود را گشود و با برتری 3 بر 2 در این دیدار از میدان خارج 

شد تا با روحیه ای دو چندان آماده دیدار حساس هفته سوم شود.
برای کسب این پیروزی سیدحسین رضوی، مهران رضاپور و سعید قلندری موفق به گلزنی شدند تا با احتساب سه امتیازی 
که از بازی برگزار نشده هفته نخست با شهروند ساری به حساب شاگردان علی زندی پور واریز شده، نماینده قم با 6 امتیاز 

موقعیت خوبی در جدول رده بندی این فصل داشته باشد.
حریف هفته سوم تیم فردوس قم در لیگ برتر باشگاه های کشور، تیم زندی بتن کلاردشت است که این تیم نیز همانند تیم 
فوتسال فولاد زرند ایرانیان در پایان مسابقات فصل گذشته لیگ دسته اول باشگاه های کشور مجوز صعود به لیگ برتر را به 

دست آورده و نخستین بار در بالاترین سطح رقابت های باشگاهی ایران حضور یافته است.
بازی فردوس قم و زندی بتن کلاردشت از هفته سوم نیم فصل نخست بازی های لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور ساعت 
18 عصر روز یکشنبه 24 مرداد ماه در سالن دو هزار نفری مجموعه ورزشی شهید حیدریان قم به انجام خواهد رسید، دیداری 

که در واقع نخستین بازی خانگی نماینده قم به شمار می رود.

رئیس هیات جودو استان قم از دعوت دو جودوکار قمی به اردوی تیم ملی نیروهای مسلح کشورمان برای اعزام به 
رقابت های جهانی سیزم خبر داد.

محمدحسن سالاری ، اظهار کرد: حسین سلیم و ابوالفضل شیری دو تن از جودوکاران استان قم هستند که به اردوی 
آماده سازی تیم جودوی نیروهای مسلح کشورمان برای شرکت در مسابقات ارتش های جهان سیزم دعوت شده اند و این 

مسابقات آبان ماه امسال به میزبانی فرانسه برگزار می شود.
وی در ادامه با آرزوی موفقیت برای این دو جودوکار قمی،  از برگزاری مراسم اختتامیه دوره عملی مربیگری جودو خبر 
داد و افزود: این دوره مربیگری درجه  دو و سه جودو با حضور مجازی شرکت کنندگان خانم و آقا از 13 استان کشور به 

میزبانی هیات جودو قم برگزار شد و به کار خود پایان داد.
رئیس هیات جودو استان قم افزود: دوره عملی مربیگری جودو درجه های دو و سه به شکل مجزا و وبیناری به مدت 15 
روز از  ساعت 17 تا 21 به شکل مجازی و به میزبانی قم برگزار شد و 122 نفر در آن شرکت کردند، همچنین کلاس ها زیر 

نظر کمیته مربیان فدراسیون به انجام رسید.
وی با بیان اینکه اساتید این رشته نظیر محمودی، سعادتی، متّقی، صحرایی و زیبایی بودند، خاطرنشان کرد: آزمون 
مربیان قمی شرکت کننده در این دوره با رعایت پروتکل های بهداشتی به شکل حضوری برگزار شد و دیگر مربیان با 

بهره گیری از ظرفیت فضای مجازی در آزمون شرکت کردند.
سالاری که از قهرمانان صاحب نام رشته کاتا در سطح مسابقات بین المللی، آسیایی و جهانی این رشته محسوب 
می شود، اضافه کرد: شرکت کنندگان این دوره از استان های تهران، فارس، همدان، مرکزی، اصفهان، خوزستان، 

هرمزگان، خراسان شمالی، خراسان جنوبی، مازندران، اردبیل، آذربایجان شرقی، یزد، ایلام، البرز و کردستان بودند.

در دومین هفته از نیم فصل نخست لیگ برتر فوتسال ؛

3 امتیاز شیرین در کارنامه فردوس 
رئیس هیات جودو استان قم خبرداد:

گزینش جودوکاران قم برای اعزام به مسابقات جهانی سیزم 

ایمان /رضا ملکی

شهر کویری قم با امکانات محدود آبی و بارشهای بسیار کم 
از کمترین امکانات در خصوص ورزشهای آبی  در طول سال 
برخوردار بوده است.یکی از ورزش های مطرح آبی قایقرانی 
است که در چند رشته مطرح کشور وجود دارد و با شروعی تازه 
و تولدی جدید در میان سایر رشته های ورزشی توانسته نام خود 
را در میان هیئت های ورزشی به ثبت رساند.خبرنگارما بر اساس 
رسالت مطبوعاتی خود بر آن شد تا با صحبت با رئیس این هیئت 
تازه شکل گرفته به نقاط ضعف و مثبت این رشته بپردازد تا دین 

خود را به این ورزش ادا کرده باشد.
شروع کاربا شناسایی مکان های آبی

دکتر مجید ولی از مدیران استانداری قم که سکان هدایت این 
رشته را در دست گرفته مشکلات این رشته را اینگونه بیان می 

نماید.
از سال 98 شروع به کار کردم استارت اولیه شناخت منابع آبی 
و مکان هائی بود که می توانست رشته ی قایقرانی در آنها انجام 

گیرد.
آبگیرهای شاه اسماعیل،سد سنچگان،سد کبار،دریاچه های 
مصنوعی صبا در خلجستان،دریاچه جوان و استخرهای روباز 
در دستور بازدید ما قرار گرفت تا بتوانیم از تمامی ظرفیت های 

استان در حرکت اصولی در این رشته استفاده نماییم.
وی  افزود :تعامل اولیه با اداره کل ورزش و جوانان و کمکهای 
اولیه جهت خرید تجهیزات پارو و قایق از جمله حرکتهای اولیه 

من بود که با خرید 14 قایق و 11 پارو انجام پذیرفت.

دفتر هیئت  از شرایط فیزیکی خوبی برخوردار نیست 
ولی تصریح کرد :با توجه به نداشتن دفتر هیئت و مکانی برای 
نگهداری قایقها بر آن شده تا قایق ها و پارو ها را در زیرزمین 
منزل پدری قرار دهم و درنهایت اقدامات در خصوص مکانی 
جهت هیئت قایقرانی بالاخره به نتیجه رسید و اتاقی کوچک در 
انتهای استادیوم تختی در اختیار هیئت قرار گرفت که با توجه به 

کوچک بودن این مکان و مشکلات رفت و آمد تا کنون درب آنرا 
باز نکردیم. از اداره کل ورزش و جوانان استان قم انتظار حمایت 
بیشتری برای شکوفایی جوانان این شهر در رشته قایقرانی را 

داریم.
 برگزاری کارگاه های تخصصی قایقرانی بصورت رایگان 

:جهت  کرد  خاطرنشان  قم   استان  قایقرانی  هیئت  رئیس 

توسعه این رشته و جذب نفرات جوان و شایسته به قایقرانی بر 
آن شدیم تا با برگزاری کارگاه های تخصصی و استفاده از مربیان 
مجرب قایقرانی در سطح کشور بتوانیم این رشته را در نزد اهالی 
قم معرفی سازیم.رایگان کردن این کارگاه و استفاده از دو مربی 
برجسته ی کاناپلو دست آورد خوبی را برای شروع این رشته در 
قم داشت تا در مسیر بعدی با برگزاری کلاسهای استعداد یابی 
بصورت وبینار بتوانیم حرکت خوبی را برای شناخت این رشته در 

قم انجام دهیم.
 پیگیری اختصاص استخر هفت تیر به هیئت قایقرانی

وی دربخش دیگری از سخنان خود گفت :تلاشهای بسیاری 
داشتیم تا بتوانیم استخر هفتم تیر را که چند سالی تعطیل بوده و 
متروکه می باشد با اختصاص بودجه مناسب احیا کرده و بتوانیم 
ورزش کاناپولو را در این استخر شروع نمائیم با توجه به ابعاد 
15×33 متر این استخر که برای این رشته کفایت میکند با تعامل 
فدراسیون قایقرانی و موافقت آنان در پی جلب رضایت مدیرکل 
محترم اداره ورزش و جوانان جناب آقای دکتر منعم هستیم که 
با رفع موانع موجود بتوانیم این مکان را به صورت اختصاصی 
به قایقرانی اختصاص دهیم که این تلاش ها در حال پیگیری 

میباشد.
ثبت نام ۱68 کار آموز قایق0رانی

وی در پایان بیان داشت :خوشبختانه با ثبت نام 168 نفر از 
نیروهای جوان و سرزنده می توانیم شروع خوب را برای قایقرانی 
و  آموزش  کل  اداره  با  تعامل  مسیر  این  در  که  بزنیم  رقم  قم 
پرورش،کانون فرهنگی مساجد و دانشگاه ها میتواند طفل تازه 

تولد یافته ورزش قایقرانی را به ساحل نجات رهنمون سازد.

رئیس هیئت قایقرانی استان قم:

توسعه ورزش قایقرانی  درقم حمایت مسئولان را می طلبد

سرپرست دبیرکلی فدراسیون فوتبال گفت: میزبانی کشورمان در مرحله نهایی 
انتخابی جام جهانی تا حدود بسیار زیادی به سرانجام رسیده است. 

حسن کامرانی فر سرپرست دبیرکلی فدراسیون فوتبال افزود: تیم ملی کشورمان 

در یک قدمی میزبانی از حریفان خود در مقدماتی جام جهانی در ورزشگاه آزادی 
فاصله قرار دارد. در صورت مساعدت سازمان صدا و سیما برای پرداخت حق پخش 
تلویزیونی و ارائه اسناد و مدارک به فیفا و AFC دیگر مشکلی برای میزبانی ایران در 

مقدماتی جام جهانی وجود نخواهد داشت.
وی درباره بحث میزبانی و ابهاماتی که درباره آن وجود داشته گفت: با تلاش های 
عزیزی خادم و پیگیری و رایزنی های به عمل آمده، میزبانی ورزشگاه آزادی از مسابقات 
خانگی تیم ملی کشورمان در راه رسیدن به جام جهانی 2022 قطر، مورد تایید فیفا و 
کنفدراسیون فوتبال آسیا قرار گرفته است. البته در این بین هم چنان یک مشکل وجود 

دارد که آن هم بحث بسیار مهم حق پخش تلوزیونی رقابت هاست.
کامرانی فر در ادامه گفت: پیش از این چندین مانع در این راه سد راه میزبانی ایران 
بود که از مهم ترین آنها می توان به مشکلات سخت افزاری و مساله نور ورزشگاه اشاره 

کرد که با دستور و مساعدت ریاست فدراسیون فوتبال این موارد حل شد. مانع بعدی 
به موضوع ورود سیستم کمک داور ویدیویی به ایران و گمرک ارتباط داشت که با 
مکاتبات و مذاکرات صورت گرفته این مشکل نیز برطرف شده و کنفدراسیون فوتبال 

آسیا برای برگزاری مسابقات می تواند تجهیزات مورد نیاز خود را وارد ایران کند.
حسن کامرانی فر درباره بحث حق پخش تلویزیونی مسابقات انتخابی جام جهانی 
که حساسیت فیفا و AFC را به دنبال داشته است هم گفت: امیدواریم با مساعدت 
علی عسگری ریاست سازمان صدا و سیما این مشکل باقی مانده در راه میزبانی ایران 
حل شود و ما بتوانیم اسناد و مدارک مربوطه را برای فدراسیون جهانی فوتبال در رابطه 
با برطرف کردن این موضوع ارسال کنیم تا پس از مدت ها تیم ملی کشورمان بتواند در 
ورزشگاه بزرگ آزادی مقابل حریفان به میدان برود و از امتیاز میزبانی بهترین استفاده 

را داشته باشد.

حسن کامرانی فر: 
در یک قدمی میزبانی انتخابی جام جهانی هستیم
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کارشناس روابط بین الملل، تغییر نقش سیاست خارجی ایران را 
ضروری دانست و گفت: ایران با تغییر نقش ملی خود به »قدرت میانی« 
می تواند نه تنها آسیب ها و تهدیدات را کاهش دهد بلکه ضمن حفظ 

دستاوردهای گذشته، فرصت های تازه ای برای خود خلق کند. 
ایرنا، درباره سیاست خارجی دولت  با  نوذر شفیعی در گفت وگو 
سیزدهم گفت: معمولا کشورها برای تعقیب منافع ملی، برای خود 
در عرصه بین المللی »نقش« تعریف می کنند. نقش ملی هر کشور 
جایگاهی است که یک کشور برای خود در نظام بین الملل متصور 
را  کشور  هر  خارجی  سیاست  جهت گیری  نقش،  همین  و  است 
مشخص می کند. این کارشناس روابط بین الملل با اشاره به نظریه 
بر  یادآور شد:  بین الملل و سیاست خارجی  روابط  سازه انگاری در 
اساس این نظریه، نقطه شکل گیری هر هویتی تعامل کشورها است. 
یا دشمن نیستند و تحت شرایط مختلف  از پیش دوست  کشورها 
می توانند دوست یا دشمن یا رقیب باشند و این به کیفیت تعامل و در 
نتیجه، شکل گیری انگاره ها و برداشت های آنها نسبت به هم بستگی 

دارد.
اسلامی  جمهوری  سازه انگاری،  نظریه  براساس  افزود:  شفیعی 
ایران نه از پیش دارای دوستان و دشمنانی است و نه دیگران از پیش، 
جمهوری اسلامی ایران را دوست یا دشمن قلمداد می کنند. همه این 
هویت ها از تعاملات نشات می گیرد. بنابراین هویت ها به همان شکل که 
ایجاد می شوند، قابل تغییر هستند؛ یعنی دشمنی می تواند به دوستی 
یا رقابت تبدیل شود. نقش ها و متاثر از آن الگوهای رفتاری در تعیین 

هویت ها بسیار موثرند.
وی ادامه داد: از این منظر، ایران برای کاهش فشارهای بین المللی 
و خروج از چالش های داخلی ناچار به تغییر نقش ملی است. »دولت 
میانی« نقشی است که ایران می تواند در دولت آیت الله رییسی برای 
خود قائل شود. این نقش یک تصویر مثبت از ایران ارائه می دهد و 

می تواند در جلب نظر دیگران بسیار مفید واقع شود.
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس نهم، درباره 
عوامل تعیین کننده نقش ملی گفت: تشخیص و باور نخبگان یک 

کشور از اوضاع محیط داخلی و محیط بین المللی، پیشینه تاریخی 
کشور، تجربه سایر کشورها، اهداف بلند مدت کشور از جمله عوامل 

تعیین کننده نقش ملی است.
ایران با تغییر نقش به »قدرت میانی« فرصت های تازه ای برای 

خود خلق کند
و  ایران را ضروری دانست  تغییر نقش سیاست خارجی  شفیعی، 
افزود: ایران با تغییر نقش ملی خود به »قدرت میانی« می تواند نه تنها 
آسیب ها و تهدیدات را کاهش دهد بلکه ضمن حفظ دستاوردهای 

گذشته، فرصت های تازه ای برای خود خلق کند.
و  منطقه  در  اسلامی  نقش جمهوری  تغییر  پیامدهای  درباره  وی 
جهان، گفت: با تغییر نقش، دستاوردهای زیادی نصیب جمهوری 
اسلامی می شود و اصول و آرمان های انقلاب اسلامی پابرجا می ماند 
و این موضوع با اهداف گام دوم انقلاب سازگار است و در عین حال، 
کشور از فشار کنونی رهایی می یابد. براساس این نقش، بقای نظام 
تضمین شده و نفوذ منطقه ای ایران تثبیت، توانمندی نظامی ایران 
مصون و قدرت سیاسی شیعه حفظ و ارتقا می یابد. این تحلیلگر ارشد 
مسائل بین الملل، ارتقای قدرت مانور ایران در عرصه منطقه ای و آغاز 
دوره شکوفایی و رفاه اقتصادی را از جمله دستاوردهای دیگر ایفای 
نقش قدرت میانی دانست.   شفیعی در تحلیل نظریه قدرت میانی نیز 
گفت: قدرت میانی، دولت مستقلی است که نه ابرقدرت و نه یک قدرت 
بزرگ است اما دارای نفوذی بالاتر از قدرت منطقه ای و بین المللی 
است. قدرت های بزرگ یا جهانی هنگام تصمیم گیری به دیدگاه آنها 
توجه جدی نشان می دهند. دارای قدرت مادی )جمعیت، وسعت، 
توان نظامی، توان اقتصادی و...( مناسب است و مهمترین وجه قدرت 
نرم این کشورها در »الگوی رفتاری« آنها نهفته است که اصطلاحا به 

»دیپلماسی قدرت میانی« معروف است.
وی در تعریف »دیپلماسی قدرت میانی« نیز گفت: دولت میانی با در 
پیش گرفتن این شکل از دیپلماسی، در صورت لزوم برای مقید کردن 
قدرت هژمون، با سایر دولت های میانی دست به ائتلاف می زند و از 

اعتبار بین المللی بالایی برخوردار است.

دیپلماسی همه سویی جایگزین نگاه به شرق و غرب شود
شفیعی درباره تفاوت قدرت میانی و قدرت منطقه ای گفت: قدرت 
منطقه ای، قدرت سخت افزاری و قدرت میانی، قدرت نرم افزاری است. 
جمهوری اسلامی ایران به طور بالفعل، قدرت منطقه ای است؛ هرچند 
میان شرایطی که یک قدرت منطقه ای باید داشته باشد، ایران فاقد 
شرط »پذیرش کشورهای ثالث« است و همین مساله باعث شده تا 
محیط منطقه ای و بین المللی علیه آن بسیج شود. اکنون وقت آن است 
برای رسمیت یافتن قدرت منطقه ای ایران و فراتر از آن و تبدیل شدن به 
قدرت میانی گام های جدیدی برداشته شود و این دقیقا با اهداف گام 
دوم انقلاب نیز سازگار است. نقش قدرت میانی می تواند نه تنها نقش 
قدرت منطقه ای را با حساسیت کمتری در دل خود جای دهد و تثبیت 
کند بلکه می تواند مزایای استراتژیک بیشتری را برای ایران به همراه 
داشته باشد. عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
نهم تصریح کرد: اگر نقش ملی جمهوری اسلامی ایران را »قدرت 
میانی« تعریف کنیم، جهت گیری سیاست خارجی آن »دیپلماسی 
از  منظور  بود.  خواهد  غربی-شرق«  شمالی-جنوبی،  همه سویی:  
شمالی-جنوبی و غربی-شرقی در اصل مورد توجه قرار دادن همه 
کشورهای جهان است. وی، خواستار اتخاذ سیاست خارجی متوازن از 
سوی دولت سیزدهم شد و گفت: ایران نمی تواند سیاست کاملا شرقی 
تحت عنوان »نگاه به شرق« داشته باشد و یا نگاه کاملا غرب گرایانه ای 
تحت عنوان »نگاه به غرب« داشته باشد. سیاست ایران نسبت به این 
مناطق و قدرت ها هم باید متوازن باشد. عدم توازن در نگاه سیاست 
خارجی باعث انفعال در سیاست خارجی ایران و از دست رفتن ابتکار 
به گونه ای متعادل  باید  ایران  عمل ها خواهد شد. سیاست خارجی 
شمالی-جنوبی و غربی- شرقی باشد. در چارچوب همین توازن، نگاه 
ویژه به همسایگان نیز اهمیت خواهد داشت که از آن به عنوان »ابتکار 

همسایگی خوب« یاد می شود.
تنش زدایی از روابط با عربستان تنش زدایی از منطقه است

در  بایسته ای  جایگاه  از  همسایگان  اکنون  اینکه  بیان  با  شفیعی 
سیاست خارجی ایران برخوردار نیستند، خاطرنشان کرد: منطقه ای 

که در ابتکار همسایگی خوب باید در اولویت قرار گیرد، کشورهای 
جنوب خلیج فارس هستند زیرا رابطه دوسوی خلیج فارس آنگونه که 
انتظار می رود، خوب نیست و همین امر تهدیدات زیادی را برای منطقه 
به وجود آورده و فرصت های زیادی را سلب کرده است. البته روابط ایران 
با کشورهای جنوب خلیج فارس یکسان نیست و طیفی از خصومت 
تا رقابت و حتی دوستی را دربرمی گیرد. با این حال، اگر در ابتکار 
همسایگی، اولویت نخست، »همسایگان جنوبی« و میان کشورهای 

جنوبی خلیج فارس، اولویت نخست »عربستان« است.
این استاد دانشگاه، عربستان را تاثیرگذارترین کشور حاشیه جنوبی 
خلیج فارس با بیشترین اصطکاک با ایران توصیف کرد و گفت: بهبود 
در مناسبات تهران و ریاض نه تنها می تواند به بهبود در روابط ایران و 
یافتن  خاتمه  زمینه ساز  می تواند  بلکه  بیانجامد  منطقه  کشورهای 
بسیاری از تنش ها و بحران های منطقه ای از طریق مشارکت دوجانبه 
و  فارس  خلیج  منطقه  در  تسلیحاتی  رقابت های  به  شفیعی  باشد. 
سوءاستفاده بیگانگان از آن اشاره کرد و گفت: اندکی واقع بینی، اراده 
سیاسی و حسن نیت کافی است تا شرایط به گونه دیگر رقم بخورد و 
منطقه به جای تنش و خصومت، به سوی همکاری و توسعه حرکت کند.

این نماینده مجلس نهم، خواستار در پیش گرفتن پارادیپلماسی یا 
دیپلماسی موازی از سوی دولت شد و گفت: جمهوری اسلامی ایران 
با توجه به توانایی های گسترده خود و به ویژه مرزهای چهارگانه و تنوع 
قومی و فرهنگی از این فرصت بهره ببرد و با ایجاد زمینه مناسب برای 
برقراری ارتباط استان های مرزی با دنیای خارج، بر قدرت ملی خود 
بیافزاید. از این منظر، شهرها و استان های ایران می توانند با همتایان 
خود در گوشه وکنار جهان و به ویژه در سطح منطقه وارد تعاملات تجاری، 

صنعتی، فرهنگی و... شوند.
از ظرفیت ایرانیان مقیم خارج از کشور استفاده شود

وی بر استفاده از ظرفیت ایرانیان مقیم خارج از کشور تاکید و عنوان 
کرد: حدود هفت میلیون ایرانی در خارج از کشور با سرمایه حدود 24 
هزار میلیارد در کشورهایی چون آمریکا، کانادا، اروپا و نیز در کشورهای 
آسیایی و عربی زندگی می کنند. شناسایی آنها و بهره گیری از ظرفیت 

خواستار  دانشگاه،  استاد  این  شود.  قلمداد  فرصت  می تواند  آنها 
استفاده از ابتکار عمل های دیپلماتیک برای کاهش تنش ها در منطقه و 
جهان شد و گفت: غیرامنیتی کردن روابط با همسایگان، ترمیم و توسعه 
ایرانی–سعودی برای حل بحران یمن،  با عربستان، طرح  مناسبات 
بحرین و لبنان می توانند در زمینه تنش زدایی در غرب آسیا موثر باشند.
این کارشناس ارشد مسائل بین الملل، طرح »شورای همکاری خلیج 
فارس به علاوه 2« یا »شورای همکاری خلیج فارس بزرگتر«،  طرح 
منطقه گرایی در آسیای غربی، طرح گفت وگوی اروپا - آسیای غربی، 
طرح گفت وگوی روسیه-آسیای غربی، طرح گفت وگوی چین-آسیای 
غربی، طرح گفت وگوی آمریکا و آسیای غربی و اجلاس امنیتی آسیای 
غربی و شرکاء را از دیگر ابتکاراتی دانست که دولت جدید می تواند برای 

کاهش تنش ها پیگیری کند.
شفیعی درباره ابتکارعمل های منطقه ای در شرق نیز گفت: طرح 
ایرانی- سعودی- پاکستانی برای حل بحران افغانستان، طرح ایرانی- 
سعودی- آ. سه. آن- چین برای حل بحران میانمار از جمله ابتکاراتی 

است که می تواند به کاهش تنش ها در شرق بیانجامند.
وی درباره ابتکار عمل هایی که ایران می تواند در حوزه بین المللی 
پیگیری کند نیز گفت: پیشنهاد عضویت ایران در گروه 20، مشارکت 
فعال ایران در طرح های سازمان ملل متحد به ویژه اعزام پاسدار صلح به 
ماموریت های سازمان ملل و ابتکار عمل های بین المللی مثل پیشبرد 
طرح ایرانی جهان عاری از خشونت، گفت وگوی تمدن ها، گفت وگوی 
ادیان و گفت وگوی مذاهب را از ابتکارعمل هایی برشمرد که دولت جدید 

می تواند در حوزه بین المللی پیگیری کند.
عضو پیشین کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس، طرح 
ایرانی- روسی- چینی- آمریکایی برای حل بحران ونزوئلا، پیشنهاد 
گفت وگوی جنوبگان با توجه به شرایط کشورهای جنوب، پیشنهاد 
گفت وگوی شمال-جنوب در شرایط متحول جهانی، پیشنهاد تداوم 
ابتکارعمل های جدید در مورد مسائل جهانی مثل  باب گفت وگو و 
مهاجرت، محیط زیست، مواد مخدر و بیماری های همه گیر را از جمله 

دیگر ابتکارعمل های قابل پیگیری توسط دولت ارزیابی کرد.

نوذر شفیعی کارشناس روابط بین الملل:
ایران با تغییر نقش خود آسیب ها و تهدیدات بین المللی را کاهش دهد

بررسی کارنامه سیاسی و اجرایی وزرای پیشنهادی به مجلس برای تشکیل 
دولت سیزدهم نشان از تلاش رییس جمهوری برای گردآوردن افرادی هماهنگ و 

متخصص به منظور پیشبرد اهداف و برنامه های کشور دارد. 
فهرست کابینه دولت سیزدهم پس از گمانه زنی های بسیار ظهر امروز بیستم 
مردادماه از سوی آیت الله  »ابراهیم رییسی« رییس جمهوری و در راستای اجرای 

اصل 133 قانون اساسی برای بررسی و اخذ رای اعتماد به مجلس معرفی شد.
 بر اساس قانون، مجلس شورای اسلامی دو هفته برای بررسی کارنامه وزرای 
پیشنهادی و تصمیم درباره رای اعتماد به آن ها فرصت دارد. نام های پیشنهادی 
رییس جمهوری به مجلس برای تشکیل دولت سیزدهم و پس از مشورت ها و 
رایزنی ها حکایت از آن دارد که آیت الله رییسی کوشیده است تا نقش سیاست 

زدگی را در کابینه آینده خود تا حد امکان کاهش دهد.
محور دیگر تلاش های رییس جمهوری گردآورد افرادی با حداکثر هماهنگی 
و انسجام در مسیر پیشبرد برنامه های دولت است تا با همراهی و البته شتاب در 
همراهی مجلس، هیات دولت در سریع ترین زمان ممکن تشکیل شده و مسیر 
بهبود شرایط مردم هموارتر آغاز شود. جوانگرایی و میدان دادن به تجربه های تازه 
در عرصه کشور داری را هم می توان از نقاط قوت کابینه آینده )در صورت اخذ 

رای اعتماد( دانست.
فهرستی پس از مشورت های بسیار

انتخاب دولتمردان و وزرایی هماهنگ با رییس جمهوری یکی از مهم ترین 
دغدغه های همه روسای جمهور پس از پیروزی در انتخابات ریاست جمهوری 
است. آیت الله رییسی هم از این قاعده مستثنا نبوده و بر اساس خبرهای رسمی 
و غیررسمی از همان روزهای پس از پیروزی در انتخابات تلاش وی برای کنار هم 

قرار دادن افرادی با معیارهای مورد نظر آغاز شد.
در همین راستا، رییس جمهوری تلاش کرد تا در مسیر چینش کابینه از مشورت 
صاحب نظران و تحلیلگران بهره برده و در انتخاب دولتمردان کابینه از تجربیات 

مسئولان و دلسوزان سابق و کنونی کشور بهره برد.
از سوی دیگر و از همان روزهای ابتدای پیروزی آیت الله رییسی در انتخابات 
وی، سامانه ای از سوی رییس جمهوری منتخب به مردم معرفی شد تا تمام 
افراد جامعه بتوانند بهترین گزینه خود را برای تصدی پست های وزارت به رییس 

جمهوری معرفی کنند.
نیمه تیرماه هم از سوی دفتر  رییس جمهوری منتخب با برخی از چهره ها و 
تحلیلگران سیاسی و کارشناسان اقتصادی از جریان ها و گروه های مختلف 
سیاسی و فکری تماس گرفته و از آن ها خواست شد تا دیدگاه های خود را درباره 

موضوعات مختلف و مهم کشور ابراز کنند.
طی روزهای منتهی به معرفی اعضای کابینه هم آیت الله رییسی، با اساتید 
دانشگاه و نخبگان اقتصادی و اجتماعی جلسات متعددی برگزار و راهکارهای آن 

ها را برای تسریع در روند حل مشکلات کشور دریافت کرد.
همچنین رییس جمهوری پیش از این هم با تاکید بر اینکه که نزدیکانش در کار 
وی نه دخالت کرده و نه می کنند؛ تصریح کرده بود: »بنای ما در دولت جدید آن 
است که با همه کسانی که در جای جای دولت کنونی فعالیت دارند مشروط بر 
توجه داشتن به دغدغه های مردم، همکاری کنیم، شرط همکاری با دولت جدید، 
قبول داشتن من نیست، افراد باید کرامت مردم را حفظ کنند و از کار آنان گره 

گشایی نمایند، در این صورت می توانند همکار دولت باشند.«
و  تخصصی  بررسی  مورد  ها  مشورت  و  پیشنهادات  و  نظرات  این  مجموع 
کارشناسی قرار گرفت. بسیاری از افرادی که معیارهای لازم را برخوردار نبودند یا 
از تخصص مورد نیاز را نداشتند یا مورد تایید نهادهای نظارتی نبودند از فهرست 

حذف شدند.
این غربال گری در چند مرحله صورت گرفت و سرانجام 19 دولتمرد دولت 
سیزدهم به شرح زیر به مجلس شورای اسلامی معرفی شدند؛ »جواد اوجی« 
وزارت  احسان خاندوزی«  وزارت کشور، »سید  »احمد وحیدی«  نفت،  وزارت 
وزارت  خطیب«  اسماعیل  »سید  الاسلام  حجت  دارایی،  و  اقتصادی  امور 
اطلاعات، »محمدمهدی اسماعیلی« وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، »سیدجواد 
ساداتی نژاد« وزارت جهاد کشاورزی، »سید عزت الله ضرغامی« وزارت میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی، »حمید سجادی« وزارت ورزش و جوانان، 
»رضا فاطمی امین« وزارت صنعت، معدن و تجارت، »امین حسین رحیمی« وزارت 
دادگستری، »علی اکبر محرابیان« وزارت نیرو، »حسین امیرعبداللهیان« وزارت 

امورخارجه، »حسین باغ گلی« وزارت آموزش و پرورش، »حجت عبدالملکی« 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، »بهرام عین اللهی« وزارت بهداشت، درمان و 
آموزش پزشکی، »رستم قاسمی« وزارت راه و شهرسازی، امیر سرتیپ »محمدرضا 
قرایی آشتیانی« وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح، »محمدعلی زلفی گل« 

وزارت علوم، تحقیقات و فناوری، »عیسی زارع پور« ارتباطات و فناوری اطلاعات.
استقلال و فراجناحی بودن رییس جمهوری به ویژه در شرایط کنونی کشور و 
میزان مشارکت مردم در انتخابات ریاست جمهوری از اهمیت ویژه ای برخودار 
به کارزار  ابتدای ورود  از همان  الله رییسی هم  به نظر می رسدآیت  است که 
انتخابات و پیروزی در آن، بر این نکته مهم آگاه بوده است. رییس جمهوری چه 
در زمان حضور در وزارت کشور برای ثبت نام در انتخابات، چه در زمان تبلیغات 
انتخاباتی و روزهای مناظره و چه پس از پیروزی در انتخابات و نشست های 
خبری، بر این مهم تاکید کرده است که در عرصه اجرایی کشور و رقابت های 
انتخاباتی به صورت مستقل حاضر شده و به نظر می رسد کابینه دولت سیزدهم 

هم در مسیر همین استقلال چیده شده است.
در انتظار همراهی مجلس

دو  به مدت  کابینه سیزدهم؛ مجلس  پیشنهادی در  وزیران  اسامی  اعلام  با 
هفته فرصت دارد تا درباره رای اعتماد به آن ها تصمیم بگیرد. »سید نظام الدین 
موسوی« سخنگوی هیات رییسه مجلس درباره فرآیند بررسی و رای اعتماد به 
وزرای معرفی شده گفته است: وزیران پیشنهادی برای معرفی برنامه های خود 
در کمیسیون های تخصصی حضور خواهند یافت و در مدت یک هفته بررسی ها 
در کمیسیون های مجلس صورت خواهد گرفت و پس از یک هفته نتیجه بررسی 
کمیسیون ها در صحن علنی مجلس مطرح خواهد شد. سخنگوی هیات رییسه 
مجلس درباره زمان رای اعتماد به وزرای پیشنهادی گفت: از روز شنبه و بعد از 
تخصصی  کمیسیون های  در  اسامی  پیشنهادی،  وزرای  اسامی  وصول  اعلام 
بررسی می شود که این بررسی تا پایان هفته آینده به طول خواهد انجامید و جلسه 

رای اعتماد پس از ایام تاسوعا و عاشورا برگزار خواهد شد.
هماهنگونه که اشاره شد، آیت الله رییسی مردان دولت خود را برپایه یک تفکر 
مشخص و با توجه به شرایط کنونی کشور برگزیده و به مجلس معرفی کرده 
است؛ بر همین اساس موضوع اخذ رای اعتماد تمامی اعضا به عنوان مهره های 
مشخص شطرنج برنامه های دولت سیزدهم؛ اهمیت ویژه دارد. تاکید بر اهمیت 
رای آوردن کل لیست کابینه از آن روست که چنین رایی برای حفظ انسجام تیمی 
دولت و برهم نخوردن پیوستگی کاری میان اعضای پیشنهادی در مقطع کنونی 

ضروری به نظر می رسد.
دولت در آغاز کار بیش از همیشه نیازمند اعتماد مجلس است تا با تمام توان 
کابینه را تشکیل داده و در ادامه با همراهی دو قوه، مسیر بهبود شرایط کشور 

هموارتر طی شود.

دولت بیش از همیشه نیازمند اعتماد مجلس است ؛

کابینه سیزدهم و تلاش برای تحقق اهداف ملی

وزیر دولت اصلاحات اظهار امیدواری کرد که رئیسی توانسته باشد از زیر فشار سهم 
خواهی خارج شده باشد.

واکنش ها به لیست وزرای پیشنهادی رئیسی همچنان ادامه دارد. لیستی که با گمانه 
زنی های مطرح شده تغییرات چشمگیری داشت. علی صوفی از چهره های سیاسی 
اصلاح طلب بر این باور است رئیسی نتوانسته از زیر بار فشار سنگین خودش را رها کند 

و تصمیم مستقلی بگیرد.
او در گفت و گویی می گوید؛ »در شرایط بحرانی ما نمی توانیم بگوییم که می خواهیم 

جوان گرایی کنیم یا مثلا می خواهیم به این یا به آن سهم دهیم.«
صوفی گفت؛ »بازار سرمایه اولین جایی است که دولت محک خواهد خورد و آثارش 

در آنجا ظاهر خواهد شد.«
مشروح خبرگزاری خبرآنلاین با علی صوفی از چهره های سیاسی اصلاح طلب را می 

خوانید؛
*آقای صوفی! نظر شما در مورد لیست منتشر شده از کابینه آقای رئیسی 
چیست؟ بسیاری پیش بینی می کردند نام چند نفر از وزرای دولت روحانی در 
لیست کابینه باشد اما این اتفاق نیفتاد. از سوی دیگر برخی بر این باورند برخی 
فشارها به آقای رئیسی موجب شد ویژگی فراجناحی بودن کابینه دولت سیزدهم 

محقق نشود.
آقای رئیسی صرف نظر از شعارهایی که داده و وعده هایی که مطرح کرده است به 
ویژه در رابطه با کابینه اش می خواهد کابینه فراجناحی داشته باشد، از جنبه کاربردی 
به یک کابینه ای نیاز دارد که کارآمد باشد چون اوضاع عادی نیست. در اوضاع عادی، 
وزارتخانه ها کارهای روتین خودشان را دارند و به هر حال آن وزرایی که انتخاب می 
شوند اگر در بعضی از موارد مبتدی هم باشند، به تدریج با قرار گرفتن تیم های قوی در 
کنارشان می توانند کارها را پیش ببرند ولی در شرایط بحرانی که ما الان در آن قرار داریم 

و شبیه به جنگ است، نیازمند مدیر بحران هستیم.
وزرای کابینه رئیسی باید کارآزموده باشند نه کارآموز!

 مدیر بحران نباید در آنجا کارآموزی کند بلکه باید کارآزموده باشد و وزارتخانه را اداره کند 
تا بتواند از بحران خارج کند. الان شرایط این گونه است. آقای رئیسی بیش از هر چیز به 
نیروهای کارآمد احتیاج داشت، شعاری هم که داد فارغ از مسائل جناحی، چه سلایقی 
که درون اصولگرایان است که آقای رئیسی وابسته به آن است چه بیرون از آن که در بین 

اصلاح طلبان است، ایشان باید وزرای کابینه ای که انتخاب می کنند پا به کار باشند
یعنی بلافاصله از فردا صبح که انتخاب شدند، اینها بتوانند وزارتخانه را برای حل 
مشکلات بسیج کنند، دوم اینکه بتوانند در مجموعه دولت باهم تصمیمات هماهنگ 

بگیرند و بتوانند سیاست گذاری درستی را پایه گذاری کنند و در اجرای آن سیاست ها 
باهم همدل و همراه باشند تا بتوانند مشکلات را حل کنند.

در شرایط بحرانی نباید به دنبال جوانگرایی یا سهم دادن بود
در شرایط بحرانی ما نمی توانیم بگوییم که می خواهیم جوان گرایی کنیم یا مثلا 
می خواهیم به این یا به آن سهم دهیم. این سهم دادن باعث می شود که آن شایسته 
سالاری از بین برود یعنی وقتی شما بخواهید برای جوان ها درصدی از سهم را در نظر 
بگیرید و چندتا جوان را بردارید و به آنجا بیایید که اینها بیایند و کار یاد بگیرند، این باعث 

می شود تا دولت ناکارآمد شود.
رزومه اعضای کابینه رئیسی باید به دقت بررسی شود

بنابراین فارغ از اینکه فردی که الان مطرح است جوان است، از نظر جنسیتی زن است 
یا مرد است باید به شایستگی او نگاه کنند، به تجربیات او نگاه کنند و به کارایی او نگاه 
کنند. الان کسانی که مطرح هستند بسیاری از آنها را من به شخصه نمی شناسم و نمی 
دانم که اینها از چه پیشینه ای برخوردار بودند، چه سابقه ای دارند، رزومه آنها مطرح 

نشده است و الزاما باید رزومه آنها مطرح شود تا آدم بتواند درست و دقیق قضاوت کند.
رهبری توصیه کردند نمایندگان مجلس به کار خودشان بپردازند مگر اینکه....

*نام نمایندگانی چون احسان خاندوزی در لیست کابینه رئیسی به عنوان گزینه وزارت 
اقتصاد دیده می شود در حالی که خودشان می گفتند مجلس را ترک نمی کنند...

رهبری هم روی این مسئله تاکید و توصیه کرد که مجلس جای مهمی است و کسانی 
که در مجلس هستند به کار خودشان بپردازند مگر اینکه شخص موردنظر، نیروی ویژه 
ای باشد و اینکه اگر از مجلس برود اشکالی ایجاد نکند مثلا در مجلس این نقش را دارد 
و اگر از مجلس به دولت برود قطعا می تواند این بحران را حل کند، حل بحران مسئله 
اصلی است! الان کسی باید باشد که مدیر بحران باشد و مدیریت بحران را تجربه کرده 
باشد  و به نوعی از پس این مشکلات برآید اما اگر با ملاحظات دیگری به ویژه سهم 

خواهی باشد دولت آقای رئیسی از پس بحران و مشکلات برنخواهد آمد.
آیا رئیسی تسلیم سهم خواهی ها شد؟

*شما هم فکر می کنید آقای رئیسی تسلیم سهم خواهی ها و فشارها شده 
است؟

به نظر می رسد آقای رئیسی نتوانسته از زیر بار این فشار سنگین خودش را رها کند 
و تصمیم مستقلی بگیرد چون تغییراتی که در طول این مدت به وجود آمد، بعضی از 
افرادی که مطرح بودند و دارای پیشینه و سابقه ای در کارها بودند، آنها کنار گذاشته 
شدند یا به نوعی خودشان کنار رفتند حاکی از این است آنهایی که کنار رفتند در حالی 
که افراد مجربی هم بودند چندان از این تیم راضی نیستند، چندان حاضر نشدند که 

بخواهند آبرو و حیثیتشان را در این تیم به محک آزمایش در بیاورند.
ناشناخته بودن اعضای کابینه دلیل بر عدم سهم خواهی نیست

 لذا دلخوری هایی الان احساس می شود که همه این دلخوری ها بی سبب نیست. 
بعضی ها ممکن است از سر سهم خواهی بوده باشد ولی بعضی ها هستند مثلا 
ما افرادی را می بینیم که باتجربه هستند و اظهار دلخوری می کنند، اینها احتمالا 
موضوعی را دیدند که پشت پرده وجود داشته است و باعث شده تا آقای رئیسی دائما 

تصمیماتش را تغییر دهد.
*پیشتر برخی از چهره های اصولگرا بحث سهم خواهی و فشارها به رئیسی را 
رد می کردند و می گفتند چهره هایی که اصلا معروف و جناحی نیستند روی کار 

می آیند. کابینه فعلی واقعا این ویژگی را دارد؟
من الان دقیق نمی توانم بگویم چون تازه اسامی را شنیدم و اسامی ناشناخته هستند. 
اگر ناشناخته بودن دلیل بر این است که سهم خواهی نیست، این نادرست است چون 
به هر حال درست است که یکسری از چهره هایی قبلا بودند که نشان از سهم خواهی 
بود ولی مثلا آقای میرکاظمی به عنوان رئیس سازمان مدیریت برنامه ریزی انتخاب شد، 
ایشان از وزرای آقای احمدی نژاد بوده، از نیروهای وابسته به ایشان بوده و در وزارت نفت 

و صمت هم بوده است.
امیدوارم رئیسی زیر فشار سهم خواهی ها نرفته باشد

 به هر حال ایشان یک چهره شاخص است و افراد دیگری را هم شاید بتوان در این 
لیست پیدا کرد که از این دست باشند. من امیدوار هستم که آقای رئیسی توانسته باشد 
از زیر فشار سهم خواهی خارج شده باشد؛ همانطور که  اصولگراها مدعی هستند باشد 
و اگر ما یا دیگر اصولگرایان نگران این قضیه بودیم، دیگر نگران نباشیم یعنی با هم شاهد 

یک کابینه کارآمد و شایسته سالار باشیم.
در آینده رویکرد سیاست هایشان معلوم خواهد شد و چندان دیر نخواهد بود یعنی 
شاید تا 6 ماه دیگر دقیقا سمت و سوی این دولت و قابلیت و کارایی آن مشخص شود و 
آن گونه نیست که بخواهیم 4 سال منتظر باشیم تا عملکردشان معلوم شود. یعنی همین 
سمت و سویی که خواهند گرفت مشخص خواهد شد نوع برخوردی که با رفع بحران ها 
و حل مشکلات خواهند داشت که تا چه اندازه علمی است، تا چه اندازه کارایی خواهد 
داشت و مؤثر خواهد بود، اینها می تواند تعیین کننده باشد تاثیر آن را در بازار سرمایه نیز 
شاهد خواهیم بود چون بازار سرمایه واکنش درستی خواهد داشت، آیا سیاست های 
دولت سیاستی است که حساسیت بازار سرمایه را در نظر می گیرد و با حداقل دخالت 
در بازار سرمایه آن را به سمت و سوی خوبی هدایت خواهد کرد؟ نقدینگی جهت گیری 
خوبی پیدا می کند؟ تورم کاهش پیدا می کند؟ به هر حال آقای رئیسی همانطور که 

وعده داده که ارزش پول ملی را بالا ببرد، آیا واقعا نرخ ارزش پول ملی بالا خواهد رفت 
یا خیر؟

وزارت کشور، وزارت خانه حاکمیتی است
*کاندیداهای سمت های سیاسی را چطور ارزیابی می کنید، مثلا سمت وزارت کشور؟
آقای وحیدی از سرداران سپاه است. وزارت کشور یک وزارت خانه کاملا متفاوت با 
وزارت خانه های دیگر است یعنی به این معنا که ما در وزارت خانه های دیگر از نظر 
ماموریت و انجام وظایفی که برعهده دارند یک یکپارچگی در سطح کلی می بینیم و تنها 
سطح آنها فرق دارد. سطح اختیارات وزیر یا آنهایی که در سطح ملی هستند   تا حدودی 
بیشتر است و سطح اختیارات استان ها محدودتر است، ولی همه همان کار را انجام 
می دهند. وزارت خانه ها، وزارت خانه های بخشی هستند مثل کشاورزی، صنعت، 
معدن، مخابرات، وزارت نیرو و امثالهم همه بخشی هستند ولی وزارت کشور، وزارت خانه 

حاکمیتی است و یک وزارت خانه بخشی نیست.
 سطح بعضی از ماموریت ها و وظایفی را که در مناطق برعهده استانداران است برعهده 
وزیر کشور نیست مثلا استاندار تقریبا رئیس جمهور استان است به این معنا که نظارت 
عالیه بر همه دستگاه های اجرایی دارد ولی وزیر کشور نظارت اجرایی بر همه دستگاه 
های اجرایی ندارد و استاندار دو وظیفه عمده دارد، یکی حفظ امنیت عمومی و دوم 
حس سیاست عمومی دولت است بنابراین باید یک نگاه جامعی به استان داشته باشد، 
در نتیجه استانداران به عنوان رئیس شورای تامین، عهده دار حفظ امنیت عمومی 
هستند، به عنوان رئیس شورای برنامه ریزی، عهده دار حفظ سیاست عمومی دولت 
هستند، به عنوان بازرسی از دستگاه های اجرایی و نظارت بر عملکرد دستگاه های 

اجرایی، اینها همه از وظایفشان است.
وزیر کشور نباید با نگاه امنیتی کشور را اداره کند

آقای وحیدی، طبعا نگاه امنیتی اش غالب بود. الان ما به یک نگاه اجتماعی نیاز داریم 
یعنی باید کسی باشد که بتواند اوضاع اجتماعی را که ناشی از نارضایتی ها و نابسامانی 
ها است مثلا همین مسئله ای که در خوزستان پیش آمده است، را به خوبی درک کند و 
بداند یکی از وظایف شوراهای تامین این است که پیش بینی و پیشگیری کنند نه اینکه 
منتظر باشند بحرانی به وجود آید تا بحران را سرکوب کنند، این بدترین حالتی است که 

ممکن است در یک استان، یک استاندار آن را به وجود آورد.
 بنابراین پیش بینی مسائل اجتماعی، درک مسائل اجتماعی و حل اینها و پیشگیری 
از بروز بحران یا حضور مردم در سطح خیابان، این اصل است نه اینکه قدرت داشته باشد 
که بتواند همه معترضین را سرکوب کند. من نگران این هستم که آقای وحیدی با آن نگاه 

امنیتی بخواهد کشور را اداره کند .

علی صوفی:  

وزرای کابینه رئیسی باید کارآزموده باشند نه کارآموز!
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در روز قیامت همه چشمها گریانند و هیچ چشمی 
خواب ندارد، مگر آن چشمی که خداوند آن را به 
کرامت خود اختصاص داده و بر شکستن حرمت 

حسین و خاندان محمد علیهم السلام گریسته باشد. 

شنبه -بیست وسوم مردادماه 1400 - سال بیست وچهارم- شماره 5330

الخصال : ص 625 ح 10 

مدیر عامل شرکت توزبع برق  استان قم با اشاره به 
خروج اضطراری 2 هزارمگاواتی ظرفیت تولید نیروگاهی 
با همکاری و مشارکت مضاعف  از مدار گفت:  کشور 
خانگی  بخش  های  خاموشی  استان  صنعت  بخش 
قم کاهش یافت و با این کار از تحمیل خاموشی های 

گسترده در 
سهم  داشت:  اظهار  پنجه  آهنین  مهدی  مهندس 
خاموشی های امروز در سطح استان ها به دلیل خروج 
ظرفیت نیروگاهها و کمبود تولید افرایش یافت و با رایزنی 
و همکاری ستودنی و قابل تقدیر بخش صنعت در استان 

قم خوشبختانه توانستیم سهم خاموشی های بخش 
: مشارکت بخش  افزود  را کاهش دهیم. وی  خانگی 
محدودیت  بدلیل  همکاری  سهمیه  بر  علاوه  صنعت 
های کمبود تولید برق و به منظور جلوگیری از خاموشی 
های بخش خانگی، مدت زمان خاموشی بخش صنعت 
اضافه شد و از این رو از همکاری و مشارکت صنعتگران 
عزیز استان به ویژه هیات مدیره شهرک های صنعتی 

شکوهیه و محمودآباد قدردانی می گردد.
آهنین پنجه ادامه داد: افزایش دمای هوا و خروج چند 
واحد نیروگاهی از جمله نیروگاه شهید عباسپور، مسجد 

سلیمان، شهید منتظری اصفهان، نیروگاه بندرعباس و 
نیروگاه جهرم موجب کاهش حدود 2 هزار مگاواتی شد 
و نسبت به روز گذشته کمبودهای تولید برق افزایش 
یافت . وی در ادامه از شهروندان درخواست کرد نسبت 
به کاهش مصارف غیرضروری  اقدام نمایند و با تنظیم 
درجه کولرهای گازی بر روی 25 درجه و استفاده از دور 
کند کولر های آبی و همچنین خاموش کردن لامپ های 
روشنایی اضافی فرزندان و خدمتگزاران خود در صنعت 
برق را در کاهش خاموشی ها و تامین برق پایدار در این 

شرایط خاص بیماری کرونا یاری نمایند.

مدیر عامل شرکت توزیع برق  استان قم:

همکاری صنعت موجب کاهش خاموشی در بخش خانگی شد

قم بسیار نگران کننده است و باید تعطیلی و قرنطینه یک هفته ای شهر قم اجرا ررییس دانشگاه علوم پزشکی استان قم تاکید کرد: وضعیت شیوع کرونا در 
شود تا موج پنجم سهمگین کرونا کنترل شود

دکتر محمدرضا قدیر در گفت وگویی با اشاره به اینکه تعطیلی همراه با منع 
تردد و قرنطینه یک هفته ای را به ستاد ملی کرونا پیشنهاد داده ایم گفت : برای 
مدیریت و کنترل این موج باید با همکاری مردم تعطیلی و قرنطینه یک هفته ای 
در قم اعمال شود . وی با تاکید بر اینکه روند ابتلا و بستری ها همچنان در استان 
قم روند صعودی دارد افزود : روزانه حدود 850 تا 900 بیمار بستری می شوند 
و این در حالی است که ظرفیت تخت های بیمارستانی پر شده است و تعداد 

بیماران بد حال به رقم بی سابقه 200 بیمار رسیده است.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان قم  افزایش تجمعات را باعث  روند صعودی 
ابتلا به کرونا در قم دانست و  گفت: در بیمارستان های استان یک تخت خالی 

هم نداریم  و در شرایط کنونی هر گونه دسته روی و  برگزاری برنامه های مذهبی 
محرم در مکان های مسقف ممنوع است

باید شیوه نامه های بهداشتی به صورت حداکثری رعایت شود 
دکتر قدیر با بیان اینکه موج پنجم کرونا بسیار خطرناک است و باید شیوه نامه 
به صورت حداکثری رعایت شود گفت : در حال حاضر در بیمارستان فرقانی قم 

40 مادر باردار درگیر کرونا هستند.
وی واکسیناسیون 60 درصدی را برای  کنترل و مدیریت کرونا ضروری عنوان 
کرد و گفت: بر این اساس حدود 600 هزار نفر از همشهریان قمی باید واکسینه 
شوند که نیاز به تزریق یک میلیون و 600 هزار دوز واکسن وجود دارد.رییس 
دانشگاه علوم پزشکی استان قم  از تزریق 240 هزار دوز واکسن کرونا در استان 
قم خبر داد و افزود: با بسیج نیرو ها و افزایش تعداد مراکز واکسیناسیون به تعداد 

25 مرکز به دنبال واکسیناسیون حداکثری در کوتاه ترین زمان ممکن هستیم

ئیس دانشگاه علوم پزشکی قم خواستار شد؛

تعطیلی و قرنطینه کامل یک هفته ای قم 
وضعیت شیوع کرونا بسیار نگران کننده است 

فرمانده سپاه علی ابن ابیطالب قم گفت: سپاه با همه ظرفیت در خدمت نظام 
سلامت استان است.

سردار شاه چراغی روز پنجشنبه در حاشیه ویدئو کنفرانس مشترک سپاه و وزارت 
بهداشت که با حضور روئسای علوم پزشکی و فرماندهان سپاه کشور برگزار شد گفت: 
در این جلسه مقرر شد آنچه در بضاعت استان ها است از نیرو های فنی، تاسیساتی و 

خدماتی برای کمک آماده باشند.
وی همچنین از آغاز گام پنج طرح شهید سلیمانی خبر داد و افزود: در ادامه 
طرح شهید سلیمانی نظارت بر اماکن عمومی، صنوف، ادارات و سازمان ها تشدید 
می شود. فرمانده سپاه قم نظارت بر هیئت های مذهبی با نگاه ارشادی و ایجابی 
را از دیگر اقدامات گام پنجم طرح شهید سلیمانی عنوان کرد و گفت: مراجعه به 
درب منازل برای هر نوع کمک هم ادامه خواهد داشت. سردار شاه چراغی تاکید 
کرد: همه این اقدامات با توجه به ضرورت هایی که دانشگاه علوم پزشکی به صورت 

تخصصی اعلام خواهد کرد، انجام می شود.
وی تصریح کرد: در این مسیر مردم نقش اول را دارند و باید در کنار سپاه و بسیج و 

دانشگاه علوم پزشکی قرار بگیرند تا بتوانیم با کمک هم از بحران عبور کنیم.
 ظرفیت بیمارستان ها تکمیل است

رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان قم  هم با اشاره به اینکه ظرفیت بیمارستان ها 
تکمیل است گفت: روزانه علاوه بر بیماران بستری، هزار نفر بستری موقت داریم که 
مدیریت این بحران جز با همکاری دستگاه ها و نهاد های مختلف امکان پذیر نیست.

دکتر قدیر سپاه و بسیج را از همیاران و همکاران دانشگاه علوم پزشکی در طرح 
شهید سلیمانی دانست و افزود: در چهار گام اول این طرح همکاری های بسیار 

خوبی صورت گرفت و دستاورد های خوبی داشت.
وی گفت: در جلسه امروز در جهت نظارت بر اجرای دستورالعمل های بهداشتی و 

واکسیناسیون قدم های خوبی برداشته شد.

سردار شاه چراغی تاکید کرد:

سپاه قم در خدمت نظام سلامت 

طرح:علیرضا پاکدل

بازی تلخ مرگ برای ایران!

دستور آزادی 51 زندانی در قم صادر شد
روابط عمومی دادسرای عمومی و انقلاب قم اعلام کرد: هم زمان با ماه محرم و عزای سالار 
شهیدان، دستور آزادی 51 زندانی از سوی مسوولان قضایی این استان صادر شد. رییس کل 
دادگستری و دادستان عمومی و انقلاب قم به همراه جمعی از قضات از مجموعه زندان قم بازدید 
و دستور آزادی 51 نفر از زندانیان غیرامنیتی و واجد شرایط را صادر کردند. بر اساس این گزارش، 
در این بازدید مسوولان قضایی و قضات استان از نزدیک و به صورت چهره به چهره با زندانیان 
متقاضی دیدار و به درخواست های آنان رسیدگی کردند و دستورات لازم برای حل مشکلات 

زندانیان در برخورداری از نهادهای ارفاقی صادر شد.

12 هزار دُز واکسن کووبرکت وارد قم شد
 همچنین معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم از ورود حدود 12 هزار دُز واکسن ایرانی 
کووبرکت دیگر به این استان خبر داد. سیامک محبی در گفت و گویی اظهار داشت: تزریق 
واکسن در مراکز واکسیناسیون با قدرت ادامه دارد و هیچ خللی در کارها به وجود نیامده است.وی 
افزود: حدود 12 هزار دُز واکسن ایرانی کوو برکت روزپنجشنبه وارد قم شد که به همشهریان تزریق 
می شود.وی با رد تمام شایعه ها بیان کرد: تاکنون بیش از 252 هزار دُز واکسن در قم تزریق شده 

که اغلب آنها ایرانی بوده است.

عادلی رئیس سازمان نظام پزشکی قم ابقا شد 
در جلسه هیئت مدیره سازمان نظام پزشکی استان قم، دکتر سید حسن عادلی به عنوان رئیس 
سازمان نظام پزشکی استان قم انتخاب شد. برپایه این گزارش ، حسن عادلی که پیش از این نیز 
به عنوان رئیس سازمان فعالیت می کرد، در هیئت مدیره جدید نیز توانست، اکثریت آرا را به خود 
اختصاص داده و به عنوان رئیس سازمان ابقا شود.انتخابات هیئت مدیره سازمان نظام پزشکی 
استان قم، چندی پیش برگزار شد که نخستین جلسه آن روزپنجشنبه برگزار و در گام اول رئیس 
سازمان انتخاب شد.دکتر عادلی در هیئت مدیره قبلی نیز به مدت چهار سال، ریاست سازمان 

نظام پزشکی استان قم را بر عهده داشت.

4 محکوم ایرانی از گرجستان به کشور منتقل شدند 
 معاون حقوق بشر وزارت دادگستری گفت: در پی رایزنی های مقامات وزارت امور خارجه و 
دادگستری ایران و گرجستان و در چارچوب فعالیت های بشردوستانه چهار محکوم ایرانی که 
دوران محکومیت خود را در زندان های گرجستان می گذراندند به کشور منتقل شدند. محمود 
عباسی اعلام کرد: در پی رایزنی های مقامات وزارت امور خارجه و دادگستری ایران و گرجستان 
و در چارچوب فعالیت های بشردوستانه چهار محکوم ایرانی که دوران محکومیت خود را در 
زندان های گرجستان می گذراندند به کشور منتقل شدند. اتهام این افراد قاچاق مواد مخدر، 
تظاهرات مستانه، درگیری با پلیس می باشد. این افراد باید ادامه محکومیت خود را در زندان های 

کشور بگذرانند

4۰ درصد اقتصاد ایران مالیات نمی دهد 
مهدی طغیانی عضو کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: وابستگی به نفت یکی از مشکلات 
اقتصادی کشور است. ساختار های اقتصادی کشور متناسب با افق های پیش رو نیست. برای 
مثال فرار مالیاتی زیادی داریم و حداقل 40 درصد اقتصاد ایران مالیات نمی دهند و 20 درصد 
اقتصاد ایران از آن چیزی که درآمد دارند کمتر مالیات می دهند. این مشکل در مشاغل دلالی 
بیشتر وجود دارد. زمانی که در یک اقتصاد، دلالی به صرفه تر است می توان توقع داشت تولید 
رونق پیدا کند؟ در اصفهان نزدیک به 20 هزار میلیارد تومان رانت فولاد توزیع شده است که این 

رقم در کارخانه فولاد مبارکه 5 هزار میلیارد تومان بوده است.

ژاپنی ها ادعاهای زالی را تکذیب کردند
در حالی که چهارشنبه شب گذشته فرمانده عملیات مدیریت بیماری کرونا در کلانشهر تهران، 
در سخنانی به صورت تلویحی از وزرات امور خارجه به دلیل تعلل در واردات واکسن انتقاد کرد، 
بخشی از سخنان او در ادامه تکذیب شد؛ از جمله نقل قولی که از سفیر ژاپن در ایران کرده بود. 
اما حالا توئیتر سفارت ژاپن در ایران این ادعا را تکذیب کرده و نوشته است: »نقل قول جناب 
سفیر که در این مقاله آمده و مربوط به اهدای واکسن های آسترازنکا ساخت ژاپن از کشور ماست، 

صحت ندارد.«

مدیر منطقه سه شهرداری قم خبرداد:

پیش بینی مسیر ویژه دوچرخه
 در بلوار امام موسی صدر

مدیر منطقه سه شهرداری قم از پیش بینی مسیرهای دوچرخه در بلوار امام 
موسی صدر خبر داد و گفت: در این بلوار با توجه به وجود بوستان های شهید 
بنیادی و پاکبان امکان بسیار خوبی برای تردد دوچرخه ها فراهم می شود و 

امیدواریم این طرح اجراشده و مورد استقبال قرار گیرد.
مهرداد روحانی وزیری با اشاره به برنامه ریزی شهرداری منطقه سه برای ارتقای 
سرانه های فرهنگی ورزشی منطقه اظهار داشت:در حوزه فرهنگی و ارتقاء 
سرانه ها در این بخش، منطقه همکاری بسیار خوبی برای احداث کتابخانه 

مرکزی شهر داشته است.
به گفته وی در سال های اخیر شاهد توسعه مراکز علمی و حوزوی در سطح 
منطقه شامل حوزه علمیه خواهران واقع در بلوار شهید بهشتی، مدرسه علمیه 

علوی واقع در خیابان امام خمینی)ره( نیز بوده ایم.
مدیر منطقه سه شهرداری قم ادامه داد: در زمینه ارتقای سرانه ورزشی در 
سطح منطقه نیز با توجه به گستردگی این بخش، علاوه بر ایجاد فضاهای ورزشی 
در بوستان شهید بنیادی، فدک و لاله؛ سالن های سرپوشیده از تعداد دو سالن 
به سه سالن افزایش یافته است. وی توجه به بازسازی زمین های روباز ورزشی 
را موردتوجه قرار داد و افزود: نسبت به احیا و بازسازی زمین چمن مصنوعی 
واقع در بوستان شهید شیرازی و بوستان شهید بنیادی نیز اقدامات قابل توجهی 
صورت پذیرفته است. روحانی وزیری با تأکید بر اینکه در سطح منطقه سه 
مجموعه ورزشی در بوستان لاله، بوستان شهید شیرازی و بوستان امام حسن 
کمترین  در  بانوان  و  جوانان  به ویژه  اهالی  دسترسی  گفت:  دارد  وجود  )ع( 
زمان و فاصله مهیا است. وی با اشاره به توسعه سراهای محله در سطح منطقه 
یادآور شد: شهرداری با توجه به امکانات در اختیار از قبیل ساختمان نمازخانه 
درون بوستان ها و یا املاکی که در مسیر تملکات قرارگرفته ولی نیاز به تخریب 
زودهنگام ندارد؛ با همکاری سازمان فرهنگی، هنری و ورزشی شهرداری به امر 
ایجاد سراهای محله در محلات پرداخته که موجب استفاده حداکثری جوانان و 
همچنین توسعه در امر معاش برای بانوان بی سرپرست و یا افراد کم توان را مهیا 
نموده است. مدیر منطقه سه شهرداری قم ادامه داد: عملیات اجرایی مجتمع 
ورزشی و آب درمانی این منطقه از سال 1399 در بوستان پاکبان با اعتبار 22 
میلیارد تومان توسط سازمان توسعه و عمران شهرداری آغازشده که آن  هم به 
سرانه فرهنگی و ورزشی منطقه می افزاید. وی اضافه کرد: در منطقه جلسات 
مستمر با ائمه جماعات و معتمدین محلات داریم و تا حد امکان حمایت های 
مالی و معنوی در راستای بهسازی مساجد، اعطای مجوز تجاری رایگان، تقویت 
امکانات تفریحی و ورزشی مساجد و… صورت گرفته است. روحانی وزیری از 
پیش بینی مسیرهای دوچرخه در بلوار امام موسی صدر خبر داد و افزود: در این 
بلوار با توجه به وجود بوستان های شهید بنیادی و پاکبان امکان بسیار خوبی 
برای تردد دوچرخه ها فراهم می شود و امیدواریم این طرح اجراشده و مورد 

استقبال قرار گیرد.
 

مدیر منطقه یک شهرداری قم :

اجازه تغییر کاربری باغات منطقه یک قم 
داده نمی شود

مدیر منطقه یک شهرداری قم گفت: به هیچ وجه برای تغییر کاربری باغ های 
منطقه یک موافقت نشده و تصمیم اصلی مجموعه مدیریت شهری تبدیل این 

باغ ها به فضای سبز است.
احمد ترکمن در با اشاره به همت و تلاش مدیریت شهری در سال های گذشته 
برای افزایش سرانه های فضای سبز در سطح شهر اظهار داشت: منطقه یک 
ازجمله مناطق با سرانه پایین فضای سبز بود که با تلاش های مجموعه مدیریت 

شهری، میزان فضای سبز منطقه با رشد قابل توجهی روبرو شده است.
وی بابیان اینکه وضعیت فضای سبز شهر قم در مقایسه با سال های گذشته 
بسیار چشمگیر و افتخارآمیز است، ابراز کرد: تلاش شهرداری در سال های 
گذشته در کنار توسعه بوستان های جنگلی و مقیاس بزرگ، توجه ویژه به توازن 

بخشی توزیع فضای سبز بوده است.
مدیر منطقه یک شهرداری قم یادآور شد: منطقه یک ازجمله مناطقی بوده 
که بافت متراکم، فشرده و فرسوده زیادی دارد و همین نبود عرصه دولتی بیشتر 

سبب توسعه بوستان های محلی شده است.
وی یکی از برنامه های شهرداری را حفظ باغات سطح شهر دانست و افزود: 
دو باغ اشراقی در بلوار سمیه و باغات محدوده گلزار در منطقه یک وجود دارد 
که این باغ ها تملک و تبدیل به فضای سبز و بوستان بانوان شده است. ترکمن با 
تأکید بر اینکه بخشی از باغ های اشراقی برای تبدیل به فضای سبز تملک شده 
است، یادآور شد: برنامه مجموعه بر این است که باغات محدوده را تهاتر کرده و 
قدرالسهم آن ها را تبدیل به ملک کنیم و این باغات تبدیل به فضای سبز شود. 
وی خاطرنشان کرد: به هیچ وجه برای تغییر کاربری باغ های منطقه یک موافقت 
نشده و تصمیم اصلی مجموعه مدیریت شهری تبدیل این باغ ها به فضای سبز 
است. مدیر منطقه یک شهرداری قم کیفی سازی فضای سبز شهر را موردتوجه 
قرار داد و گفت: در سال های گذشته در کیفی سازی فضای سبز کارهای زیادی 
صورت گرفته و بیش از 70 درصد شاهد بهبود کیفیت بوستان ها هستیم و 
امروزه تمام بوستان های سطح منطقه ایمن بوده و تمام وسایل بازی استاندارد 
هستند. وی با اشاره به بهسازی بوستان های قدیمی منطقه نیز اذعان کرد: از 
آنجائی که بوستان های منطقه قدیمی بودند بازسازی و بهسازی آن ها صورت 

گرفته تا مردم رفاه و آرامش بیشتری در این فضاهای شهری داشته باشند.
 

مدیرعامل سازمان میادین و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم خبرداد:

استقرار ۱3۰ آهن فروش در شهرک صنوف 
مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری 
شهر،  سطح  از  عمده  آهن فروشان  از  مورد  حاضر 130  حال  در  گفت:  قم 

جمع آوری و در شهرک صنوف مستقرشده اند.
علیرضا مظفری ، با اشاره به اهمیت ساماندهی مشاغل مختلف به شهرک 
اما  شد  آغاز  صنوف  شهرک  آماده سازی  سال 74  از  داشت:  اظهار  صنوف 
پیشرفت خوبی نداشت و این پروژه در سال 94 با مساحت 136 هکتار به 
ازجمله  عمرانی  عملیات  مختلف  فازهای  در  و  شد  واگذار  میادین  سازمان 
خاک برداری،جدول گذاری، آسفالت و انتقال صنوف مزاحم با قوت و قدرت، 
از  مورد  حاضر 130  حال  در  اینکه  بابیان  وی  است.  انجام شده  و  پیگیری 
آهن فروشان عمده از سطح شهر، جمع آوری و در شهرک صنوف مستقرشده اند، 
افزود: مبلغ ریالی هزینه شده در شهرک صنوف با احتساب برق رسانی تا پایان 

سال 1400، حدود 26 میلیارد و 500 میلیون تومان بوده است.
مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری 
قم ادامه داد: اقدامات مختلفی ازجمله،برق رسانی، جدول گذاری، آسفالت و 
نصب تابلوهای شناسایی و نصب 180 کنتور برق در 10 سوله برای استقرار و 

فعالیت صنف درب و پنجره ساز از نمونه اقدامات در این پروژه است.
 

مدیرعامل سازمان آتش نشانی شهرداری قم اعلام کرد:

»قم« نخستین کلان شهر استاندارد 
ایران در ایستگاه های آتش نشانی

مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم گفت: در چند 
سال گذشته با افتتاح 6 ایستگاه آتش نشانی تعداد ایستگاه های سطح شهر به 
عدد 24 رسیده و در حال حاضر، قم نخستین کلان شهر در کشور است که ازنظر 

تعداد ایستگاه های شهر به نسبت جمعیت دارای استاندارد جهانی است.
عباس جعفری بابیان اینکه سازمان آتش نشانی مهم ترین سازمان در حوزه 
امداد و نجات شهروندان است اظهار داشت: این سازمان می تواند حق طبیعی 
شهروندان را در داشتن زندگی ایمن تأمین کرده، این اطمینان را به شهروندان 

بدهد که با ارائه خدمات مطلوب و بهروز از جان و مال آن ها حفاظت می کند.

جانشین فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

کشف قاچاق ۱۱3 قلم دکوری نفیس 
جانشین فرمانده انتظامی استان از توقیف 2 دستگاه خودرو قاچاق بر سمند و پژو 405 در جاده قدیم 
"قم-تهران" خبر داد و گفت: یکی از این خودروها حامل 113 قلم انواع دکوری قاچاق بود که توسط 
مأموران یگان امداد کشف شد.  سردار بهادر اسماعیلی اظهارداشت: مأموران یگان امداد فرماندهی 
انتظامی شهرستان قم حین گشت زنی در جاده قدیم "قم-تهران" یک دستگاه سمند و یک دستگاه پژو 
405 را به ظن حمل کالای قاچاق توقیف کردند. وی افزود: سپس در بازرسی از خودروها انواع کالای 
قاچاق شامل یک دستگاه سرخ کن، 5 دستگاه چرخ گوشت، 7 دستگاه پلوپز، 15دستگاه همزن، 3 
دستگاه آبمیوه گیری، 13دستگاه قهوه ساز و 113 قلم دکوری نفیس از جنس برنز کشف شد. جانشین 
فرمانده انتظامی استان قم تصریح کرد: در نهایت 2 نفر طی این رابطه دستگیر و تحویل مرجع قضائی 

استان شدند.
احتکار90 تن جو در قم لو رفت

جانشین فرمانده انتظامی استان  دربخش دیگری از سخنان خود از کشف 90 تن جو احتکار شده 
توسط مأموران کلانتری 19 توحید خبر داد.  سردار اسماعیلی افزود :در پی کسب خبری مبنی بر احتکار 
جو در شرکتی در شهرک صنعتی سلفچگان، موضوع در دستور کار مأموران کلانتری 19 توحید قرار گرفت.
وی افزود: در ادامه مأموران پس از انجام تحقیقات لازم با هماهنگی مقام قضائی استان و همراهی عوامل 
بسیج به محل مورد نظر اعزام شدند. جانشین فرمانده انتظامی استان قم تصریح کرد: در بازرسی صورت 
گرفته از محل موصوف، احتکار 90 تن جو به دلیل عدم ثبت در سامانه جامع انبارها محرز که یک نفر 

دستگیر و به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شد.

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

توقیف کامیونت حامل ۴۷۰ هزار نخ سیگار قاچاق 
فرمانده انتظامی استان قم از توقیف یک دستگاه کامیونت حامل 470 هزار نخ سیگار قاچاق در این 
استان خبر داد.   سردار سید محمود میرفیضی اظهارداشت: مأموران پلیس مبارزه با مواد مخدر استان 
قم با انجام اقدامات اطلاعاتی، یک دستگاه خودرو کامیونت حامل قاچاق که از جنوب کشور به مقصد 
تهران در حرکت بود در محور مواصلاتی استان قم شناسایی و توقیف خودرو در دستور کار آن ها قرار گرفت.
وی افزود: در ادامه مأموران با هماهنگی مقام قضائی استان به محور مواصلاتی مورد نظر اعزام و 
کامیونت موصوف را با بار قانونی دستمال کاغذی متوقف کردند. فرمانده انتظامی استان قم تصریح کرد: 
سپس در بازرسی از خودرو 470 هزار نخ سیگار خارجی قاچاق که جاسازی شده بود کشف و یک نفر نیز 
در این رابطه دستگیر شد. سردار میرفیضی اضافه کرد: توسط کارشناسان ارزش محموله کشف شده 

قاچاق، 459 میلیون تومان برآورد شده است.

فرمانده انتظامی انتظامی شهرستان قم خبرداد:

کشف3۰دستگاه انواع خودرو و موتورسیکلت 
فرمانده انتظامی انتظامی شهرستان از کشف13 دستگاه انواع خودرو و16 دستگاه موتورسیکلت در 
این استان خبرداد.  سرهنگ مرادحسین جعفریان با اعلام این خبر اظهار داشت: در راستای مطالبه 
به حق شهروندان،جلب رضایت عمومی و به منظور ارتقاء توان عملیاتی ،کشف وسایل نقلیه مسروقه در 
دستور کار پلیس قم قرار گرفت. وی افزود: با پی گیری های مستمر و انجام اقدامات اطلاعاتی و اخذ 
استعلامات از سامانه شماره گذاری،3 دستگاه خودرو پراید و یک دستگاه خودرو خاور، یک دستگاه پیکان 
وانت و یک دستگاه نیسان مسروقه همچنین 8 دستگاه انواع موتورسیکلت مسروقه شناسایی ، کشف  و 
به مالباختگان تحویل شد. وی افزود: همچنین ،6 دستگاه خودرو پراید و یک دستگاه خودرو پژو پارس و 
8 دستگاه انواع موتورسیکلت شناسایی ، کشف و به مالباختگان تحویل شد. فرمانده انتظامی شهرستان 
قم ضمن قدردانی از همکاری صمیمانه مردم تصریح کرد: پیشگیری از جرایم، برخورد با سارقان و جلب 
رضایت عمومی مردم، از اهداف پلیس در اجرای طرح های ارتقاء امنیت اجتماعی است که به صورت ویژه 

در دستور کار قرار دارد.

استاندار قم گفت: اعمال خاموشی های در ماه محرم 
و در زمان برپایی محافل عزاداری باید به حداقل ممکن 

برسد.
بهرام سرمست روز چهارشنبه در جلسه ستاد مدیریت 
بحران قم، افزود: دانشگاه علوم پزشکی قم نسبت به 
از وزارت بهداشت رایزنی  ایرانی  تامین بیشتر واکسن 

بعمل آورد.
تزریق  تجمیعی  مرکز   13 فعالیت  به  اشاره  با  وی 
پایان  تا  واکسن  دریافت  مراکز  تعداد  گفت:  واکسن، 

مردادماه سالجاری باید به 25 مرکز برسد.
استاندار قم اظهار داشت: تزریق واکسن در قم طی 
روزهای گذشته با سرعت بالایی در حال انجام است. 
وی اضافه کرد: دانشگاه علوم پزشکی باید قرائت بومی 
و محلی برای واکسیناسیون گروه های پرخطر شغلی 
وزارت  از  را  لازم  مجوزات  کوتاهی  زمان  در  و  طراحی 

بهداشت دریافت نماید.
استاندار قم ابراز داشت: خیرین سلامت در طول 18 
ماه گذشته ثابت کرده اند هرجا که نظام درمانی به آنها 
نیاز داشته پای کار آمده و آمادگی خود را برای پشتیبانی 

از مراکز تجمیعی اعلام نموده اند.

بزودی تعداد مراکز دریافت واکسن
 به ۲۵ مرکزمی رسد

وی تاکید کرد: دانشگاه علوم پزشکی قم باید تا پایان 
مردادماه تعداد مراکز دریافت واکسن را به 25 مرکز و 

تعداد تزریق واکسن را حداقل به 25 هزار دوز برساند.
استاندار قم گفت: مجموعه مدیریت استان تلاش 
دارد تا پایان مردادماه سن واکسیناسیون در این استان 

را به 35 سال کاهش دهد.
بر جامعه  به مشکلات معیشتی حاکم  با اشاره  وی 
ابراز داشت: در این شرایط رویکرد اصلی استان توسعه 
واکسیناسیون و کاهش محدودیت های فعالیت اصناف 

است.
باید از عادی انگاری وضعیت کرونایی

 جلوگیری شود
وضعیت  انگاری  عادی  از  باید  داد:  ادامه  سرمست 
کرونایی جلوگیری بعمل آید و نسبت به خطرات این 
ویروس مرگبار بر حجم فرهنگ سازی و اطلاع رسانی ها 
افزوده شود. وی دربخش دیگری از سخنان قم یادآور 
شد: تامین اکسیژن در برخی استانها به چالش روبه رو 
شده به همین خاطر شرکت توزیع نیروی برق قم حق 

قطع برق واحدهای تولید اکسیژن را ندارد.
با  باید  محرم  ماه  عزاداری های  افزود:  قم  استاندار 
رعایت کامل پروتکل های بهداشتی برپا شود تا کمترین 

آسیب به مردم برسد.
ماه  در  خاموشی های  اعمال  کرد:  خاطرنشان  وی 
محرم و در زمان برپایی محافل عزاداری باید به حداقل 

ممکن برسد.
انتظار می رود  نیز  قم  از شهرداری  سرمست گفت: 
چهره سمعی و بصری شهر را با فضاسازی های محیطی 

با روزهای حزن و اندوه ماه محرم متناسب نماید.

استاندارقم: 

خاموشی ها در زمان برپایی عزاداری به حداقل برسد 

روند صعودی آمار مبتلایان و فوتی های ناشی از کرونا و رکوردشکنی 
ایران در میان کشورهای جهان .

قم، سیاست  استان  اسلامی  تبلیغات  مدیرکل 
سازمان تبلیغات اسلامی در ایام محرم با توجه به 
شیوع کرونا پرهیز از تمرکز جمعیت و طراحی برنامه 
های متفاوت و نو بیان کرد. حجت الاسلام مرتضی 
شعبان زاده در برنامه گفتگوی خبری با بیان اینکه 
در محرم امسال، با توجه به شیوع کرونا اداره کل 
تبلیغات اسلامی استان قم با محوریت تشکل های 

مردمی و هیئات مذهبی سلسله ای از برنامه ها را 
ناظر به اقامه عزای سیدالشهدا علیه السلام تهیه 
یک  حداقل  اجرای  گفت:  است،  کرده  تنظیم  و 
هزار برنامه در حسینیه های فضای باز با همکاری 
اداره کل های آموزش و پرورش، ورزش و جوانان 
و شهرداری بخشی از این برنامه هاست.  مدیرکل 
تبلیغات اسلامی استان قم اجرای حسینیه سیار 

نقل  و  و سامانه حمل  و سیما  با همکاری  صدا 
شهرداری قم از طریق رادیو قم با حضور شاعران 
آیینی و ستایشگران را دیگر اقدام این سازمان در 
ایجاد شور و شعور حسینی بیان کرد و افزود: تمرکز، 
سامان بخشی و تقویت یک هزار برنامه ویژه بانوان 
استان قم نیز بخشی دیگر از برنامه ها در ایام محرم 

و صفر خواهد بود. 

پرهیز از تمرکز جمعیت و طراحی برنامه های متفاوت و نو ؛

سیاست سازمان تبلیغات اسلامی در ایام محرم 


